
وشان در خرید ربع سکه  کلاهبرداری برخی طلافر
بورس کالا از مردم

 نایب رییس ســابق اتحادیــه طلا و جواهر تهــران با بیــان اینکه برخی 
واحدهای صنفی ربع  ســکه های عرضه شــده در بــورس کالا را قیمت 
پایین تری خریداری می کنند، تخلف اســت، تاکید کرد: ربع ســکه های 
ضرب و فروخته شــده در بورس توســط بانک مرکزی از نظر عیار و وزن 
اســتاندارد معینی دارند و در صورت مشــاهده تخلف در معامله این نوع 

سکه مراتب را به اتحادیه اطلاع دهید.
 بازار طلا و سکه یکی از بازارهایی است که مردم در چند سال گذشته برای 
ســرمایه گذاری در آن اقدام کرده اند؛ این در حالی است که قیمت طلا در 
بازارهای جهانی و به خصوص داخلی با افزایش و نوسان مواجه بوده است. 
بانک مرکزی سال گذشــته برای کوچک کردن حباب قیمتی سکه اقدام 
به عرضه ربع ســکه بهار آزادی کرد و افراد زیادی از طریق این اقدام بانک 

مرکزی و بورس کالا ربع سکه خریدند.
این اقدام بانک مرکزی مانع بیشتر شــدن حباب ربع سکه هم شد، حال با 
گذشت نزدیک به پنج ماه از عرضه ربع سکه در بورس کالا افراد در تماس 
با خبرنگار ایرنا اعلام کرده اند که برخی از واحدهای صنفی ربع  سکه های 
ضرب شده توسط بانک مرکزی را ســه تا چهار میلیون تومان پایین تر از 
بهای بازار خریداری می کنند و در پاســخ مدعی می شــوند که سکه های 
عرضه شــده در بورس کالا عیار و ارزش کمتری دارند و این ربع ســکه ها 
با ربع ســکه های رایج در بازار تفاوت دارد.یکی از مخاطبان در این مورد 
به خبرنگار ایرنا گفت: برای هدیه دادن ســکه، در چند روز گذشته برای 
تبدیل یک ربع سکه )خریداری شده بورس کالا( به دو سکه یک گرمی به 
یک طلافروشــی مراجعه کردم، اما این طلافروشی گفت که ربع سکه ای 
که بانک مرکزی در بورس فروختــه ارزش حدود ۶ میلیون تومان را دارد، 

در حالی که قیمت ربع سکه بیش از ۱۰ میلیون تومان بود.
این مخاطب افزود: این طلافروشــی ادعا کرد که خودش از ربع سکه های 
۶ میلیون تومانی )بانک مرکزی( زیاد دارد و در همین حین یکی از این ربع 
سکه ها را به یک مشــتری با قیمت ۶ میلیون تومان فروخت و در همان جا 

سکه را پلمب کرد که معلوم نیست این سکه واقعی باشد.
 این ادعای برخی طلافروشــان در حالی مطرح می شــود که این موضوع 
صحیح نیست، زیرا سکه های بهار آزادی طلا ضرب شده )بانکی( همه عیار 
و وزن مشخصی دارند و این موضوع باعث سوءاستفاده برخی طلافروشان 
شده است و حتی ممکن اســت برخی اقدام به فروش ســکه های تقلبی 
به عنوان ســکه اصل کنند.»محمد کشــتی آرای« فعال بازار طلا و نایب 
رییس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: 
بارها به خریداران ســکه و طلا توصیه کردیم که برای خرید و فروش طلا 
به واحدهای صنفی مجاز و دارای پروانه کســب مراجعه کنند و چنانچه 

تخلفی رخ داد به اتحایده مراجعه کنند.
وی اظهار داشــت: به طور معمول بهای ربع ســکه در بــازار طلا متفاوت 
است و این مربوط به ربع سکه هایی است که در ســال ۱۳۸۶ و قبل از آن 
ضرب شده اند.کشتی آرای گفت: بهای ربع ســکه هایی که پیش از سال 
۱۳۸۶ ضرب شده اند، پایین تر از سکه هایی است که پس از این سال ضرب 
شــده اند و چون تقاضا برای خرید ربع ســکه های ضرب شده پس از سال 

۱۳۸۶ بیشتر است طبیعتا قیمت ها نیز بالاتر است.
وی تاکید کرد: صرف نظر از سال ضرب ربع سکه، سکه هایی که در بورس 
کالا و توســط بانک مرکزی ضرب شــده اند از نظر عیار و وزن استاندارد 
هســتند و عیار آنها در کشــور تعریف شــده اســت.نایب رییس سابق 
اتحادیه طلا و جواهر تهران تصریح کرد: اینکــه برخی واحدهای صنفی 
ربع  ســکه های عرضه شــده در بورس کالا را قیمت پایین تری خریداری 
می کنند، تخلف اســت و افراد در صورت مواجه شــدن با این شرایط باید 

تخلف را به اتحادیه اطلاع دهند تا برخورد لازم با این افراد صورت گیرد.

سکه

سوداگرانی که رفاه مردم را نشانه رفتند

یک بام و دوهوای برخورد با بنگاه های غیرمجاز
وزیر نیرو مطرح کرد

وستا دارای تنش  ۱۰هزار ر
آبی هستند
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مسکو، تهران و پکن مقابل دالان تورانی تجزیه ارمنستان
احمد کاظمی  اردوغان که به دنبال تغییرات در قانون اساســی ترکیه است، در حال 
حاضر در عمل سومین و آخرین دوره ریاست جمهوری ترکیه را می گذراند. او بلافاصله 
پس از پیروزی در انتخابات ابتدا به جمهوری خودخوانده قبرس شمالی و سپس به باکو 
سفر کرد تا اولویت های سیاست خارجی خود راکه همان »ژئوپلتیک تهاجمی« مبتنی 

بر پان ترکیسم و نئوعثمانی گری است، در معرض نمایش قرار دهد.

یادداشت

چون که صد آمد نود هم پیش ماست
امیرحســین کاوه  در ایران بیش از ۱۱۸ ســال اســت که یک تا چهار وزارتخانه به 
موضوع صنعت و معدن و تجارت می پرداخته است.اکنون نیز تبدیل وزارت صمت به دو 
وزارتخانه از اولولیت های مجلس است.هر ســال ۲۹ مهر روز ملی صادرات با محوریت 
تجلیل از برگزیدگان تجــارت و ۱۰تیر روز ملــی صنعت و معدن با حضــور بالاترین 

مقامات کشور ارج گذاری می شود.

دیدگاه

آگهی تجدید مناقصات
کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 
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اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 

آگهی مزایده عمومی شناسه آگهی: 1520129
 )نوبت دوم( 

دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت به اجاره یک 
واحد انبار به مساحت تقریبی 250مترمربع با قیمت کارشناسی 

شده از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
لذا از واجدین شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد 
از تاریخ  1402/04/06به ساختمان دهیاری اسکمان مراجعه 

نمایند.
آخرین تاریخ ارائه پیشنهادات  1402/04/20می باشد.

تلفن تماس: 65۹60840-021 ساعت اداری
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/04/03
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/10

وحید مهدوی - دهیار اسکمان

دهیاری اسکمان
اد     اره کل راهد     اری و حمل و نقل جاد     ه ای 

استان آذربایجان غربی

هوایی

 رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری گفت: 
افزایش پروازها بین ایران و روســیه از شهرهای 

بیشتری در دستور کار قرار دارد.
برنامه توسعه شبکه پروازی بین المللی همزمان 
با افزایش ســطح تعاملات منطقه ای در دستور 
کار سازمان هواپیمایی کشــوری قرار دارد و در 

همین راستا پیش تر رییس سازمان هواپیمایی 
از توسعه شــبکه پروازی بین ایران و عربستان 
خبــر داده بود.»محمد محمــدی بخش« نیز  
با اشــاره به آخرین ســفر خود به روسیه درباره 
جزییات تفاهمات مربوط به بخش هوایی، گفت: 
اخیرا توافقنامه مهمی در حوزه آموزش، تعمیر 

و نگهداری هواپیماها در بالاترین سطح بین دو 
کشور امضا شــده اســت.معاون وزیر راه افزود: 
همزمان افزایش پروازها به شــهرهای بیشتری 
از ایران و روسیه در دستور کار قرار دارد که  مورد 
توافق قرار گرفت و با مشــارکت ایرلاین های دو 

کشور انجام خواهد شد.

وسیه از شهرهای بیشتری برقرار می شود وازهای ایران و ر پر

رییس انجمن سنگ های تزئینی:
کسب سهم ۱۰ درصدی از بازار جهانی سنگ تزئینی 

دست یافتنی است
 رییس انجمن سنگ های تزئینی گفت: جمهوری اسلامی ایران در صورت آماده 
شدن زیرساخت ها توان کسب سهم ۱۰ درصدی از تجارت جهانی سنگ تزئینی 

تا سال ۲۰۳۰ را داراست.
بهرام شکوری افزود: اکنون تجارت سنگ های تزئینی در جهان سالیانه حدود ۳۰ 

میلیارد دلار است که پیش بینی می شود تا سال ۲۰۳۰ به ۵۴ میلیارد دلار برسد.
وی گفت: چینی ها ســهم ۵.۳ میلیارد دلاری از بازار جهانی این محصولات دارند 
و ایران نیز قادر است به همین میزان صادرات داشته باشد، منوط به اینکه بتوانیم 

به استاندارد جهانی استخراج از ذخایر که حدود ۲ درصد نزدیک شویم.
این مقام صنفی یادآور شد: اکنون متوسط اســتخراج از ذخایر سنگ تزئینی در 
کشور نیم درصد اســت و چنانچه به این نرُم جهانی نزدیک شــویم، دستیابی به 
صادرات پنج میلیارد دلاری و اشــتغال زایی برای حدود یــک میلیون نفر در این 
حوزه دور از دسترس نیست.وی تاکید کرد:  تعریف مگاپروژه های فرآوری سنگ 
تزئینی، تامین ماشــین آلات و تجهیزات، فعال ســازی معــادن راکد و تولیدات 

استاندارد، برای تحقق این مهم مورد نیاز است.
شــکوری ادامه داد: در این پیوند، ناگزیر از تامین زیرســاخت های اساسی مورد 
نیاز همچون توسعه بنادر و زیرســاخت های ریلی و جاده ای، برقراری ارتباطات 
مناسب سیاسی و اقتصادی با دیگر کشــورها از جمله مسائلی همچون سهولت 
صدور روادید برای تجار، بازرگانان و فعالان اقتصادی به ویژه با کشورهای دوست 

و هدف هستیم.
وی به طور نمونه به افزایش هزینه های حمل و نقل دریایی در ســال های گذشته 
اشــاره کرد که در برخی موارد نرخ حمل هر کانتینر تا ۲۵ هزار دلار افزایش یافته 
بود و گفت: در همان زمــان، دولت ترکیه به منظور حفــظ بازارهای خود با تقبل 
پرداخــت اضافه هزینه ها در این زمینه، بــه حمایت از تجار و فعــالان اقتصادی 
کشــورش پرداخت؛ این در حالی بود کــه همان زمان شــاهد کاهش صادرات 

کشورمان به همان دلیل بودیم.
شکوری با اشــاره به تجربه خوب حضور شــرکت های ایرانی در نمایشگاه سنگ 
»شــیامن« چین، افزود: این نمایشگاه در کنار نمایشــگاه های »ازمیر« ترکیه و 
»ورونا« ایتالیا، از جمله نمایشگاه های بزرگ در این حوزه صنعتی و معدنی است 
که ماه گذشته برگزار شد.وی با بیان اینکه حضور شرکت های ایرانی در این دوره 
به صورت پراکنده بود، ادامه داد: در مقابل اما حضور قدرتمند شرکت های خارجی 
به ویژه چینی هــا و ترکیه را شــاهد بودیم که در قالب برپایــی پاویون، حضوری 

قدرتمندانه را رقم زدند.



رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس توضیح داد

چرا شورای نگهبان تناسبی شدن را تایید و مجمع آن را رد کرد؟
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 مسکو، تهران و پکن مقابل دالان تورانی
 تجزیه ارمنستان

احمد کاظمی  اردوغــان که به دنبــال تغییرات در قانون اساســی 
ترکیه اســت، در حال حاضر در عمل ســومین و آخرین دوره ریاست 
جمهوری ترکیه را می گذراند. او بلافاصلــه پس از پیروزی در انتخابات 
ابتدا به جمهوری خودخوانده قبرس شــمالی و سپس به باکو سفر کرد 
تا اولویت های سیاست خارجی خود راکه همان »ژئوپلتیک تهاجمی« 
مبتنی بر پان ترکیســم و نئوعثمانی گری است، در معرض نمایش قرار 
دهد. او در ســفر به باکو از یک سو کوشــید از خاندان علی اف به دلیل 
میلیون ها دلار کمک انتخاباتی کــه از جیب مردم جمهوری آذربایجان 
برای پیروزی خود در »انتخابات مهندســی شــده ریاست جمهوری 
ترکیه« خرج کرده اند، تشــکر کند و از ســوی دیگر به حاکم باکو که به 
ویژه بعد از جنگ دوم قره باغ با تشدید کارگزاری برای ناتو )با محوریت 
انگلستان( و رژیم صهیونیستی، قمارگونه سرنوشت خاندان علی اف را 
به کریدور جعلی زنگزور یا همان »دالان تورانی ناتو« پیوندزده، امید و 
اطمینان دهد که آنکارا پیگیر این طرح است. در چنین فضایی است که 
اردوغان ۶۹ ساله با نوعی تجاهل سیاسی، بزرگ ترین فتنه ژئوپلتیکی 
قرن در قفقاز را به یک موضوع ترانزیتی )حرکت واگن ها( تقلیل داده و 

ایران را بزرگ ترین مانع این طرح زیبا از منظر آنکارا قلمداد کرده است.
در ایــن خصــوص طرح و یــادآوری هفــت نکتــه بــرای اردوغان و 

همفکرانش، ضروری به نظر می رسد.

زمینه سازی تجزیه ارمنستان
اردوغان مدعی شــده اســت درباره »کریدور جعلی زنگزور« مشکلی 
با ارمنســتان وجود ندارد. وی تلاش کرده حضور پاشینیان در مراسم 
تحلیف ریاست جمهوری ترکیه را به عنوان شــاهد این مدعا بیاورد. با 
وجود این، به این سؤال پاســخ نمی دهد که چرا پس از دو سال تهدید، 
تجاوز نظامی، تطمیع و شانتاژ رســانه ای، ایروان مصرانه بر مخالفت بر 
هر گونه »کریدور فراســرزمینی که ناقض حاکمیــت و تمامیت ارضی 

ارمنستان باشد«، تأکید می کند. 
واقعیت این اســت که پاشینیان از گشــایش خطوط مواصلاتی عادی 
بین آذربایجان با نخجوان طبق موافقتنامه ســه جانبه مسکو )۲۰۰۲( 
به شرط حاکمیت ایروان اســتقبال می کند چراکه از یک سو، وی مورد 
انزجار جوامع دیاســپورای ارمنــی که نقش مهمــی در تأمین بودجه 
ارمنستان در سه دهه اخیر داشته اند، است، بنابراین نیاز دارد از مزایای 
اقتصادی عبور خط آهن اســتفاده کند. از سوی دیگر پاشینیان به رغم 
اینکه محصول انقلاب رنگین امریکایی سال ۲۰۱۸ در ارمنستان است، 
به خوبی می داند دادن کریدور فراسرزمینی به باکو و آنکارا زمینه سازی 
جدی برای »تجزیه ارمنستان، تأسیس جمهوی خودخوانده زنگزور و 
تکرار فجایع تاریخی عثمانی علیه ارامنه« اســت، بنابراین وی راهکار 
مهار مطامــع ژئوپلتیکی باکو و آنــکارا را در »چشم پوشــی از قره باغ، 
مجاب کردن باکو به شناســایی مرزهای بین المللی کنونی )ارمنستان 
با مســاحت ۲۹ هزارو ۸۰۰ کیلومترمربع( و بازگشــایی عادی خطوط 
مواصلاتی تحــت حاکمیت ایــروان« می داند، اگرچــه ترجیح آقای 
پاشــینیان این اســت که به جای »نیروهای مرزبانی سرویس امنیت 
فدرال روسیه«، »نیروهای به اصطلاح صلح بان یا ناظراتحادیه اروپا« بر 
این خطوط مواصلاتی نظارت بکنند که البته در دستیابی به این هدف 
موفق نبوده است. علی ایحال مبرهن است که برخلاف ادعای اردوغان، 
دولت پاشینیان موافق آنچه به عنوان »کریدور جعلی زنگزور« خوانده 
می شــود، نبوده و نخواهد بود. فراتر از این نگاه پاشینیان، جامعه ارمنی 
با مشــاهده »رفتار کنونی باکو با جمهوری خودمختار قره باغ، انسداد 
دهلیز لاچیــن و مدیریت سیســتماتیک نفرت پراکنــی علیه ارامنه 
توسط شخص علی اف«، معتقدند بر اساس منافع درازمدت ارمنستان 
و آمال تاریخــی ارامنه تا زمانی که طمع ورزی ارضی بر سیاســت های 
دولتــی باکو و آنــکارا حاکم اســت، حتــی خطــوط مواصلاتی بین 
جمهوری آذربایجــان و نخجوان به صورت عادی هم نباید بازگشــایی 

شوند.
برخلاف ادعای اردوغان، ایران با ارتباطات ترانزیتی و گشایش خطوط 
مواصلاتی عادی در قفقاز از جمله بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان 
و بین روسیه و گرجســتان مخالف نیســت، بلکه مخالف اجرای فتنه 
ژئوپلتیکی »دالان تورانی ناتو« اســت که با هدف گــذاری و پیگیری 
تغییر مرزهای بین المللی و ایجاد موجودیت های نامشــروع در قفقاز، 
به شــدت الزامات صلح و ثبات پایدار در منطقه را بــه خطر می اندازد. 
واقعیت این اســت که مشــکل امروز قفقاز و همچنین مشکل گذشته 
آن همین نوع طمع ورزی های ژئوپلتیکی ترکیه بوده که در گذشته در 
قالب رقابت های مخرب عثمانی و روس های تزاری نمود پیدا کرده اند. 
مانند طمع ورزی هایی که به تأســیس به اصطــلاح »جمهوری ارس« 
در نخجوان توســط عثمانــی در ۱۲ آوریل ســال ۱۹۱۸ و حمایت از 
سرقت نام آذربایجان توسط مساواتیان در همان ســال انجامید و این 
چشمداشــت های ارضی، اکنون نیز به برکت اشتباهات و خیانت های 
خاندان علی اف، با طرح اردوغان برای الحاق تدریجی نخجوان به ترکیه 
و برنامه ریزی برای تأســیس جمهوری خودخوانده زنگزور ادامه دارد. 
ایران پایه صلح و ثبات هزاران ســاله در قفقاز بوده و است، کمااینکه تا 
زمانی که مداخلات عثمانی و روس های تــزاری در قفقاز نبود ارامنه و 
آذری ها هزاران سال مسالمت آمیز با یکدیگر زندگی کرده اند، از قضا هر 
دو طیف یعنی هم آذری ها در تبریز و قفقاز و هم ارامنه در جنوب شرق 
ترکیه و در قفقاز بارها مشــترکاً تحت کشــتار متجاوزان ترک عثمانی 
قرار گرفته اند. مفاد بیانیه ۱۵ ژوئن ۲۰۲۱ شوشــی نشان داد امروز هم 

همان رویکرد به نوعی دیگر دنبال می شود.

روسیه هم مخالف است
برخلاف شــانتاژ رســانه های وابســته بــه آنــکارا و باکــو و »ماده 
گرگ پرستان« وابســته به آنها، روسیه چه در گذشــته تاریخی و چه 
اکنون مخالف اتصال ســرزمینی ترکیــه بــه جمهوری آذربایجان و 
تحقق رؤیای پان تورانیســم بوده و اســت، چون از رویکرد تورانیستی 
انگلســتان ضربات جدی در آســیای مرکزی و قفقاز متحمل شــده 
اســت. در مقطع کنونی روس ها با آگاهی از تبعات شکل گیری »دالان 
تورانی ناتو« در حوزه های »انرژی، ترانزیت، قوم گرایی و توســعه ناتو« 
تلاش دارند با کســب جایگاه »نظارت و کنترل خــط مواصلاتی ریلی 
جمهوری آذربایجــان به نخجــوان«، اهرم جدیدی به دســت بیاورند 
تا ضمن جلوگیــری از دالان تورانــی ناتو، از این اهرم بــه ویژه با توجه 
به تداوم جنــگ اوکراین، به عنوان ابزاری برای مهــار آنکارا در محدود 
کردن دسترسی روسیه از دریای سیاه به دریای مدیترانه در تنگه های 
بین المللی »داردانل و بسُفر« استفاده کنند. روس ها به خوبی از علایق 
اردوغان در پیگیری ایده کانال اســتانبول )راه ارتباطی جدید دریای 
سیاه به دریای مدیترانه( در دوره آخر ریاست جمهوری وی خبر دارند 
و می دانند که تحقق این کانال یا ترُعَه آبی، باعث تضعیف رژیم حقوقی 
فعلی ارتباط دریای ســیاه با دریای مدیترانــه و انفعال روس ها خواهد 

شد، مگر اینکه ابزار جدیدی علیه ترکیه داشته باشند.
اردوغان بــه خوبی به این نکته واقف اســت که برخــلاف دوره طلایی 
۲۰۰۲ تا ۲۰۱۱، سیاســت خارجی ترکیه از ســال ۲۰۱۱ بــه بعد با 
انبوهی از پرونده های شکست خورده از غرب آســیا تا آفریقا و اتحادیه 
اروپا مواجه شده است. در این فرایند، نه رؤیای اردوغان برای ادای نماز 
در مســجد اموی دمشــق تحقق پیدا کرد و نه جریان اخوانی در مصر، 
لیبی و تونس موفق شد و نه سیاست ۵۰ ســاله آنکارا برای عضویت در 
اتحادیه اروپا پیشرفتی داشت، ولی محور مقاومت پس از شکست دادن 

تروریسم تکفیری در اقتدار قرار دارد. 
ادامه در صفحه 8

یادداشت

 وزیر کشــور گفت: در آینده نزدیک بخشی از وظایف 
ایمنی مرزی را سامانه های هوشمند بر عهده خواهند 

گرفت.
احمد وحیدی با اشــاره به برقــراری امنیت در تمامی 
مرزهای کشــور به خصــوص مرزهای شــرقی افزود: 
به طور حتم از هرگونه تجهیزات نرم افزاری و ســخت 
افزاری برای توســعه امنیت مرزی اســتقبال خواهیم 

کرد.
وی با تاکید بر اینکه ثبات در مرزهای شــرقی کشــور 
برقرار اســت، گفت: وضعیــت مرزهای مشــترک با 
افغانســتان در آرامش اســت و فعلا با طالبان مشکلی 

نداریم و مرتبا صحبت می شود.
وحیدی ادامــه داد: امیدواریــم افغان هــا هم توجه 

بیشــتری به همه ضوابط و اصول مرزداری 
و مرزبانی داشته باشــند و دیگر شاهد موارد 
پیش آمده نباشــیم.وی گفت: عزیزان فراجا 
برابر با قانون به وظایــف خود عمل می کنند 
و همه آنها باید به قانونی که از ســوی فراجا 

اعمال می شود تمکین کنند.

دشمن همواره به دنبال ایجاد ناامنی
 در کشور است

به گزارش ایرنا، وزیر کشور در آیین نکوداشت شهدای 
سال ۱۴۰۲ فراجا گفت: دشمن همواره به دنبال ایجاد 
ناامنی در کشور است، اما با جانفشانی، اقتدار و صبوری 

فرزندان انتظامی پروژه بی ثبات سازی شکست خورد.

به گفته وحیدی، شــهدای فراجا جانشان را 
دادند تا اســلام، مردم و نظام ما در امنیت و 
آسایش باشد. شــهادت هر یک از این شهدا 
پرده ای از شــرف، عزت و خداخواهی است و 
فرماندهی انتظامی به عنوان نهادی انقلابی 
توانســته به خوبی فرزندانی با چنین ویژگی 

هایی پرورش دهد.
وحیدی به حوادث و اغتشاشات ســال گذشته اشاره 
کرد و افزود: کاری که فرزندان انتظامی سال گذشته در 
مقابله با جنگ ترکیبــی مقتدرانه و صبورانه در میدان 
عمل انجام داد، جنگ دشــمن را بی اثــر و توطئه آنان 

را ناامید کرد.
وی گفت: دشــمن امروز هدفش بی ثباتی و نا امنی 

و بروز احســاس تنش اســت و فرزندان انتظامی در 
مقابله با خواست دشــمن امنیت را در سراسر کشور 
فراهم کرده اند. لذا با وجود فرزندان رشــید کشــور 
در بخش هــای مختلف به خصــوص انتظامی هدف 
دشمن در بی ثباتی همواره با شکست مواجه خواهد 

شد.
وزیر کشــور تاکید کرد: دشــمنان و همه کسانی که 
طراحی هایی علیه نظام در دســت تدویــن دارند باید 
بدانند فرماندهــان و فرزندان انتظامی مــا در تمامی 
حوزه های امنیت فردی و اجتماعی در میدان مقتدارنه 
حاضر هستند و ما خط شــهدا را تا پایان ادامه خواهیم 
داد و نخواهیم گذاشــت ذره ای از آرمان های شهدا در 

تمامی حوزه ها پایمال شود.

 مدیرعامل انجمن نجات با بیــان اینکه  امروز گروهک 
منافقین دیگر یک سرمایه برای غرب نیست بلکه باری 
بر دوش آنها اســت، گفت: این گروهک دیگر تهدیدی 
برای ایران به حســاب نمی آید بلکه همیشه تهدیدی 

برای کشورهای میزبانِ خود است.
ابراهیــم خدابنــده مدیر عامــل انجمــن نجات در 
خصوص اهداف برگزاری تجمع برخی از خانواده های 
اعضای گرفتار شــده در گروهک منافقیــن در مقابل 
ســفارت ترکیه در تهران به عنوان حافظ منافع دولت 
آلبانی در ایران اظهارداشــت: انجمن نجات متشــکل 
از خانواده هایی اســت که عزیزان آنها عضو ســازمان 

مجاهدین خلق )منافقین( هســتند که الان 
در اردوگاه ایــن ســازمان در آلبانی گرفتار، 
اسیر و به نوعی گروگان ســازمان به حساب 

می آیند.
وی گفت: اعضای این سازمان به هیچ عنوان 
امکان ارتباط با بیــرون از آن را ندارند و ده ها 
سال اســت که امکان ارتباط با خانواده های 

خود را هم ندارند.
خدابنده با اشــاره به اینکه اخیراً تحولاتــی در آلبانی 
و در قبــال این ســازمان صورت گرفته اســت، افزود: 
خوشبختانه امروز شــاهد این هستیم که دولت آلبانی 

تا حدودی به ماهیت تروریستی این سازمان 
فرقه ای پــی برده اســت.مدیر عامل انجمن 
نجات تصریح کرد: اخیرا اردوگاه این سازمان 
از ســوی آلبانی مورد بازرســی قرار گرفت 
و مدارکی به دســت آمد و ما ایــن واقعه را به 
فال نیک می گیریم.وی ادامــه داد: هرچند 
دولت آلبانی بر اســاس منافع و امنیت ملی 
خودش این اقدام را انجــام داد اما، ما قدردانی خود را از 
آنها داریم و اعلام می کنیم که حاضر هســتیم هرگونه 
کمکی که آنها در این خصوص لازم داشــته باشــند را 
انجام دهیم.خدابنده گفت: دولت آلبانی به خواســت 

ســازمان مجاهدین خلق )منافقین( از ورود ایرانیان 
به آن کشــور جلوگیری می کرد و ما امروز خواهان این 
هســتیم که این ممانعت برداشته شــود تا خانواده ها 
بتوانند به راحتی به آن کشور ســفر کرده و سرنوشت 

عزیزان خود را آنجا پیگیری کنند.
مدیر عامــل انجمن نجــات تاکید کــرد: از زمانی که 
مســعود رجوی از ســال ۶۰ به خارج از کشــور رفت، 
همیشه با کشــورهای میزبان مشــکل داشته است، 
بنده زمانی که در آن ســازمان عضو بودم شــاهد این 
مطلب بودم که برای حضور در خارج از کشــور همواره 

مشکلات حقوقی و قانونی داشتیم .

وزیر

نجات

زهــرا علیــدادی  رئیس کمیســیون 
امور داخلی کشــور و شــوراها در مجلس 
توضیحاتی دربــاره ایــرادات هیئت عالی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به تناسبی 

شدن انتخابات تهران داد.
محمدصالح جوکار، با اشاره به اصرار مجدد 
مجلس بــر برگــزاری انتخابات تناســبی 
در تهران، اظهار داشــت: مــا معتقدیم که 
زیرساخت های برگزاری انتخابات تناسبی 

در تهران فراهم است.
وی با اشاره به مهم ترین ایراداتی که هیئت 
عالی مجمع تشــخیص مصلحــت نظام به 
مصوبه برگزاری انتخابات تناسبی در تهران 
گرفته اســت، گفت: آنــان می گویند این 
مصوبه باعث ایجاد تبعیض می شود، چرا که 
بر اساس آن صرفاً انتخابات مجلس در حوزه 
انتخابیه تهران با نظام انتخاباتی تناســبی 
برگزار می شود و در سایر نقاط کشور الگوی 
نظام انتخاباتی حداکثری است و باید نظام 

انتخاباتی در کل کشور یکسان باشد.
رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراها در مجلس تصریح کرد: همچنین 

گفته می شــود که بر اســاس مدل تناسبی 
انتخابات، شایسته گزینی محقق نمی شود. 
نظر آنان این اســت که فردی که بیشترین 
رأی را می آورد، باید به مجلس راه یابد اما در 
مدل تناسبی ممکن است فردی آرای خوبی 
هم کسب نکند اما چون لیست وی درصدی 

از آرا را آورده، به مجلس راه یابد.
جوکار بیــان کــرد: هیئت عالــی مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بر این باور است 
که بر اساس مدل تناسبی انتخابات ممکن 
است یک لیســت ۲۰ درصد آرای مأخوذه 
را بیاورد و لیســت دیگری ۷۰ درصد آرای 
مأخوذه را کسب کند و هر دو به مجلس راه 
یابند در حالی که تفاوت آرای مأخوذه آنان 

بسیار زیاد است.
نماینده مــردم یــزد در مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: پاســخ ما به آنان این 
است که نه تنها برگزاری انتخابات تناسبی 
در تهران باعث تبعیض نمی شود، بلکه برای 
برقراری و تحقق عدالت بایــد انتخابات در 
حوزه هایی ماننــد تهران کــه نمایندگان 
زیادی دارد، به صورت تناسبی برگزار شود. 

ادله ما در این زمینه آن اســت که همیشه 
یک لیست یکدســت تهران به مجلس راه 
می یابند و دیگر لیســت ها هم باید بر اساس 
درصد آرایی که کســب کردند، در مجلس 

کرسی داشته باشند.
وی تاکید کــرد: نحوه برگــزاری انتخابات 
مجلس در تهران به صورت تناسبی هم کار 
دشــواری نیســت و به این صورت است که 
هر لیست، فهرســت و هر شخص منفردی 
که در انتخابات حضور می یابد، نســبت به 
آرای کل یک رأیی دارد و به همان نســبت 
تعداد نمایندگان مجلس در تهران مشخص 

می شود.
رئیس کمیســیون امور داخلی و شوراها در 
مجلس در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
چرا علی رغم تأیید شورای نگهبان، هیئت 
نظارت این ایرادات را به طرح مجلس گرفته 
است، گفت: شــورای نگهبان از نظر قانون 
اساســی و احکام شــرع مصوبات مجلس را 
مورد بررسی قرار می دهد و این مصوبه را هم 
تأیید کرد، اما هیئت عالی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با توجه به سیاست های کلی 

مصوبات مجلس را ارزیابی می کند که برخی 
از مفاد طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات 
مجلس و بحث برگزاری انتخابات تناســبی 

در تهران را تأیید نکرده است.
جوکار در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
با توجه به اصرار مجلــس و ارجاع موضوع 

تناسبی شــدن انتخابات تهران، کی قرار 
اســت مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
این موضوع را بررســی و تعییــن تکلیف 
کند، گفت: هنــوز به ما اعــلام نکردند که 
چه زمانی قرار اســت در این مورد تشکیل 

جلسه دهند.

وزیر کشور خبر داد؛ بخشی از ایمنی مرزها به سامانه های هوشمند سپرده می شود

وهک منافقین دیگر یک سرمایه برای غرب نیست، بلکه باری بر دوش آنهاست گر

خریدار  رئیس جمهور گفت: مســئولین 
باید مانند شب های عملیات در دوران دفاع 
مقدس؛ عقب ماندگی ها را جبران کنند. اگر 
روحیه جهادی نباشد مشکلات رفع نخواهد 
شد. مشکلاتی در حوزه آبی داشتیم که می 
شد ســال ها قبل با کار جهادی آنها را رفع 

نمود.
 ســید ابراهیم رئیســی در آیین افتتاح فاز 
نخست تصفیه خانه و آبرسانی به شهرهای 
بم و بروات، تصفیه خانه سیرجان و ۱۵ پروژه 
برق رسانی استان کرمان اظهار کرد: همه ما 
در حال امتحان هستیم و یکی از عرصه های 
مهم برای آنکه کسی خداوند را بندگی کند، 
گره گشــایی و رفع مشــکلات مردم بوده و 
این زمینه نیز برای مســئولین فراهم است 
و مسئولین باید بدانند امروز توجه کردن به 
مشکلات مردم؛ امری کلیدی برای این دنیا 

و آخرتشان است.
وی با بیــان اینکه خدمت به مــردم نماد و 
نمود همه مجاهدت های سردار حاج قاسم 
سلیمانی و شــهدای دیگر بوده است افزود: 
مســئولین باید مانند شــب های عملیات 
در دوران دفــاع مقدس؛ عقــب ماندگی ها 
را جبران کنند. اگر روحیه جهادی نباشــد 
مشــکلات رفع نخواهد شــد. مشکلاتی در 
حوزه آبی داشتیم که می شد سال ها قبل با 

کار جهادی آنها را رفع نمود.
رئیس جمهــور با بیــان اینکــه در دولت 
سیزدهم گام های بســیار خوبی برای رفع 
مشــکلات آب و برق برداشــته شده است، 
افــزود: تکمیل پروژه ها و طــرح های نیمه 
تمــام در دســتور کار دولت بــوده اما باید 
به این نکته توجه داشــت که به ســرانجام 
رســاندن این پروژه ها در گرو کار جهادی 
مسئولین است و بهره برداری از پروژه های 
آبرسانی به شــهرهای بم و بروات، ۱۵ طرح 

برق رســانی در نقاط مختلف استان کرمان 
و همچنین بهره بــرداری از پروژه فاضلاب 

سیرجان با کار جهادی انجام شده است.
رئیســی با اشــاره به اقداماتی که برای رفع 
تنش آب روســتاها در نقاط مختلف کشور 
صورت گرفته اظهار کرد: در اســتان کرمان 
حدود ۶۷۰ روستا دچار مشکل آبی هستند 
که تاکنون مشکل تعدادی از آنها رفع شده 
اما نیاز است با ســرعت بیشتری این مشکل 
مردم را حل کرد.وی با تاکید بر اینکه امروز 
جبهه تولید قــدرت برای همــه مدیران و 
دســت اندرکاران اقتصادی، رفع مشکلات 
برق و آب اســت افزود: رفع مشــکل تنش 
آبی از اولویت های حیاتی منطقه اســت و 
پیشــرفت در همه بخش ها در گرو توسعه 
زیرساخت هاســت.رئیس جمهور در ادامه 

با بیان این مطلــب که »آبرســانی به بم و 
بروات برای ما هم گواراست« ادامه داد: ۵۷ 
کیلومتر خط انتقال آب از ســد نساء به این 
دو شهرستان که در گرما و به صورت شبانه 
روزی انجام شده، قابل تقدیر است و از همه 

دست اندرکاران این پروژه تشکر می کنم.
وی با اشــاره به پروژه های افتتاح شــده در 
این سفر گفت: پروژه هایی که امروز به بهره 
برداری می رسد؛ نشان از توان ایرانی است و 
تمامی ابزارها و تولیداتی کــه در این پروژه 
ها استفاده شــد داخلی و توسط مهندسان 

ایرانی به سرانجام رسید.
رئیسی به دخایر معدنی دیار کریمان اشاره 
کرد و صفت بهشــت معادن برای اســتان 
کرمان را بی مورد ندانســت و بیــان کرد: با 
خام فروشی مخالفیم. باید اشتغال و ارزش 

افزوده و تولید ایجاد کنیم که نتیجه آن رفع 
مشکلات آبی، برقی و ... باشد.

رئیس جمهور مشارکت شرکت های بزرگ 
اقتصادی منطقه برای اجــرای پروژه های 
فاضلابــی را اقدامی قابل تقدیر دانســت و 
اظهار کرد: شــرکت های بزرگ اقتصادی با 
سرمایه گذاری در بخش های مختلف باید 
پیشران توسعه کشور باشــند و معتقدیم با 
سرمایه گذاری این نوع شرکت ها می توان 
مشکلات شهرها و روستاهای کشور را حل 
نمود.وی افزود: برخی از کارها اگر به صورت 
عادی بخواهند انجام شــود، سال ها طول 
می کشد تا به ســرانجامی برسند اما اگر کار 
جهادی انجام دهیم ســایر پروژه ها نیز در 
کمترین زمان ممکن به بهــره برداری می 

رسند

رئیســی با تاکید بر اینکه برق رســانی در 
استان کرمان به کار جهادی نیاز دارد افزود: 
عشایر ذخایر کشــور و تولید کننده هستند 
و بایــد موضوع برق رســانی بــه این مردم 
خدوم در اولویت کارها باشــد. برق رسانی 
خورشیدی به چادرهای آنها باید به صورت 
ویژه دیده شــود ضمن آنکه در دولت تاکید 
داریم که هرچه سریعتر باید بحث های برق 
دار شدن و آبرسانی به روستاها دنبال شود و 

این موضوع را اولویت وزارت نیرو می دانیم.
رئیس جمهور با یادآوری خاطرات شــهید 
ســلیمانی عنوان کرد: باید بدانیم که هیچ 
وقت راه برای شــهید دلهایمان هموار نبود 
اما او با مجاهدت و تلاش های جهادی خود 
راه را هموار می کــرد و در فراز و فرودها یک 

میدان دار قوی و یک دیپلمات فرزانه بود.
وی خطاب به حاضرین در این جلسه عنوان 
کرد: شــرکت های فعال و پیمانــکار باید 
بدانند اســتان کرمان نباید با این مشکلاتی 
که اکنون مواجه اســت، روبرو باشد. دولت 
در حد تــوان خود به دنبال رفع مشــکلات 
اســت و کاری به حرف دیگران ندارد و فقط 
به دنبال آن هستیم که مردم احساس رفاه، 
آرامش و آسایش کنند. برای ما مهم رضایت 
خداوند متعال است و معتقدیم وقتی همه با 
همدلی و همکاری در راستای رفع مشکلات 
مردم گام برمی دارنــد خداوند نیز برکاتش 
را بر ما نازل می کند.رئیســی ساماندهی و 
سرعت بخشــی به پروژه ها را از اهداف سفر 
خود به استان ها دانســت و بیان کرد: پروژه 
ها نباید فرسایشی شوند و از همه کسانی که 
کارهای بزرگ را رقم زدند تشــکر می کنیم 
وی در پایان خاطر نشان کرد: این سفر جزو 
ســفرهای اســتانی هیات دولت به استان 
کرمان نبوده و سفر استانی ویژه ای را به این 

دیار خواهیم داشت.
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چون که صد آمد نود هم پیش ماست
امیرحســین کاوه  در ایران بیش از ۱۱۸ سال اســت که یک تا چهار 

وزارتخانه به موضوع صنعت و معدن و تجارت می پرداخته است.
اکنون نیــز تبدیل وزارت صمــت بــه دو وزارتخانــه از اولولیت های 
مجلس است.هر ســال ۲۹ مهر روز ملی صادرات با محوریت تجلیل از 
برگزیدگان تجارت و ۱۰تیر روز ملی صنعت و معدن با حضور بالاترین 

مقامات کشور ارج گذاری می شود.
همین هم شاید نشانی از لزوم تفکیک تخصصی این وزارتخانه ها باشد. 
هرچند که به نظر می رســد پایان دوره مجلس است و برای تصویب این 
انتزاع دیگر وقت نمانده است.امســال برای این روز شــعار »صنعت و 

معدن؛ پیشران پیشرفت در گام دوم انقلاب«انتخاب شده است.
شعار خوبی است.

برای پیشرفت راهی جز توجه به تولید نداریم.
خوب حالا از تجلیل چند ساعته بگذریم، دســت همه مجریان مراسم 

درد نکند.
اکنون بعد از همایش چه خروجی دهیم که در این پیشران بودن بدون 

مانع و توقف حرکت کند.
طی ده ها سال گذشــته با تحقیقات میدانی و نظر سنجی ها از مدیران 
صنایع و گفت و گوهای بخش خصوصی و دولــت و نامه های پی در پی 
تشکل های اقتصادی، شــاید صدها عنوان از معضلات و مشکلات ارائه 
شده که با یک جست وجوی ساده، همه ی آنها ســریعا قابل دسترسی 

است.
اما تاکنون دیده ایم در دوره زمانی مســوولیت مدیران، وقتِ شــناخت 
و رفع تک تک و یا همــه  آنها را که گاهی هم در زنجیــره تعارض منافع 
و تضاد در بالا دســت صنایع مادر و پایین دســت صنایع تکمیلی، نمی 

گذارد تصمیم مناسب را فراهم کند!پس چه کنیم؟
پیشــنهاد می شــود هر وزیر و مدیر در هر ســال همت کنــد و از این 
همایش ها بخواهــد مثلا فقط پنج مــورد از درخواســت های صنایع 
کوچک و متوسط و بزرگ در رســته های مختلف را شناسایی و مضرب 
درست مخرج مشترک مشکلات یکســان را پیدا کرده، پس از شناخت 
و ســاده کردن آن راه حل را بــا اتاق ها یا فدراســیون های تخصصی به 
اشتراک بگذارند و در صورت تایید به عنوان ســند همایش رو نمایی و 

برای اجرا، همه همت کنند.
با روش پرداختن مشــکلات مشــترک می توان موانع بزرگ را به یک 
باره برای هزاران کارخانه و هزاران معدن و ده ها انجمن در کشــور رفع 
کرد. یعنی به جای حل مشــکلات جز به جز، با شیوه استقرایی و به حل 

مشکلات کلی با روش قیاسی برای بهبود جزئیات عمل کنیم.
در این مقطع بدون داشــتن و درک تصویر کلی از شرایط واقعی کشور 

نمی توان ارتباط بین اجزاء و ارکان موضوع را به خوبی درک کرد.
به مسوولان عزیز که وقت مســوولیت آنان مثل باد می گذرد، پیشنهاد 
می شود که از شنیدن جزئیات واهمه داشــته و دوری کنند و از بررسی 

مصادیق برای تک تک صنایع بر حذر باشند.
یا اولولیت بندی و اصلی و فرعی کردن، مشکلات مشترک همه صنایع 
را پیدا کنند، آنها را در چند محور جمع بندی و با شــناخت کلی محیط 

پیرامون، برای رفع آن اقدام کنند.
چون که صد آمد نود هم پیش ماست.

 ترکیب شرکای وارداتی چه می گوید؟
دلایل کاهش درآمد ارزی صادرات

رئیس کنفدراسیون صادرات گفت: صادرات غیرنفتی به لحاظ وزنی با 
رشد حدود ۲۵ درصدی و از نظر ارزشی با کاهش ۸ درصدی مواجه بوده 
که نشان می دهد کالاهای صادراتی، ارزانتر در بازارهای هدف فروخته 

شده اند.

محمد لاهوتی با اشــاره به آمارهای منتشــر شده از ســوی گمرک در 
حوزه تجارت خارجی ایران در فصل بهار ســال جاری اظهار داشت: بر 
اســاس آمارهایی که از سوی گمرک جمهوری اســلامی ایران منتشر 
شده است، صادرات غیرنفتی کشــور که یکی از منابع تأمین کننده ارز 
مورد نیاز کشور است، اگرچه در فصل بهار با رشد ۲۵ درصدی به لحاظ 
وزنی مواجه بوده است، اما در حوزه ارزشی، افت حدود ۸.۸ درصدی را 
تجربه کرده است که این امر نشانگر آن است که کالاهای با ارزش افزوده 
کمتری از کشــور صادر شــده و به تبع آن، ارز کمتری هم نسبت به به 

مدت مشابه سال قبل عاید کشور شده است.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران با بیان اینکه در بهار امسال ۳۵.۵ 
میلیون تن کالا بــه ارزش ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار صادر شــده 
اســت، به آمار واردات کالا به ایران در همین مدت اشاره و تصریح کرد: 
در مقابل این میزان صادرات، ۸ میلیون و ۶۰۰ هــزار تن کالا به ارزش 
۱۴ میلیارد دلار وارد کشور شده اســت که این نشان از منفی شدن تراز 

تجاری به میزان ۱.۵ میلیارد دلار دارد.
وی اظهار داشت: مروری بر تراز تجاری کشــور در فصل بهار حکایت از 
آن دارد که اگرچه به لحاظ وزنی واردات کشــور کمتر از حجم صادرات 
بوده اســت، اما برای خریــد آن، کشــور ۱.۵ میلیارد دلار ارز بیشــتر 
پرداخت کرده اســت که این حکایت از خرید کالا با ارزش افزوده بالاتر 

در فصل بهار امسال داشته است.
لاهوتی بیــان کرد: کاهش قیمــت کالاها و به خصوص مــواد اولیه در 
بازارهای جهانی منجر به آن شده که علیرغم افزایش وزنی صادرات، اما 

به لحاظ درآمدهای ارزی، با کاهش مواجه بوده ایم.
وی اظهار داشــت: البته این نکته را نیز نباید فرامــوش کرد که اعمال 
سیاســت های ســختگیرانه بانــک مرکــزی در رفع تعهــد ارزی و 
سیاست هایی که از ســوی این بانک طی ماههای گذشته اعمال شده، 
منجر به بروز دغدغه برای صادرکنندگان و کاهش میزان صادرات شده 
است.به گفته رئیس کنفدراسیون صادرات ایران، صادرکنندگان مواد 
اولیه و کالاهای مورد نیــاز تولید خود را با نــرخ ارز آزاد تهیه کرده و در 
مقابل، ارز حاصل از صادرات خود را در سامانه های معرفی شده از سوی 
بانک مرکزی و با مکانیزم های اعلامی در بخشنامه ها و دستورالعمل ها 
به فروش می رسانند که این منجر به تفاوت قابل توجه نرخ ارز می شود 
و در نهایت سبب خواهد شــد علیرغم رشدی که برای صادرات در سال 
جاری پیش بینی می شد، به لحاظ ارزآوری کشــور در حوزه صادرات، 
با کاهش درآمدهای ارزی مواجه شــود.وی با اشــاره به کشــورهای 
طرف تجاری ایران در فصل بهار ســال جاری بــه اهمیت حضور برخی 
کشورها اشاره و اظهار داشت: ترکیب کشــورهای هدف وارداتی بسیار 
حائز اهمیت است چراکه نشــان می دهد کشــورهای اروپایی هم در 
ترکیب کشورهای صادرکننده کالا به ایران حضور دارند و این موضوع 
خود نشانگر افزایش ســطح کیفی واردات و به تبع آن، تولید کالاهای 
باکیفیت تر خواهــد بود که خود در حوزه صادرات هــم نکته مثبتی به 
شــمار رفته و کالاهای صادراتی تولیدی با مواد اولیــه وارداتی نیز، با 

کیفیت بالاتری روانه بازارهای صادراتی می شود.

دیدگاه

بازار

محمدحسین مقدم  مشــاهدات میدانی 
در بورس لوازم خانگی تهران نشان می دهد 
که انواع برندهای خارجــی به صورت کاملًا 
آشــکار در مغازه هــا به فروش می رســد و 
این در حالی اســت که مدتهاســت واردات 

لوازم خانگی به کشور ممنوع است.
باتوجه به اینکه هفته گذشته، پس از مدت ها 
نماینده ویژه رئیس جمهور در ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز مشــخص شــد، 
بســیاری از فعالان اقتصــادی انتظار دارند 
روند مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز نســبت به 

گذشته بهبود یابد.
بنا بر حکم صادر شــده برای ســید مجید 
رضــوی، »برگــزاری منظم جلســات«، 
»پگیری مســتمر مصوبــات« و »نظارت 
مستمر بر عملکرد دستگاه ها« از مهم ترین 
انتظارات رئیــس دولت از ســتاد مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز اســت. نکتــه قابل توجه 
آنجاســت که در این حکم به صورت جدی 
بر همکاری و پاســخگویی دیگر دستگاه ها 
نســبت به موضوع مقابله با قاچاق کالا و ارز 

تأکید شده است.

عرضه لوازم خانگی قاچاق در روز روشن
گشــت وگذار در خیابان های شــهر تهران 
نشان می دهد که بســیاری از فروشندگان 
لوازم خانگی، تنهــا برندهای ایرانی را تبلیغ 
کرده و به فروش می رسانند؛ البته باتوجه به 
ممنوعیــت واردات رســمی لوازم خانگی 
از سال ۱۳۹۷، این مســئله عجیب به نظر 
نمی رسد.به طور مثال، در امین حضور اکثر 
فروشــگاه ها ادعا می کنند کــه نمایندگی 
رســمی برندها هســتند. البته تقریباً تمام 
فروشــگاه های محدوده تابلوهایــی با نام 
شــرکت های تولیدکننــده لوازم خانگــی 
دارند؛ اما برخی فروشــگاه ها با نام برندهای 

خارجی را هم روی تابلو خود نوشته اند.
با وجود گذشت ۵ سال از ممنوعیت واردات 
هنوز هم فروش برندهای خارجی در ایران 
ادامه دارد، برخی از فعالان بازار معتقدند که 
تولیدات داخلی نیاز بازار را به صورت کامل 
پوشــش نداده و تقاضا برای خرید کالاهای 
قاچاق زیاد اســت. بنا بر مشاهدات میدانی 
خبرنگار مهــر، انــواع لوازم خانگی بزرگ و 
کوچک با برندهای مطــرح خارجی و بدون 

شناسه کالا در بازار به فروش می رسد.
جالب آنجاســت که برخی از این برندهای 
خارجــی هنوز هــم بــا گارانتــی عرضه 
می شوند؛ برخی از فروشندگان به این نکته 
اشــاره می کنند که گارانتی های ارائه شده 
اعتبار زیادی ندارد. باوجوداینکه هیچ کدام 
از شــرکت های لوازم خانگــی خارجــی 
به صورت رسمی در ایران نمایندگی ندارند؛ 

اما ارائه گارانتی به ظاهر معتبر برای وسایل 
صوتی و تصویری برندهــای مطرح کره ای 
و ژاپنی، تــا عرضه لوازم آشــپزخانه چینی 
بی کیفیت با گارانتی های جعلی در مغازه ها 

مشاهده می شود.

مبارزه با قاچاق کالا، هیاهو بر سر هیچ؟
باوجوداینکه در ســال های اخیر مســئله 
حمایت از تولید داخلی و مبــارزه با قاچاق 
کالا و ارز مــورد تأکیــد اکثــر نهادهــای 
نظارتــی و انتظامی بوده اســت، اما عرضه 
آشکار و بدون ریســک برندهای خارجی و 
قاچاق نشــان می دهد، هیاهویی که بر سر 
ممنوعیــت واردات لوازم خانگــی و مبارزه 
جدی با قاچاق کالا رخ داد، مانند گذشــته 

هیاهو بر سر هیچ بوده است.
پیش ازایــن، رئیس اتحادیه فروشــندگان 
لوازم خانگــی دررابطه با فــروش اجناس 
قاچاق در بازار گفته بود: در حال حاضر ۹۰ 
درصد کالای قاچاق لوازم خانگی در فضای 
مجازی به فروش می رسد و قسمت کوچکی 
از آن در کف مغازه ها فروخته می شود. امروز 
همه برندهــای خارجی مثــل »ال جی«، 
»سامســونگ«، »بــوش«، »زیمنس« و 

»آاگ« در کشور ما قاچاق هستند.

فضای مجازی، مغازه ها و انبارها 
در اختیار قاچاقچیان

در سال های اخیر، مســئولان ستاد مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز به صــورت مکرر اعلام 
کرده اند، برخورد بــا عرضه کنندگان کالای 
قاچــاق در فضای مجازی پایــش و کنترل 
می شــود؛ اما بررســی خبرنگار مهر نشان 

می دهد باوجوداینکه دستگاه های مربوطه، 
مدعی برخــورد با عرضه کننــدگان کالای 
قاچاق در فضای مجازی هستند، می توان با 
یک جستجوی ساده صدها صفحه و سایت 
فروش لوازم خانگی قاچاق را مشــاهده کرد 
که بعضــاً نمایندگی حضوری نیز در شــهر 

تهران و دیگر کلان شهرهای کشور دارند.
حتــی برخــی از لوازم خانگــی قاچاق در 
سایت هایی به فروش می رسد که به صورت 
قانونی تأسیس شــده و مجوزهای فعالیت 
به عنوان یک فروشــگاه اینترنتــی را دارد و 
نماد اعتماد الکترونیک دریافت کرده است؛ 
بنابراین می توان گفت که یکی از معضلات 
اساســی در مورد بــازار لوازم خانگی ایران، 
فعالیت قاچاقچیان در بســتر فروشگاه های 
آنلاین و همچنین عرضــه و نگهداری آن ها 

در مغازه های سطح شهر است.

تشخیص کالاهای تقلبی و قاچاق 
آسان است

گفتنی اســت در حال حاضر، شناسه کالا و 
استعلام آن در ســامانه جامع تجارت، ابزار 
تفکیــک کالای اصیــل از کالای غیراصیل 
است؛ به عبارت دیگر در حال حاضر می توان 
ادعا کرد که هر کالایی که شناســه داشته 
باشد و مشــخصات آن با نتیجه استعلام در 
ســامانه جامع تجارت تطابق داشته باشد، 
به صورت قانونی تولید و یا وارد کشــور شده 
است.بنابراین، شناسایی کالاهای قاچاق و 
تقلبی نه تنها از طریق بررسی برند آن برای 
دستگاه های نظارتی و انتظامی میسر است، 
بلکه بازرســان این دســتگاه  ها می توانند 
با بررســی شناســه کالا از اصالت کالاهای 

عرضه شده در بازار مجازی و فروشگاه های 
سطح شهر نیز اطمینان حاصل کنند.

عدم برخورد با قاچاق لوازم خانگی با 
وجود تأکید فرمانده انتظامی کل کشور

عدم برخورد با قاچاق آشــکار لوازم خانگی 
در حالی است که ســردار احمدرضا رادان، 
فرمانده کل انتظامی در ابتدای سال جاری 
گفته بود که ســال ۱۴۰۲، ســال ســخت 
قاچاقچیان در کشــور خواهد بود. به گفته 
ســردار رادان، نیروی انتظامی عزم خود را 
در زمینه مبارزه همه جانبــه با قاچاق مواد 
مخدر، سوخت و کالا و… جزم کرده و قرار 

است عرصه را بر قاچاقچیان تنگ کند.
در  کشــور  انتظامــی  کل  فرمانــده 
اردیبهشــت ماه ســال جاری بــا تأکید بر 
اهمیت تحقق شعار سال گفته بود: »امسال 
ســال مهار تورم و تقویت تولید است و باید 
همگان بــرای تحقق شــعار ســال تلاش 
کنیم و مهم ترین موضــوع در تقویت تولید، 
مبارزه با قاچاق اســت که ازبین برنده تولید 
و ناامیدکننــده جامعه تولیدگران اســت 
که تورم را در جامعه تشــدید می کند و لذا 
برخــورد همه جانبه با قاچــاق باید یکی از 

اصلی ترین مأموریت های ما باشد.«

تحقق شعار سال در اسارت قاچاق
با وجود هشــدارها و تذکرات کارشناسان 
اقتصــادی در خصوص ضــرورت مقابله با 
کالای قاچاق در تمام زنجیره تأمین و توزیع 
و همچنین تحقق رشد تولید به عنوان شعار 
ســال اما متأســفانه هنوز شــاهد برخورد 
مســتمر و جدی از سوی ســتاد مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز و دیگر دستگاه های نظارتی 
و انتظامی نیســتیم و پدیده شــوم قاچاق 

همچنان به قوت قبل پابرجا است.
در همین زمینــه، علیرضا ســلیمی، عضو 
هیئت رئیســه مجلس با انتقــاد از عملکرد 
دســتگاه های مســئول در مبارزه با قاچاق 
کالا می گوید: پدیده قاچاق تاکنون کنترل 
نشده و این موضوع مشکلات بسیاری برای 
تولید داخل ایجاد کرده از سوی دیگر قاچاق 
از اشــتغال زایی جلوگیری کــرده و منجر 
به خروج منابع مالی از کشــور می شود. به 
نظر می رســد برخی به صورت ساماندهی 
شــده به قاچاق دامن می زند زیرا ۱۵ تا ۲۵ 
میلیارد تومان قاچاق بیانگر این اســت که 
این قاچاق به شــکل چمدانی انجام نشده و 
مافیای شکل گرفته در این حوزه این حجم 

از قاچاق را انجام می دهند.
وی ضمــن بیــان اینکــه مبارزه با فســاد 
پیش نیاز اساســی برای رونق تولید است، 
اظهار داشت: باید با همدلی و تلاش بی وقفه 
برای تحقق شعار ســال که امری ضروری و 
مهم اســت، اقدام کنیم، البتــه رونق تولید 
پیش نیازهایــی داشــته که مقــام معظم 
رهبری در صحبت های خود به عمده آن ها 
اشــاره کردند که یکــی از مهم ترین آن ها 

برخورد جدی با قاچاق کالا است.
 باتوجه بــه تجربه بســیاری از کشــورها 
در طــول دهه هــای گذشــته؛ مانند کره 
جنوبی، می تــوان گفت، حمایــت از تولید 
داخلی و نجات صنعت از شــرایط رکودی 
با فعالیت های نمایشــی و شعار امکان پذیر 
نیســت. باتوجه به تأکیــد رئیس جمهور بر 
ضرورت مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، از دولت 
ســیزدهم انتظار مــی رود کــه رویکردی 
انقلابی و عملیاتی برای مقابله با قاچاق کالا 

اتخاذ کند.
مشــاهدات میدانی و همچنین نارضایتی 
اکثــر اصنــاف و تولیدکنندگان نســبت 
به عرضه کالاهــای قاچاق در بازار نشــان 
می دهد، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و 
دیگر دســتگاه های متولــی در این حوزه، 
با وجــود همه امکانــات در اختیــار، هنوز 
نتوانســته اند بر جریان قاچاق کالا مسلط 
شــوند. تولیدکنندگان و دلســوزان کشور 
انتظار دارند نیروهای امنیتــی، انتظامی و 
سیســتم های نظارتی به مســئله مبارزه با 
قاچاق کالا توجه ویژه ای داشــته و نسبت 
به انجام وظایف خود در مســیر رونق تولید 
کوتاهی نکنند.با ایــن حال باید منتظر ماند 
و دیــد با توجه بــه تعیین نماینــده جدید 
رئیس جمهور در ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، عملکرد این ســتاد در مسیر مقابله با 

عرضه کالاهای قاچاق متحول می شود؟

مدیرعامل فرابــورس ایــران گفت: راه انــدازی بازار 
نوآفرین ویژه پذیرش شرکت های دانش بنیان و نوآور، 
برنامه ریزی برای توسعه شرکت های سهامی عام پروژه 
و فعال سازی بازار سوم از جمله برنامه های فرابورس در 

سال جاری هستند.
به گزارش روابط عمومی فرابورس ایران، »محمدعلی 
شیرازی« در مجمع عمومی عادی ســالانه فرابورس 
گزارشی از عملکرد این شــرکت در سال مالی منتهی 
بــه ۲۹ اســفندماه ۱۴۰۱ ارائه کرد و افــزود: از جمله 
اســتراتژی های شــرکت فرابورس می توان به تقویت 
رقابت پذیــری از طریق تعمیــق بازار، تــلاش برای 
تکمیل نظام تأمین مالی کشــور و توســعه بازار اولیه 

اشــاره کرد. همچنیــن نوآوری و توســعه 
تکنولوژی از طریق ایجاد بستر جهت توسعه 
فین تک های تخصصی بازار سرمایه از دیگر 

استراتژی های فرابورس است.
وی در خصوص معرفی بازارهای فرابورس به 
بازار مشــتقه، اوراق پذیرش شده و بازارهای 
خارج از بورس اشــاره کرد و گفت: بازارهای 

خارج از بورس شــامل بازار توافقی، بــازار پایه و بازار 
سوم است که در بازار سوم، عرضه یکجای سهام و حق 
تقدم سهام شــرکت های ثبت نشــده و پذیره نویسی 

شرکت های در شرف تأسیس انجام می گیرد.
شیرازی در ادامه با اشــاره به اینکه، شرکت فرابورس 

بیشــترین درآمد خود را از طریــق کارمزد 
معاملات محقــق کرده کــه ۶۱ درصد کل 
درآمد شرکت را شامل می شــود، ادامه داد: 
کارمزد بازار متشــکل ارزی ۲۲ درصد و حق 
عضویــت کارگــزاران ۱۱ درصــد از درآمد 

شرکت را تشکیل می دهند.
مدیرعامــل فرابورس در بخــش دیگری از 
سخنان خود در تشریح رویدادهای مهم سال گذشته 
گفت: در ســال ۱۴۰۱ تعداد ۷ مجوز برای ســکوهای 
تأمین مالــی جمعــی  و ۳ موافقت اصولی بــرای این 
سکوها صادر شــده اســت.وی خاطرنشــان کرد: از 
مهم ترین اقدامات فرابورس می تــوان به نمایش چند 

شــاخص فرابورســی مانند شــاخص قیمت )وزنی- 
ارزشی(، شاخص کل هم وزن و شاخص قیمت هم وزن 
اشــاره کرد.شــیرازی با بیان اینکه در ســال گذشته 
۱۷ شرکت عرضه اولیه شدند و ۳ ســهم از بازار پایه به 
بازارهای اول و دوم ارتقاء یافتند، گفت: در ســال مالی 
مذکور، ۲۰ شــرکت و یک شرکت ســهامی عام پروژه 
پذیرش شــدند که از مجموع پذیرش ها، ســه شرکت 

دانش بنیان بودند.
مدیرعامل فرابــورس ایــران همچنین در تشــریح 
برنامه هــای آتی شــرکت تصریح کرد: توســعه بازار 
توافقی که روز گذشــته اولین درج شرکت در آن انجام 

شد از برنامه های مهم فرابورس در سال ۱۴۰۲ است.

فرابورس

مدیرعامل فرابورس ایران خبر داد؛ بازار نوآفرین ویژه شرکت های دانش بنیان امسال راه اندازی می شود

سوداگرانی که رفاه مردم را نشانه رفتند

یک بام و دوهوای برخورد با بنگاه های غیرمجاز
خریدار  شناســایی بنگاه هــای املاک 
غیرمجاز، یکــی از مهم تریــن برنامه های 
دولت با هدف ساماندهی بازار مسکن است 
که به خصوص در دو ماه گذشــته با توجه به 
آغاز فصل رهن و اجاره مســکن به اوج خود 

رسیده است.
رشــد قارچ گونــه بنگاه های امــلاک در 
ســال های اخیــر در ســایه بی نظارتــی 
دستگاه های متولی، سبب شده بود تا شاهد 
افزایش بی ســابقه ســوداگران و دلالانی 
باشیم که با دســت درازی در بخش مسکن 
باعث رشــد غیرقابل قیمت مسکن چه در 
بخش رهن و اجاره و چه خرید و فروش شده 

اند.
بنگاه های املاکی با وســعت بســیار زیاد و 
البته شیک با پرسنلی مرتب و اتو کشیده که 
برای مدت کوتاهی فعالیت در یک محدوده 
مشــخص و پس از رســیدن به اهداف خود 
که نتیجه آن را امروز در بازار مســکن شاهد 
هستیم، بســاط خود را جمع کرده و نه تنها 
مورد بازخواســت قرار نمی گرفتند بلکه به 
راحتی همان سیســتم خود را در منطقه ای 

دیگر دوباره به راه می انداختند.

اینکه هدف اصلی این بنگاه هــا که با کمی 
نظارت در سال های گذشته به راحتی قابل 
شناسایی و امکان برچیده شدن بساط آنها 
فراهم بود چیســت را امروز بــه راحتی در 
نابسامانی که در مســکن ایجاد شده را دید، 
البته تلاطم هــای این بخش را شــاید تنها 
نتوان به فعالیت هــای غیرقانونی بنگاه های 
املاک غیرمجاز مرتبط دانســت، اما به طور 
قطع می توان گفت که تاثیر این بنگاه ها در 
آشفتگی بازار مســکن اگر بیشتر از عوامل 
دیگر از جمله عدم اعتقاد دولت به ســاخت 
مسکن نباشــد کمتر هم نیســت، چرا که 
بعضا با معاملات صــوری و تعیین نرخ هایی 
خلاف واقع سبب شدند تا مسکن به بدترین 
وضعیت ممکن خود در سالهای اخیر برسد.

بر همین اساس و با توجه به تاثیر بسیار زیاد 
بنگاه های املاک در نابسامانی بازار مسکن، 
دولــت ســیزدهم شناســایی و پلمب این 
بنگاه ها را در برنامه های اصلی خود قرار داد 
و در دو ماه گذشــته با حضور دستگاه های 
متولی شاهد، شناسایی و البته پلمب تعداد 

زیادی از این واحدها باشیم.
خبری در روز گذشــته مبنی بر شناسایی 

حدود ۹۵۰ بنگاه املاک غیرمجاز در تهران 
در حالی بر روی خروجی ها منتشــر شــده 
که به گفته نائب رییس اتحادیه مشــاوران 
املاک تهــران، بازرســان اتحادیه موفق به 
شناســایی این تعداد بنگاه شدند اما مهم تر 
از شناســایی این بنگاه ها، پلمب آنها است، 
اقدامی که از ســوی دســتگاه های ذیربط 

خیلی به آن پرداخته نشده است.
داوود بیگی نژاد در گفت وگوی اختصاصی 
با خبرنگار اقتصادی ایرنا، گفت: حدود ۹۵۰ 
بنگاه غیرمجاز در ۲۰ منطقه شــهرداری، 
شناسایی شــده که به طور قطع این تعداد 

قابل افزایش اســت.وی با بیان اینکه تعداد 
بازرســان در اتحادیه، جوابگو نیست، اظهار 
داشت: بیشــترین تخلفات در حوزه مسکن 
مربوط به همین بنگاه های غیرمجاز اســت 
که خود را منطبق بر قانون نداشــته و بدون 

پروانه در حال فعالیت هستند.
بیگی نژاد با اشــاره به اینکه ریشــه فعالیت 
این بنگاه ها در بی قانونی است، بیان داشت: 
بنگاه های فاقد مجوز برای عقــد قرارداد و 
رسیدن به اهدافشان هر اقدام غیر قانونی که 
لازم باشــد را انجام می دهند و ما به عنوان 
اتحادیه نمی توانیم تمــام توان خود را برای 
شناسایی آنها گذاشته و در این راه نیازمند 
حمایــت دســتگاه های مرتبــط و مردم 

هستیم.
نائب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران 
با بیان اینکــه مهمتر ازمقوله شناســایی، 
پلمب این بنگاه هــا و اخــذ تدابیری برای 
جلوگیری از فعالیت دوباره آنها است، گفت: 
می توان گفت کــه از ۹۵۰ بنگاه املاکی که 
تاکنون در تهران شناسایی شده، تمام آنها 

هنوز پلمب نشده و در حال فعالیت هستند.
بیگی نژاد افــزود: در واقع شناســایی این 

بنگاه ها یک روند و اجــرای مراحل قانونی 
پس از شناســایی و ممانعت از عدم فعالیت 
دوباره آنهــا روند دیگری اســت که به نظر 

می رسد که از شناسایی مهمتر باشد.
وی با بیان اینکه اتحادیــه توان اجرایی و در 
واقع قانونی برای پلمب این بنگاه ها را ندارد، 
گفت: امــروز اتحادیه از ســوی بنگاه های 
دارای مجوز به شــدت تحت فشار است که 
چرا با وجود شناســایی، اما بنگاه های فاقد 
مجوز همچنان در حال فعالیت هستند و ما 

نیز جوابی برای آنها نداریم.
بیگی نژاد افــزود: بنگاه هــای غیرمجاز به 
صورت شــبکه ای و محدود امــروز با تعداد 
زیادی مشــاور در حال فعالیت هستند و با 
توجه به اینکه می دانند که شناســایی شان 
زمان بر اســت به فعالیت خود ادامه و پس از 
رسیدن به برنامه های خود، بنگاه را تعطیل 

و به محله دیگری می روند.
وی ضمن تاکید بر ورود دستگاه های متولی 
برای پلمب این بنگاه ها، بیان داشت: امروز 
بنگاه هــای دارای مجوز چــوب اقدامات، 
بنگاه های فاقد مجوز را مــی خورند و ما نیز 

پاسخی برای آنها نداریم.
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رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:
بانک جامع اموال منقول راه اندازی می شود

 رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور از راه اندازی بانک جامع اموال 
منقول با هدف هویت دار کردن و ثبت اموال با ارزش برای اســتفاده از 

امتیاز آنها به ویژه در تأمین وثیقه در دادسراها و محاکم خبر داد.  
حسن بابایی اظهارداشت: هویت دار کردن اموال منقول مردم همچون 
طلا، فرش و ســایر اموال با هدف ارزش گذاری و ثبت آنها، کمک زیادی 

به مردم در شرایط مختلف می کند.
وی افزود: اموال منقول بعد از ثبت می تواند به عنوان وثیقه های با ارزش 
مشخص، به عنوان تأمین وثیقه در محاکم و دادسراها مورد بهره برداری 
قرار گیرد و علاوه بر کاهش سرقت، نقش مهمی نیز در کاهش جمعیت 
کیفری زندان ها ایفا می کند.رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور، 
اعتبارسنجی اشخاص حقیقی و حقوقی و قابلیت استناد پذیری اموال 

منقول را از دیگر مزایای ثبت آن ها در این بانک جامع عنوان کرد.
بابایی اظهار داشت: تاکنون ثبت اموال منقول فقط منحصر به خودرو، 
کشــتی و هواپیما بود و اکنون در دوران تحول و تعالــی قوه قضائیه در 
صدد هستیم در آینده نزدیک با اســتفاده از ظرفیت وزارت »صمت« و 
دستگاه های مرتبط، نقل و انتقال این اموال را در یک چهارچوب قانونی 
در آینده نزدیک فراهم کنیم تا جامعه از مزایای متعدد این کار بهره مند 

شود.

مراجعه بیش از ۱۲ هزار زائر به بیمارستان صحرایی 
هلال احمر در سرزمین منا

 رئیس جمعیت هلال احمر با اشــاره به اقدامات انجام شــده در مراسم 
عرفات از مراجعه ۱۲ هزار و ۴۵۸ نفر به بیمارستان صحرایی هلال احمر 
در سرزمین منا خبر داد.پیرحســین کولیوند با اشاره به اقدامات مرکز 
پزشــکی حج و زیارت در ســرزمین منا تا صبح ۱۱ ذی الحجه، افزود: 
۱۲ هزار و ۴۵۸ نفر به بیمارســتان صحرایی هلال احمر در ســرزمین 
منا مراجعه کردند.وی با اشــاره به انجام ۱۰ هــزار و ۸۴۲ مورد ویزیت 
پزشــکان عمومی در مکاتب و مجموعه های زائران، ادامه داد: از تعداد 

کل مراجعان، ۱۱۲۲ مورد ویزیت پزشکان بوده است.
کولیوند افزود: ۸۸۴ نفر به اورژانس مراجعــه کردند، ۳۰۵ نفر خدمات 
سرم تراپی در اورژانس دریافت کردند، ۲۱۲۴ مورد تزریقات )مکاتب، 
اورژانس و درمانگاه( و ۷۵ مــورد نوار قلبی برای مراجعین انجام شــد 
همچنین ۲۸ نفر نیز از سرزمین منا به بیمارستان های مکه، سعودی و 

دیالیز اعزام شدند.

 دور تا دور تئاترشهر دستفروشی ممنوع
۳ سناریوی شهرداری برای ساماندهی 

وشان پایتخت دستفر
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شــهر تهران با اشاره به 
اینکه برخی از دستفروشان نیازمند واقعی نیستند و از فضا سواستفاده 

می کنند تاکید کرد: دور تا دور تئاتر شهر دستفروشی ممنوع است.
ســعید بیگی  در تشریح روند ســاماندهی دستفروشــان در محدوده 
چهارراه ولیعصر )عج( ، گفت: شیوه ســاماندهی دستفروشان نیازمند 
بررســی ابعاد مختلف این موضوع اســت در میان دستفروشان اتباع 
بیگانه وجود دارند و برخی نیز سوء استفاده می کنند لذا شیوه برخورد با 
هریک از این موارد پس از شناسایی متفاوت خواهد بود و نیازمند ورود 

دستگاه های ذیربط است.

وی افزود: شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران موظف است 
پس از شناســایی افرادی که نیازمند هســتند و دستفروشی می کنند 
جایی را برای آنها فراهم کند که در این مســیر یــا از روز بازارهای فعال 
استفاده می کنیم یا ســاماندهی در محل را انجام می دهیم یا آنها را در 
بازارهای ثابتی که داریم اســکان می دهیم. در حقیقت این بخش از کار 
بر اساس تقسیم بندی انجام شده در درون شــهرداری تهران بر عهده 

شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران قرار داده شده است.
وی با تاکید بر اینکه دور تا دور تئاتر شــهر دستفروشــی ممنوع است و 
تخلف محسوب می شود ادامه داد: بعضاً در میان افرادی که مرتکب این 
تخلف می شود و دور تئاتر شــهر اقدام به دستفروشی می کنند افرادی 
وجود دارند که نیازمند نیســتند و درحقیقت ســوء استفاده می کنند 
ولی بی تردید نباید این موارد با یکدیگر مخلوط شــوند تا فضای ســوء 
استفاده برخی فراهم شود.وی تاکید کرد: در راستای ایجاد امکان برای 
افراد نیازمندی که اقدام به دستفروشــی می کنند بــا وزارت تعاون و 
وزارت اقتصاد صحبت هایی انجام شده که از این افراد که واقعاً شغلشان 

دستفروشی است و نیازمند هستند حمایت صورت بگیرد.
مدیرعامل شــرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل شــهر تهران افزود: 
شناســایی دستفروشــان واقعی در حال انجام اســت و در محورهای 
مختلف توسط شــهرداری های مناطق انجام می شود و ثبت نام آنها در 

حال انجام است.
بیگی ادامه داد: در تهران هفته ای ۶۰ روز بازار شکل می گیرد که حدود 
۸۰۰۰ نفر در آنها مشــغول فعالیت هســتند ولی برخی سوء استفاده 
می کنند که باید افراد نیازمند از آنها جدا شــوند و مــورد حمایت قرار 

گیرند.

رئیس ستاد مرکزی ثبت نام دانش آموزان وزارت آموزش و پرورش:
دستورالعمل ثبت نام دانش آموزان اتباع هنوز 

ابلاغ نشده است
به گفته رئیس ســتاد مرکزی ثبت نام دانش آمــوزان وزارت آموزش و 
پرورش، دســتورالعمل ثبت نام دانش آموزان اتباع هنوز ابلاغ نشــده 

است.
سید مجتبی هاشمی، با بیان اینکه در حوزه ثبت نام دانش آموزان اتباع 
باید با وزارت کشــور و وزارت امور خارجه هماهنگ شویم، اظهار کرد: 
سیاست های عمومی جمهوری اســلامی ایران میزبانی از این عزیزان 
اســت، یعنی همان امکاناتی که دانش آموزان هم میهن ما در مدارس و 

برای تحصیل می گیرند، دانش آموزان اتباع نیز می گیرند.
وی در عیــن حال با بیان اینکه مقــررات ثبت نام دانــش آموزان اتباع 
هر سال متفاوت اســت، تصریح کرد: مرکز بین الملل وزارت آموزش و 
پرورش که تصدی این امر را بر عهده دارد، جلساتی با دوستان خارج از 
مجموعه آموزش و پرورش داشته است اما هنوز به دستورالعملی واحد 
نرسیده اند و به محض اینکه این دســتورالعمل احصاء شود، حتما ابلاغ 

می شود.
رئیس ستاد مرکزی ثبت نام دانش آموزان وزارت آموزش و پرورش، در 
پاسخ به اینکه نهایتا تا چه زمانی دســتورالعمل ثبت نام  دانش اموزان 
اتباع ابلاغ می شود؟، توضیح داد: سال گذشته مرداد ماه ابلاغ شد و بعد 

از آن دانش آموزان اتباع توانستند ثبت نام را انجام دهند.

دیوار

خریدار  رئیس سازمان زندان های کشور 
گفت: به لحاظ توجهی که قانونگذار به بحث 
اشتغال داشــته و اعتبارات و تسهیلاتی که 
در این حوزه قائل شــده، توانستیم در یکی، 
دو سال اخیر به موضوع اشــتغال خیلی بها 
دهیم و همین توجه به اشــتغال سبب شده 
که نرخ بازگشــت مجدد به زنــدان کاهش 

پیدا کند.
 غلامعلــی محمدی بــا حضــور در برنامه 
تلویزیونی در پاســخ به این پرســش که آیا 
مدیریت زندان کار ســخت و پر مسئولیتی 
اســت یا تصــورات بر ایــن اســت، افزود: 
زندانبانی یکی از ده شــغل سخت است که 
در همه دنیا سخت و مشکل شناخته شده، 
ولی ســختی کار بیشــتر متوجه همکاران 
بنده در صــف و بخش دیگر متوجه ســتاد 
اســت و بنده جزئی از ایــن مجموعه بزرگ 

هستم.
وی در ارزیابــی خود از اقدامــات تربیتی و 
اصلاحی که در وضعیــت زندانیان و تحولی 
که باید به لحاظ روحی و روانی اتفاق بیافتد، 
اظهار داشت: زندان یکی از واقعیت های تلخ 
جوامع بشری است و ما در قبال این واقعیت 
تلخ باید این را بپذیریم که مهمترین رسالت 
و ماموریت مــا در امر زندانبانــی، اصلاح و 
تربیت زندانیان و بازگشــت سعادتمندانه 
زندانیــان به آغــوش جامعه اســت و این 
موضوع ترجیع بنــد همه اقدامــات ما در 

سازمان زندان ها است.
رئیس ســازمان زندان های کشور تصریح 
کرد: آرم ســازمان زندان ها آیه شــریفه »و 
من احیاها فکانما احیا الناس جمعیا« است 
که نشان می دهد هدف و نشــانه و اقدامات 
اساســی که باید در زندان ها شــکل بگیرد 
مبتنی بر همین آموزه های دینی است؛ آیه 
شــریفه قرآن ناظر بر این است که اگر کسی 
جان یک نفر را نجات دهد گو اینکه به امتی 
حیات بخشــیده و در تاویل این آیه شریفه 
آمده است که اگر کسی موفق شود فردی را 
از گمگشــتگی به ره یافتگی هدایت کند گو 
اینکه او را زنده کرده اســت. فعالیت های ما 
در زندان در سه محور کلی اقدامات تامینی، 

تربیتی و حمایتی تقسیم می شود.
رئیس ســازمان زندان های کشــور اظهار 
داشــت: در بحث اقدامات تامینی، سازمان 
زندان ها مجری آرای صادره از سوی مراجع 
قضائی اســت و ما مکلف هستیم یک تعداد 
از افرادی که معــارض قانون هســتند در 
محلی بنام زندان نگهــداری کنیم، امنیت 
آن ها را حفظ کنیم، وضعیت مناسبی برای 
نگهداری از آن ها اعم از خوراک، پوشــاک، 
وسایل گرمایشــی و سرمایشی و بهداشتی 

مهیا کنیم.
وی افــزود: فعالیت دوم ســازمان زندان ها 
اقدامات تربیتی اســت بدین معنی که تمام 
هدف گذاری مــا در زندان ها باید منتهی به 
اصلاح رفتار زندانیان گردد که در این رابطه 
هم اکنــون اقدامات فرهنگــی و تربیتی از 
جمله آموزش کلاســیک، نهضت ســواد 
آمــوزی تا مقطــع دکتری در حــال انجام 
است و همچنین در سال گذشــته نیز فرد 
زندانی بود که در زندان از پایان نامه ارشد و 
رساله دکتری خود دفاع کرد، در عین حال 
در حوزه فعالیت های فرهنگی و قرآنی افراد 

زیادی را در این حوزه داشته ایم.
محمــدی اضافه کرد: در ســال گذشــته 
۹۷۰۰ نفر از زندانیان در فعالیت های قرآنی 
شرکت کردند و تنها در ســال ۱۴۰۱، ۷۲ 
زندانی موفق به حفظ کل قرآن و ۶۷ زندانی 
موفق به حفظ بیســت جزء قــرآن و ۱۴۵ 
زندانی داشــتیم که حافــظ ۱۵ جزء قرآن 
شــدند. همچنین در فعالیت های ورزشی 
جشــنواره های ورزشــی را برای زندانیان 
تدارک دیدم. همــه این چرخــه اقدامات 
اصلاحــی و تربیتی بدین منظور اســت که 
اوقات فراغات زندانیــان را با حرفه آموزی و 
مهارت هایی که زمینه ساز اشتغال زندانیان 
در داخل زندان که می تواند بســتری برای 
ایجاد اشتغال در خارج از زندان گردد، غنی 

و پر کنیم.
رئیس ســازمان زندان های کشور گفت: در 
تکمیل اقدامات تربیتی، اقدامات حمایتی 
را در جهت کاهش آســیب ها داریم؛ توجه 
ما به خانواده زندانیان و زندانیان، مداخلات 
روانشناســی و اقدامات مــددکاری که در 
زندان انجام می دهیم، مراقبت بعد از خروج 
از زندان کــه به هر جهت مــا باید همچنان 
زندانیــان را پایش و نظــارت کنیم و تلاش 
کنیــم که این ها بــه چرخه مجــدد زندان 

برنگردند.
محمدی در پاســخ بــه این پرســش که 
چند درصد از زندانیان کــه از زندان خارج 
می شــوند و دوباره به زندان بــر می گردند، 
گفت: خوشــبختانه به لحــاظ توجهی که 
قانون گذار به حوزه اشــتغال داشته است و 
اعتبارات و تسهیلاتی که در این حوزه قائل 
شده توانســته ایم در یکی، دو سال اخیر به 
موضوع اشــتغال خیلی بها بدهیم و همین 
اشــتغال ســبب شــده که در دو، سه سال 
اخیر بازگشــت مجدد به زندان کاهش پیدا 

کند، در ســال ۹۹ از هزار نفر تعداد ۶۶ نفر 
بازگشــت به زندان داشتند، در سال ۱۴۰۰ 
از هزار نفر ۵۵ نفر بازگشــت داشــتند و در 
سال ۱۴۰۱ که تســهیلات هم افزایش پیدا 
کرد از هزار نفر تنها ۴۵ نفر بازگشت مجدد 
به زندان داشتند که حکایت از این دارد که 
هرچقدر به اشتغال بها دهیم می توانیم نرخ 

بازگشت به زندان را کاهش دهیم.
وی در پاســخ به پرســش دیگری مبنی بر 
اینکه شــما در برنامه تحــول یک تعهد ۵۰ 
هزار اشتغال زایی در سال را دارید، گفت: بله 
همین طور است؛ خوشبختانه ما این توفیق 
را داشــتیم که با همت همکاران، مشارکت 
و همکاری مراجع محتــرم قضایی در حوزه 
اشتغال، یک رشــد قابل توجهی را در سال 
۱۴۰۱ حتی نسبت به ســال ۱۴۰۰ داشته 
باشــیم و حدودا ۷۵ هزار نفر زندانی اعم از 
مولد و نشســته را در زندان ها مشغول کار 

کردیم.

هزار واحد تولیدی در زندان ها داریم
محمدی افزود: اکنون هــزار واحد تولیدی 
در زندان ها داریم بــا پنج هزار محصولی که 
حاصل زحمات زندانیان است؛ محصولات 
در حوزه پوشــاک، بخش زراعت، خدمات، 
صنعت و... می باشــد که این خدمات متنوع 
حاصل زحمات زندانیان در بخش اشــتغال 
نشسته و بخش عمده آن در بخش اشتغال 

کارگاهی است.
رئیس ســازمان زندان های کشــور گفت: 
بخش عمده کارگاه هــا در داخل زندان ها و 
در خارج از محیط بند و در سوله های بزرگی 
اســت که در زندان ها تدارک دیده شــده 

است.
وی تصریــح کــرد: بعضــی از زندان ها را 
داریم که جمعیت ایــن زندان ها از خیلی از 
بخش ها بیشتر اســت، وقتی یک زندانی را 
داریم که حدود ۱۲، ۱۳ هــزار زندانی دارد 
می تواند یک شــهرک محســوب شود. ما 
اراضی زیادی را در داخل زنــدان داریم که 
کارگاه های صنعتی، کشــاورزی و خدماتی 
ما در مجاورت زندان ها و اندرزگاه ها اســت 
کــه در داخل پوســته زنــدان، زندانیان از 
اندرزگاه هــا و بندهــای مربوطــه در این 
کارگاه ها مشــغول به کار می شوند و سپس 

برای استراحت به زندان بر می گردند.
محمدی اظهار داشــت: علاوه بر اشــتغال 
نشسته که در آن زندانی در بند خود مشغول 
به کار است و اشتغال کارگاهی داخل زندان، 
یک تعداد از زندانیانی نیز که واجد شــرایط 
هســتند بر اســاس اجازه ای کــه مراجع 
قضایی می دهند در محیط های کشاورزی، 
صنعتی و خدماتی خارج از زندان مشــغول 

به کار می شوند.
وی با اشــاره به حوزه اشــتغال خاطر نشان 
کرد: در عمــل و در زندان ها تجربه کرده ایم 
که هر چه قدر به اشتغال بها دهیم، حتی در 
درون زندان ها می توانیم تخلفات را کاهش 
دهیم؛ همانطور که در جامعه بیکاری آسیب 
است در زندان ها هم اگر نتوانیم زمینه های 
اشتغال را برای زندانیان فراهم کنیم حتما 
باید منتظر باشــیم که آمــار تخلفات را بالا 
ببینیم بنابراین ما هرچقدر در حرفه آموزی 
و اشــتغال ســرمایه گذاری کنیم به همان 
نسبت می توانیم آمار تخلفات و آسیب های 

داخل زندان را کاهش دهیم.
رئیس ســازمان زندان های کشور تصریح 
کــرد: تجربه نشــان داده کــه در بندهای 
کارگری ما حداقل تخلفــات را در زندان ها 

داریم.
محمدی در پاســخ به این پرســش که آیا 
زندانیان در قبال اشــتغال، حقــوق ثابتی 
را هم دریافــت می کنند، بیان داشــت: به 
واسطه اشتغال، زندانیان دستمزد دریافت 
می کنند و این یک تکلیف قانونی اســت که 
ما کار هیچ زندانی را بدون پــاداش در نظر 
نگیریم، البته میزان پرداخت دســتمزد به 
مهارت زندانی، نوع کاری که انجام می دهد 
و منطقــه ای کــه زندانــی در آن فعالیت 

می کند بستگی دارد.

در سال گذشته 40 درصد رشد 
پرداخت دستمزد داشتیم

وی بیان داشت: ما در ســال گذشته نسبت 
به ســال ۱۴۰۰، ۴۰ درصد رشد پرداخت 
دستمزد داشتیم و امســال هم مترصد این 
هســتیم که با توجه به شاخص های تورمی 

دستمزد زندانیان را هم افزایش دهیم.

کار اجباری در زندان نداریم
رئیس سازمان زندان های کشور تاکید کرد: 
ما کار اجباری در زنــدان نداریم و کار برای 
زندانیان داوطلب کار اســت، اما ما باید این 
هنر را داشته باشــیم که اوضاع را به نحوی 
مدیریت کنیم کــه زندانیــان تمایل برای 
انجام کار داشــته باشــند که خوشبختانه 
رغبــت و انگیزه در بیــن زندانیــان برای 

اشتغال فراهم شده است.
محمــدی گفت: یــک تعــداد از زندانیان 
هســتند که تمایل دارند از ارفاقات قانونی 
مثل مرخصــی و خروج از زنــدان بهره مند 
شوند که ما بهره مندی از این ارفاقات قانونی 
را در گــرو امتیازاتی در نظــر گرفتیم که از 
مهمتریــن این امتیازات، اشــتغال و حرفه 

آموزی داخل زندان است.
وی در پاســخ به این پرســش که آیا شما از 
ظرفیت بخش خصوصی در امر اشــتغال و 
حرفه آموزی اســتفاده خواهید کرد، بیان 
داشت: قطعا همین طور اســت. به موجب 
اختیــارات قانونی کــه داریم و بر اســاس 
تسهیلاتی که تفویض شــده از این ظرفیت 
استفاده خواهیم کرد، حتی مشوق هایی را 
هم قانونگذار برای ما تــدارک دیده که این 
مشوق ها سبب می شــود بخش خصوصی 
برای فعالیت در داخل زندان رقبت نشــان 

دهد.
رئیس سازمان زندان های کشــور با اشاره 
به این مشوق ها گفت: مشــوق ها در وحله 
اول این است که اگر ســرمایه گذار به داخل 
زندان ها آمد ســود حاصل از تولید او معاف 
از پرداخت مالیات است ضمن آنکه کسانی 
کــه در داخل زندان هــا ســرمایه گذاری 

می کنند از تسهیلات بهره مند می شوند.
محمدی افزود: مــا در برخــی از زندان ها 
سوله هایی داریم که شــاید خیلی بزرگتر از 
سوله هایی باشــند که حتی در شهرک های 

صنعتی وجود دارد.
وی با بیان اینکه ســرمایه گــذاران با اقدام 
به ســرمایه گذاری در زندان هــا می توانند 
از تســهیلاتی که به آن ها اعطــا می کنیم 
بهره مند شوند، اعلام کرد: در سال گذشته 
۲۸۲ میلیــارد تومــان از تســهیلاتی که 
قانونگــذار در اختیــار قــرار داده را جذب 
کردیم. همیــن جذب اعتبــارات حکایت 
از اقبــال بخش خصوصی دارد و بخشــی از 
این اعتبارات که جذب نشــده به دلیل این 
بوده که این ها باید تســهیلات را از بانک ها 
دریافت کنند و طبیعی است که باید وثایق 

لازم را تودیع کنند.
رئیس ســازمان زندان های کشــور خاطر 
نشــان کرد: معافیت مالیاتی از سود حاصل 
از تولید و بهره مندی از تسهیلات قابل توجه 
بدون بهره، بهترین تشــویق بــرای رقبت 
و انگیزه سرمایه گذاران اســت تا در داخل 

زندان ها ایجاد اشتغال کنند.

طبقه بندی زندانیان را در مولفه های 
کلی رعایت می کنیم

رئیس سازمان زندان های کشور در خصوص 
بحث طبقه بندی زندانیان به لحاظ منشــأ 
جرم نیز بیان داشــت: بــا قاطعیت عرض 
می کنم که ما طبقه بنــدی را در کلان اجرا 
می کنیم و از گذشــته های دور طبقه بندی 

انجام می شده است.
محمدی با بیان اینکه طبقه بندی زندانیان 
مولفه های مختلفی دارد گفت: طبقه بندی 
بر اســاس جنس اســت که خیلی طبیعی 
است. طبقه بندی بر اســاس سن است که 
الان در همه کشــور می توانیــم با قاطعیت 
اعلام کنیم که کودکان، نوجوانان و جوانان 
جدا از زندانیان بزرگســال در محل هایی به 

نام کانون هــای اصلاح و تربیــت نگه داری 
می شــوند.وی ادامه داد: درون زندان ها نیز 
متهمیــن را از محکومین جــدا می کنیم. 
در بین محکومین هم بر اســاس نوع جرم، 
محکومین جرایم خشن را از سایر زندانیان 
و جرایــم عمدی را از جرایــم غیر عمد جدا 
می کنیم، اما در جزئیــات این طبقه بندی، 
بخشــی از این امر به بضاعت ما و شــرایط 

زندان بستگی دارد.
رئیس ســازمان زندان های کشور تصریح 
کرد: در زندان های جدید الحداث توانستیم 
فضاهای گســترده ای را ایجاد کنیم لذا در 
مولفه هــای جزئی هم توانســته این طبقه 

بندی را کامل اجرا کنیم.
محمدی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی 
بر اینکه چه میزان از زندان های ما مجهز به 
امکانات دوربین بــرای ثبت و ضبط تصاویر 
هســتند، اظهار داشــت: زندان یک حلقه 
امنیت از حلقه های امنیتی کشــور اســت. 
در حد امکاناتی که به ما داده شــده استفاده 
حداکثری برای تجهیز امنیتی درون زندان 

ها داشته ایم.
وی با بیــان اینکــه این تجهیــزات به حد 
کفایت نیست، بیان داشــت: هنوز نیازمند 
این هستیم که بتوانیم از اعتبارات مناسب 
برخوردار باشــیم تا در حد ایده آل و نقطه 
مطلــوب از تجهیــزات امنیتی بهــره مند 

شویم. 
رئیس سازمان زندان های کشور با اشاره به 
بحث دادرســی الکترونیک، اظهار داشت: 
در دادرســی الکترونیک، زندانی می تواند 
از محل زنــدان، تصویر و صــدای خود را به 
مقام قضائی کــه در فرآیند دادرســی او را 
محاکمه می کند برســاند و خوشــبختانه 
در این فرآیند ما الان رو به رشــد هستیم و 
می توانم اعلام کنم کــه ۷۷ درصد از اعزام 
های مــا در زندان ها به شــیوه دادرســی 
الکترونیکی انجام می شود، یعنی بدون نیاز 
اعزام زندانی به خارج از زنــدان برای رفتن 
به دادگاه همچنین از بستر همین دادرسی 
الکترونیــک زندانیان حتی مــی توانند با 
خانواده های خود در استان های دور دست 

ملاقات کنند.
محمدی در تکمیل اظهارات خود در بحث 
نصب دوربین جهت ثبــت و ضبط تصاویر 
زندانیان جدای از بحث دادرسی الکترونیک 
اظهار داشــت: در نصب دوربیــن ها، اهم و 
مهم را لحاظ کردیم. در جاهایی که برای ما 
اهمیت و اولویت خــاص دارد حتما دوربین 

را نصب کردیم.
وی در پاســخ به پرســش دیگری مبنی بر 
اینکه در بحث طراحی نظام های انگیزشی 
یا مشــارکت نهادهای مردمــی و مجموعه 
هــای فرهنگی بــرای اصــلاح مجرمین و 
ترمیم روابط اجتماعــی آن ها چه برنامه ای 
داریــد گفت: یکــی از محل هایــی که می 
تواند موجب مشــارکت افــرادی که انگیزه 
امور خیر را دارند زندان ها اســت و ما شاهد 
هســتیم که در مناســبت هــای مختلف 
خیرین بــه صورت رایــج در آزادســازی 
زندانیان و امور حمایتی مشارکت می کنند.

در سال گذشته 400 گروه جهادی
 به زندان ها رفتند و خدمات مختلفی 

را ارائه دادند
رئیس ســازمان زندان های کشــور ادامه 
داد: کمک خیرین همیشــه در امور مربوط 
به آزادســازی و کمک های مادی نیســت، 
خیلی از خیرین هســتند که به واسطه هنر 
و تخصصی که دارند، هنــر و تخصص خود 
را در اختیار زندان قــرار می دهند که ما این 
ها را در قالب گروه های جهادی تعریف می 
کنیم. در سال گذشــته ۴۰۰ گروه جهادی 
به زندان ها رفتند و خدمات مختلفی را ارائه 
کردند که در این رابطه می توان به خدمات 
پزشکی، مداخلات روانشناسی و سایر امور 

اجتماعی اشاره کرد.
محمدی در خصوص پخش تصاویر مربوط 
به وضعیت برخی زندانیان که گفته می شود 
زندانیان شــاخصی در زندان ها هستند نیز 

بیان داشــت: تصویری که پخش شد مثل 
فیلم های تکراری است که علی ماشاالله در 
طول سنوات پخش می شود. نمی خواهم از 
وضعیت فعلی خــود را مبرا کنم ولی کلیپی 
که پخش شــد حداقل مربوط به پنج، شش 
سال پیش اســت. نکته اول اینکه در زمان 
وقوع این اتفاق با افرادی که فضا را برای این 
زندانــی فراهم کردند برخورد شــد. ما ادعا 
نمی کنیم که هیچ تخلفی در زندان صورت 
نمی گیرد. این تخلــف، تخلف از این جهت 
بود که یک نفر موبایــل به داخل زندان برده 
و توانســته این تصویر را ضبط کند. نه اینکه 
چون موبایل برده و ضبط کرده ما بخواهیم 
صورت مســئله را پاک کنیم، اینکه مسائل 
داخل زندان به هر طریقی به بیرون منتقل 
می کند از طریــق موبایل کــه ورود آن به 
داخل زندان ممنوع اســت، همــان زمان 

برخورد شده است.

هیچ مماشاتی با کسانی که داخل 
زندان تخلف می کنند نداریم

وی در خصــوص پخش تصویــر دیگری از 
همان شــخص در داخل زندان در این دوره 
مدیریت ســازمان زندان ها نیز بیان داشت: 
بنده ایــن تصاویــر را ندیده بــودم. اینکه 
این تصاویر داخل زندان تهیه شــده باشــد 
باید برای ما مسجل شــود. به عنوان رئیس 
ســازمان حداقل باید در جریــان این امور 
مخصوصا که فرمودید در این دوره مدیریت 
اتفاق افتاده، باشــم. البته نمــی توانیم که 
منکر چنین تخلفاتی باشــیم. هیچ زمانی 
نمی توانیم تخلفــات را در داخل زندان ها 
ریشه کن کنیم اما می توانیم کاهش دهیم 
و الان هیچ مماشــاتی با کســانی که داخل 

زندان تخلف می کنند نداریم.
رئیس ســازمان زندان های کشــور ادامه 
داد: نکته دوم اینکه این نیســت که داخل 
زندان، زندانیــان فقط محــدود به غذایی 
باشــند که داخل زندان به آن هــا ارائه می 
شــود. در داخل زندان، زندانیان می توانند 
از فروشگاه های داخل زندان وسایل و مواد 

غذایی را تهیه و خودشان آن را تبخ کنند.
محمــدی اظهار داشــت: با فــرض اینکه 
تصاویر پخش شــده مربوط به داخل زندان 
باشد، نفس این قضیه که سیخ داخل زندان 
باشد تخلف است و ســیخ جز اقلام ممنوعه 

است. 
وی در رابطه بــا ورود موبایل به دورن زندان 
نیز اظهار داشت: ممکن است برخی موبایل 
هــا، موبایل های بند انگشــتی جاســازی 
باشــد اما ممکن اســت یک کارمند ما هم 
تخلف کنــد هرچند که تعــداد کارمندان 
متخلف بسیار کم اســت. به عنوان یک نوید 
و خبر خوش عرض می کنــم که در همین 
یکی دو ســال اخیر که توجهات ویژه ای را 
به همکاران داشتیم، آمار تخلفات کارکنان 
هم به نحو چشــمگیری کاهش پیدا کرده 

است.
رئیس سازمان زندان های کشور با تاکید بر 
اینکه ورود اشیاء ممنوعه اعم از مواد مخدر 
و موبایل جزء خطوط قرمز ما اســت گفت: 
ما در رابطه با اینکه کارمندی این دو تخلف 
را انجام داده باشــد، اشــیاء ممنوعه را وارد 
زندان کرده باشد اعم از مباشرت یا معاونت 
شــدیدترین برخوردها را خواهیم داشت. 
این شدیدترین برخورد در وهله اول تعلیق 
از خدمت اســت و در بســیاری از موارد هم 

منتهی به اخراج کارمند شده است.
محمدی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی 
بر اینکه این تصویری که پخش شد مربوط 
به شــهرام جزایری بود و آیا ایشان در زندان 
به ســر می برد گفت: آقای شهرام جزایری 
در زندان هســتند. آقای بابک زنجانی همد 

وران تحمل خود را طی می کنند.
وی دربــاره پرونده اکبر طبــری مدیر کل 
اسبق امور مالی و اداری قوه قضائیه و معاون 
دفتر رئیس قــوه قضائیه ســابق و اینکه آیا 
این افــراد شــاخص از امتیــازات ویژه ای 
برای گرفتن مرخصی هــای طویل المدت 
برخوردار هســتند، گفت: هرگــز زندانیان 
از هیچ امتیاز ویژه ای برخــوردار نخواهند 
بود اما در طبقه بندی که به آن اشــاره شد 
بخشــی از طبقه بندی بر اساس شخصیت 
افراد اســت، ممکن اســت در زندان استاد 
دانشــگاه یا افراد بســیار متشخصی داشته 
باشــیم که این افراد را نمی توانیم در کنار 
یک زندانی شرور، ســابقه دار و یا یک معتاد 

قرار دهیم. 
رئیس ســازمان زندان های کشور تصریح 
داشت: اینکه افراد شاخص از امتیازات ویژه 
ای برخوردار باشــند هرگــز چنین چیزی 
نیست ضمن آنکه در خصوص مرخصی هم 
ما پیشنهاد دهنده هســتیم اما این مرجع 
قضایی اســت که در خصوص بهره مندی از 
این نوع ارفاق قانونی موافقت یا مخالفت می 
کند.محمدی در پاسخ به این پرسش که آیا 
آقای طبری، آقای هاشمی و آقای نجفی در 
زندان هســتند یا خیر، گفت: آقای طبری 
از مرخصی طویل المدت بهره مند نشــده 

است. 



کارگران نمایش مطرح کرد
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یکتا ناصر با »نویسنده مرده است« می آید
نمایش »نویســنده مرده اســت« به نویســندگی ارش عباســی و با 

کارگردانی بهنام شرفی به صحنه می رود.
به نقل از روابط عمومی تماشــاخانه  ایران شهر، نمایش »نویسنده مرده 
است« به کارگردانی بهنام شــرفی و با بازی یکتا ناصر و بهنام شرفی از 
دوازدهم تیرماه، در ســالن ناظرزاده  کرمانی این تماشاخانه اجراهای 

خود را آغاز می کند.
ســایر عوامل این نمایش عبارتند از: نورالدین  حیــدری  ماهر مجری 
طرح، امیرحســین  دوانی طــراح صحنه، فرهنگ  ســرخوش و محمد 
ضیایی موسیقی، هلیا  شکری طراح لباس، مهتاب  حسنی طراح گریم، 
حمیدرضا جلالی طراح نور،  بهرام  رامه طراح پوســتر و بروشــور، رضا 
 جاویدی عکاس، پریســا  نقدی  زاده برنامه ریز، نیلوفر  رازمند دســتیار 
کارگردان، ســعید  اردشــیری و فرهاد  قدیم  خانی و کوروش  شرفی و 
محمد خالد گروه کارگردانی، محمدرضا آقارضایی مدیر صحنه، ســام 

بیوتی تبلیغات. 
این اثر نمایشی هر شب راس ساعت ۱۹:۱۵، اجرا می شود. علاقه مندان 
به تهیه  اینترنتی بلیت های این نمایش می توانند به ســایت تماشاخانه  

ایران شهر و یا سامانه  تیوال مراجعه کنند.

وسی مردم« در آستانه ۴ میلیاردی شدن »عر
دومین پوستر فیلم سینمایی »عروســی مردم« ساخته مجید توکلی 
با مضمون عاشــقانه و در آســتانه ۴ میلیارد تومانی شدن فروش فیلم، 

منتشر شد.
 به نقل از مشــاور رســانه ای، فیلم ســینمایی »عروســی مردم« به 
کارگردانی مجید توکلی و تهیه کنندگی علی ســرتیپی از ۱۷ خرداد به 
سرگروهی پردیس سینمایی کورش روی پرده سینماها رفته و تاکنون 

نزدیک به ۴ میلیارد تومان فروش داشته است.
پوستر جدید این فیلم نیز با مضمونی عاشقانه و با طراحی عرفان بهکار 

منتشر شد.
نازنین بیاتی، شکیب شــجره، زهرا داوودنژاد، خســرو بامداد، افسانه 
تهرانچی، ســجاد تابش، محمد حیدری و با حضور احتــرام برومند از 

جمله بازیگران این فیلم هستند.

»عروسی مردم« که با استقبال خوبی از ســوی مخاطبان مواجه شده 
اســت، دومین فیلم مجید توکلی بعد از »متولد ۶۵« اســت که جمیله 
دارالشــفایی فیلمنامــه آن را بر اســاس طرحی از توکلــی به نگارش 

درآورده است.
جمیله دارالشفایی نویسنده فیلمنامه، عبدالله اسکندری طراح گریم، 
علیرضا علویان طراحــی و ترکیب صدا، ســپیده عبدالوهاب تدوینگر 
،امیرحســین حداد طراح صحنه، پوپک مظفری مدیــر برنامه ریزی و 
دستیار کارگردان، رعنا امینی طراح لباس، احمدرضا شجاعی عکاس، 
محمود خرســند مدیر صدابرداری، حســن اصلانی و مهدی اصلانی 
فیلمبردار، محمد جمشــیدی مدیر تولید، علــی اوجی مجری طرح، 
دانیال زمانی مدیر پروژه، کوروش جوان مســتند پشت صحنه، عرفان 
بهکار طراح لوگو، پیمان امدادی لوگوموشــن و مریم قربانی نیا مشاور 

رسانه ای این فیلم سینمایی هستند.

حمید بهمنی مطرح کرد
اگر فیلم مبتذل می ساختم، الان اکران بود!

حمید بهمنی نویســنده و کارگردان فیلم سینمایی »نبرد غیرممکن« 
ضمن اشــاره به چند ماه پیگیری برای تولید این فیلم دفاع مقدســی 
گفت: اگر قصد ســاخت یک فیلم مبتذل را داشــت، تاکنون فیلمش 

اکران هم شده بود!
حمید بهمنی کارگردان ســینما که سال گذشــته در مقام نویسنده و 
کارگردان برای فیلم سینمایی »نبرد غیرممکن« به تهیه کنندگی امیر 
سماواتی پروانه ساخت از سازمان ســینمایی دریافت کرده بود، درباره 
سرانجام تولید این پروژه گفت: پیگیر ساخت این فیلم هستیم و در حال 
حاضر مشــغول پیگیری کارهای مرتبط با پیش از تولید فیلم هستیم. 
این فیلم نیاز به جلســات و مذاکراتی با برخی نهادهــا دارد تا بتوانیم 
بودجه لازم را برای آن تأمین کنیم که این فرآیند تا حدود زمان می برد. 
ان شــالله بعد از عبور از این مراحل، تا یکی دو ماه دیگر کار تولید فیلم را 

آغاز می کنیم.
وی درباره طولانی شدن فرآیند آماده سازی مقدمات تولید این فیلم از 
سال گذشته تا کنون هم گفت: واقعیت این اســت که شرایط تولید در 
سینمای جنگ همواره همین طور بوده است و هر کس وارد این میدان 
می شود، واقعاً شرایط ســختی را پیش رو دارد. به شخصه اگر زمانی که 
صرف این پروژه کرده ام را صرف یک فیلم مبتذل و دم دستی می کردم، 
احتمالاً تا امروز اکران هم شــده بــود و اگر به اندازه »فســیل« فروش 

نکرده بود، کمتر هم نفروخته بود!
بهمنی افزود: واقعاً اگر بخواهیم به ســمت ســاخت این جنس فیلم ها 
برویم، کارمان خیلی ســاده تر بود. البته اینکه فیلمی امروز نزدیک به 
۲۰۰ میلیارد تومان در گیشــه فروش داشــته واقعاً اتفاق خوبی برای 
سینمای ما است اما باید این مسئله را هم مدنظر قرار دهیم که این فیلم 

چه تأثیری قرار است روی سینمای ما داشته باشد.
 قبــل از فیلم »فســیل« هم چندیــن فیلم پرفــروش دیگر هم در 
سینمای ایران ساخته شده است اما با آمدن همین فیلم، همه آن ها 
فراموش شدند. اگر قرار اســت فیلمی به این راحتی فراموش شود، 
نمی توان آن را اثر تأثیرگذاری دانست. کمااینکه »آژانس شیشه ای« 
فارغ از فروشــی که در گیشه داشــت، واقعاً روی ســینمای ما تأثیر 

گذاشت.
وی ادامه داد: واقعیت این است که نباید به گونه ای رفتار کنیم که گویی 
در فیلمســازی هدف هر وســیله ای را توجیه می کند. سینمای خوب، 
ســینمایی اســت که بتواند بر ذهن مخاطب تأثیر بگذارد، نه اینکه به 
محض خروج از سالن فیلم فراموش شــود تا نوبت بعد که فیلم دیگری 

جایش را می گیرد. فیلم نباید مثل کف روی آب باشد!
کارگردان »نبرد غیرممکن« درباره ســوژه این فیلــم هم توضیح داد: 
ســوژه این فیلم ســوژه تازه ای درباره دفاع مقدس اســت که در قالب 

پژوهش هایی که داشتیم به آن رسیدیم.
 موضوع این فیلم درباره خلبانان نیروی هوایی اســت و داستان آن در 
اواخر جنگ روایت می شود. قصه فیلم بســیار پرکشش و جذاب است 
و امیدواریم بعد از ســاخت مخاطبان بتوانند این داستان را روی پرده 

سینما تماشا کنند.
بهمنی با تأکید بــر اینکه تولید این فیلم نیاز به بودجه ســنگینی دارد، 
گفت: در حــال مذاکره برای تأمین این بودجه هســتیم و شــکر خدا 
مذاکرات در حال به نتیجه رسیدن اســت. درباره ترکیب بازیگران هم 
فکرهایی کرده ایم که ان شالله بعد از حل شدن مسائل مربوط به بودجه، 

تلاش می کنیم که مذاکره با بازیگران را هم نهایی کنیم.

قاب

وحید تاج از خوانندگان نام آشــنای موســیقی ایرانی 
روز چهارشنبه چهاردهم تیرماه همراه با ارکستر ملی 

مازندران کنسرت ویژه ای را برگزار می کند.
 ارکســتر ملی مازندران )نــوان( در تازه ترین فعالیت 
موسیقایی خود روز چهارشنبه چهاردهم تیرماه سال 
۱۴۰۲ به خوانندگی وحید تاج از هنرمندان نام آشنای 
موســیقی ایرانی کنســرتی را در ســالن جهان نمای 

چالوس برگزار خواهد کرد.
در این کنســرت که به رهبری ارکستر محمدرضا عمو 
جوادی پیش روی مخاطبان قــرار می گیرد، قطعاتی 
در حوزه موسیقی ردیف دســتگاهی ایران با همراهی 

ارکستری مشتمل بر سازهای ایرانی اجرا می شود.
وحید تاج از جملــه هنرمنــدان گزیــده کار و فعال 
موسیقی ایرانی اســت که هفدهم آبان ماه سال ۱۳۶۲ 
در دزفول متولد شــد. وی فارغ التحصیل کارشناسی 
ارشد آهنگسازی از دانشگاه سوره است که خوانندگی 
را از کودکی آغاز کــرده و از شــاگردان اصلی مرحوم 
محمدرضا شــجریان بوده اســت. این در حالی است 

که تلمذ نــزد اســتادانی چون علــی تاج، 
حمیدرضا نوربخش، مظفر شــفیعی و کریم 
صالــح عظیمی از دیگــر فعالیت های وحید 
تاج در عرصه فراگیری آواز بوده اســت. او در 
عرصه آهنگســازی نیز نزد هنرمندانی چون 
مصطفی کمال پورتراب، شریف لطفی، تقی 
ضرابی، کیاوش صاحب نسق، نادر مشایخی، 

وارطان ســاهاکیان، امیرحســین اســلامی و میلاد 
عمرانلو به فراگیری موسیقی پرداخته است.

کسب مقام اول آواز در جشــنواره خوزستان – ۱۳۸۵، 
کسب مقام اول اواز در جشنواره موسیقی جوان - سال 
۱۳۸۶، کســب مقام اول خوانندگی جشنواره بلونیا با 
اجرای قطعه پارســی به آهنگساز امیرحسین اسلامی 
همراه با ارکســتر ســمفونیک ایتالیا - ســال ۲۰۰۸، 
کســب مقام اول جشــنواره ملی جوان ایرانی - سال 
۱۳۸۶، کسب مقام اول جشــن خانه موسیقی - سال 
۱۳۹۰، کســب مقــام اول آواز جشــنواره ملی جوان 
ایرانــی- ســال ۱۳۸۹، کســب مقام اول جشــنواره 

بین المللی موغام کشــور آذربایجان - سال 
۲۰۱۵، کســب مقام اول آواز در هفدهمین 
و هجدهمین جشــن خانه موســیقی ایران 
- ســال ۱۳۹۵، برنــده جایزه باربد ســی و 
ششــمین جشــنواره موســیقی فجر برای 
خوانندگی آلبــوم »از برگ ها« بخشــی از 
عناوین کسب شــده این خواننده موسیقی 

ایرانی طی سال های گذشته هستند.
»خانه غریب« به آهنگسازی پویان بیگلر، »سرسماع« 
با همــکاری زکریــا یوســفی و مرتضــی صنایعی، 
»برف خوانی« به آهنگســازی علی قمصری، »ســاز 
شبانگاهی« به آهنگســازی رامین صفایی، »خاطره« 
به آهنگسازی هومن مهدویان، »وکاپلا« به سرپرستی 
میلاد عمرانلــو، »از روزگار رنگ آمیــز« همراه با گروه 
ســپید و ســیاه، »در آتش مشــتاقی« به آهنگسازی 
عیســی غفاری، »اجاق ســرد« به آهنگسازی مهدی 
قاسمی، »رفته ای که بازآیی« به آهنگسازی سیروس 
جمالی، »دورگرد« به آهنگســازی هومن مهدویان، 

»اســب و آتش« به آهنگســازی آرش کامــور، آلبوم 
تصویری »رقص پاییز« به آهنگسازی مجید درخشانی 
و علی مصطفوی، »چشم انتظار« به آهنگسازی رامین 
صفایی، »عطار« به آهنگسازی آرش کامور، »در عشق 
زنده باید« به آهنگسازی مجید مولانیا، »اجاق سرد« 
به آهنگسازی مهدی حاجی قاســمی، »هماگون« به 
آهنگسازی محمدرضا دســتگاهدار، »دمی درنگ« به 
آهنگسازی مجید قدیانی، »گوهر جان« به آهنگسازی 
سلمان سالک، »سِحر سَــحَر« به آهنگسازی فرشید 
کاکاوند، »ســپند دل« بــه آهنگســازی محمدرضا 
عزیزی، »راز نهان« به آهنگسازی شایان کریمی نژاد، 
»بی فاصله« به آهنگســازی مجدی عسگری از جمله 
آثاری هســتند که تاکنون در قالب آلبوم از وحید تاج 

منتشر شده اند.
کنســرت ارکســتر ملی مازندران )نــوان( به رهبری 
محمدرضا عموجوادی و خوانندگی وحید تاج ســاعت 
۲۱ روز چهارشــنبه ۱۴ تیر در ســالن سینمای جهان 

نمای چالوس برگزار می شود.

علیرضا اســتادی و حمیدرضــا هدایتی 
از جملــه بازیگرانــی هســتند کــه به 
تازگی به سریال »رســتگاری« ده نمکی 

پیوسته اند.
 به نقل از روابط عمومی ســریال، مجموعه 
تلویزیونی »رســتگاری« به تهیه کنندگی 
و کارگردانــی مســعود ده نمکی ویــژه ایام 

ماه مبــارک رمضان طی روزهای گذشــته 
و پــس از پیش تولید ســنگین و طولانی در 

بیمارستانی در تهران کلید خورد.
به تازگــی علیرضــا اســتادی و حمیدرضا 
هدایتــی نیز بــه ایــن پــروژه تلویزیونی 

پیوسته اند.
در این ســریال بیــش از ۲۰ بازیگر به ایفای 

نقش می کنند. پیش تر نام محمود پاک نیت 
بازیگر پیشکسوت ســینما و تلویزیون نیز به 
عنوان یکــی از بازیگران این ســریال اعلام 

شده بود.
مجموعه تلویزیونی »رســتگاری« در مرکز 
سیمافیلم و در ۳۰ قسمت تهیه و در ایام ماه 

مبارک رمضان روی آنتن می رود.

موسیقی

سریال

فریبــرز دارایــی  یکــی از کارگردانان 
شــرکت کننده در بخــش فضــای بــاز 
بین المللــی  جشــنواره  نوزدهمیــن 
تئاترعروسکی تهران  مبارک از اجرای یک 
اثر نمایشی با دغدغه محیط زیستی سخن 

گفت که حرف های زیادی برای گفتن دارد.
فرامرز غلامیــان، نویســنده و کارگردان 
نمایش عروسکی »شــیلو« از شاهین شهر 
اصفهان در نوزدهمین جشنواره بین المللی 
نمایش عروســکی تهران-مبــارک حضور 
دارد و در نخســتین روز از برگــزاری ایــن 
رویداد، بــه اجــرای نمایشــی خیابانی با 

موضوع محیط زیست پرداخت.
وی درباره نام این اثر نمایشی توضیح داد: در 
جنوب و بندرعبــاس به جلبک های دریایی 
»شــیلوَ« می گویند که برای تولید اکسیژن 
و حفــظ اکوسیســتم موجــودات دریایی 
بسیار مهم اســت، درواقع اکسیژن کل دریا 
توســط این جلبک ها تامین می شود. شیلو 
نام یک عروسک غول پیکر است که نمادی 
اســت از موجودات دریایــی و البته جلبک 
دریایــی؛ به طور مثــال پای ایــن موجود 
شبیه هشت پاست، دستش ستاره دریایی 
و ســرش جلبک، که از دریا بیــرون آمده 
اســت. این موجود با دختری آشنا می شود 
و او را با خــود به قعر دریا می بــرد، اما بر اثر 
آلودگی های محیط زیســت که انسان ها به 
وجود آورده اند، دچار مشــکل می شود و در 
نهایت این دختر است که »شیلوَ« را نجات 

می دهد.
این کارگردان، با اشــاره بــه دغدغه های 
محیط زیستی که دارد، افزود: من اصالتاً 

اهل جنوب هستم و بســیار می بینم که 
مــردم به دریــا و پاکیزگــی آن اهمیتی 
نمی دهنــد، بــه خصوص کشــتی های 
نفتکش که زباله ها و نفــت خود را به دریا 

می ریزند.
 من به همراه تعدادی از دوستانم از دوران 
کودکــی این دغدغــه را داشــتیم که به 
پاکســازی محیط دریا بپردازیم. به نظرم 
این کار تلنگری اســت به آدم هــا تا آگاه 
شوند که این زندگی و این زمین فقط برای 
آن ها نیســت و متعلق به همه موجودات 
است. در حالی که در کشورهای خارجی 

اقــدام بــه ســاخت جلبــک مصنوعی 
می کنند، مــا که اینجا چنــد نوع جلبک 
دریایی داریم، نه تنها ازشــان اســتفاده 
نمی شــود بلکه اقدام به تخریب آن ها نیز 
می کنیــم. اگر چند نفر هم بــا دیدن این 
نمایــش چیزی یــاد بگیرند و بــه دریا و 
موجودات آن احتــرام بگذارند، برای من 

کافی و ارزشمند است.
وی در پاســخ بــه این ســوال کــه اجرای 
نمایش هایی بــا محوریت محیط زیســت 
تا چه انــدازه می توانــد در افزایش آگاهی 
عموم مردم اثربخش باشــد، گفت: »عمدتا 

مخاطبان تئاتر حرفــه ای، مخاطبان خاص 
هستند، اما وقتی نمایشی به شکل خیابانی 
اجرا می شــود قاعدتاً رهگــذران را درگیر 
می کند و آنچه را که بایــد، از دیدن نمایش 
دریافــت می کنند. تئاتــر خیابانی ویترین 
جشنواره هاست و بسیار حائز اهمیت است. 
معتقدم در هــر جشــنواره ای باید بخش 
خیابانی حضور داشته باشد و بعد از آن شاید 
مخاطبان به نمایش های ســالنی نیز علاقه 
مند شوند. در کشورهای خارجی نمایش را 
به شکل سرگرمی می بینند، اما من معتقدم 
هر نمایشــی باید همراه خــود نکته ای به 

مخاطب آموزش دهد و این آموزندگی تئاتر 
را نباید فراموش کرد.

این هنرمند در ادامه به استقبال تماشاگران 
از این نمایش اشاره کرد و افزود: نمایش من 
چون بدون کلام اســت و تنها همراه صدا و 
حرکت اجرا می شــود، فکرمی کردم شاید 
مخاطب متوجه مضمون نمایش نشود؛ اما 
در ادامه از پچ پچ های آن ها متوجه شدم که 

کل داستان را دریافته اند.
 مخاطبان امروز هوشــیار و آگاه هســتند و 
خودشــان به درک مفهوم و موضوع نمایش 
می رســند و نیازی به توضیح من نیســت. 
بزرگ ترین مشکل ما تئاتری ها همواره این 
اســت که بعد از نمایش باید برای مخاطبان 
توضیح دهیم که موضــوع نمایش چه بوده 
اســت و وقتی این اتفاق رخ دهد یعنی من 
موفق نبوده ام؛ اما در کار خودم متوجه شدم 
که مخاطبان داســتان را دریافته اند و نسل 

امروز، نسل باهوش و دارای اندیشه است.
غلامیــان در پایــان از نقش عروســک در 
زندگی خــود گفت: مــن نمی توانم دنیای 
عروســک ها را از زندگی خــود حذف کنم، 
چراکه عروســک آمده از دنیای خیال است 
و وقتی عروسک در دست می گیری، گویی 
به دنیایی وارد می شوی و کارهایی می توانی 
انجام دهی کــه در دنیای واقعــی امکانش 
نیست. عروســک ما را به عالم خیال و رویا 

می برد و این برای من بسیار زیباست.
نوزدهمیــن جشــنواره بین المللی نمایش 
عروســکی تهران-مبــارک، از هشــتم تا 
هفدهم تیر به دبیری هــادی حجازی فر در 

تهران در حال برگزاری است.

وز چهاردهم تیرماه؛وحید تاج با یک ارکستر مازندرانی کنسرت برگزار می کند ر

بازیگران جدید به سریال ده نمکی پیوستند

با سهم 40 درصدی زنان

آکادمی اسکار از ۳۹۸ عضو جدید برای سال ۲۰۲۴ دعوت کرد

خریدار  آکادمی اســکار به رسم هر سال 
فهرست دعوت شــدگان جدید سالانه خود 
را اعلام کرد که در این فهرست انسیه ملکی 

صدابردار ایرانی نیز حضور دارد.
آستین باتلر، که هوی کوان، کیکی پالمر از 
جمله ۳۹۸ هنرمند و متخصص عرصه هنر 
هستند که از سوی آکادمی علوم و هنرهای 
تصاویر متحرک دعوت شده اند تا به عضویت 
آن درآیند.اگر همه دعوت شــدگان امسال 
عضویت را بپذیرند، تعــداد اعضای آکادمی 

به ۱۰۸۱۷ نفر می رسد. ســال پیش تعداد 
اعضای آکادمی ۱۰۶۶۵ نفر بود که ۹۳۷۵ 
نفر واجد شرایط رای دادن بودند و به دلایل 
مختلف از جمله فوت، بازنشستگی و انتقال 
به وضعیــت ممتــاز از دور رای دادن خارج 

شده بودند.
امســال ۴۰ درصد دعوت شــدگان را زنان 
تشــکیل می دهند، ۳۴ درصــد از جوامع 
قومی / نــژادی متفــاوت و ۵۲ درصد از ۵۱ 
کشــور و منطقه خارج از آمریــکا انتخاب 

شــده اند.در میــان مدعوین، شــماری را 
نامزدهای اسکار تشکیل داده اند که آستین 
باتلر بازیگر »الویس«، پل مســکال بازیگر 
»افترسان«، استفانی هســو بازیگر »همه 
چیز همه جــا به یک باره« و کــری کاندون 
بازیگر »بنشی های اینشرین« از جمله آنها 

هستند.
در ایــن فهرســت همچنین بســیاری از 
برندگان نــود و پنجمین دوره اســکار هم 
جای دارند که کی هوی کــوان برنده نقش 
مکمل برای »همه چیز همه جا به یک باره«، 
جیمز فرنــد فیلمبــردار »در جبهه غرب 
خبری نیســت« و ام. ام.کراوانی آهنگساز و 
ترانه سرای فیلم »RRR« از آن جمله اند. ۲ 
بازیگر اصلی »RRR« یعنی رام چاران و ان. 
تی راما رائو جونیور همراه طراح تولید فیلم 
سابو ســیریل و فیلمبردار آن سنتیل کومار 

هم در این فهرست جای دارند.
در بخش فیلــم کوتاه و انیمیشــن بلند نیز 
مهیار ابوســعیدی برای »قرمزشــدن« و 
»شــگفت انگیزان ۲«، مارک گوستافسون 
برای »پینوکیو گیلرمــو دل تورو« و »آقای 
روباه شــگفت انگیز«، ســیروس نشــواد 
کارگــردان ایرانی-لوکزامبورگی ســازنده 
فیلم کوتــاه »چمدان قرمز« نامزد اســکار 

۲۰۲۳ و در بخش صدا انســیه ملکی برای 
طراحی صدای »بانو« و »عامه پســند« در 

فهرست دعوت شدگان جای دارند.
»عنکبــوت  بازیگــر  امیرابراهیمــی  زر 
مقدس«، رائول کاستیو از فیلم »بازرسی« 
و رزا سالازار از »آلیتا: فرشــته نبرد« هم به 

اسکار دعوت شده اند.
کارگردان جوزف کوشینســکی ســازنده 
»تاپ گان: ماوریک«، نویسنده نوبلیست 
و فیلمنامه نویس فیلــم »زندگی« کازوئو 
ای شــی گورو و شــارلوت ولز ســازنده 
برجســته  و چهره هــای  »افترســان« 
مدیریتی مانند کلــی دالتون از نتفلیکس 
و آنتونیو گیمنز-پالازون از سونی پیکچرز 
و دیوید زاســلاو مدیرعامل برادران وارنر و 
بلا باجاریا از نتفلیکس هم به اسکار دعوت 

شده اند.
بیل کرامــر، مدیرعامل آکادمــی و جانت 
یانگ، رییس آکادمی در ایــن باره گفتند: 
آکادمی مفتخر اســت که از این هنرمندان 
و متخصصان برای عضویت دعوت می کند؛ 
آنها اســتعدادهای جهانــی فوق العاده ای 
در سراسر رشــته های ســینمایی هستند 
و تأثیــری حیاتی بر هنر و علــوم فیلم های 
سینمایی و طرفداران فیلم در سراسر جهان 

داشته اند.
در ۴ شــاخه بیشــتر از زنان برای عضویت 
دعوت شــده تا مردان که شــامل مدیران 
بازیگران، طراحــان لباس، آرایشــگران و 
آرایشگران و بازاریابی و روابط عمومی است. 
در شاخه های بازیگران و کارگردانان بیشتر 
نامزدهــا از جوامع قومی و نــژادی متفاوت 

انتخاب شده اند.
۸ فیلمســاز به شــاخه های مختلف دعوت 
شــده اند: دنیل کــوان و دنیل شــاینرت 
کارگردان های »همه چیز همه جا یک باره«، 
کولم بایراد ســازنده »دختر آرام«، ادوارد 
برگر کارگــردان »در جبهه غــرب خبری 
نیست«، آنتونیو کامپوس سازنده »شیطان 
همیشه«، لوکاس دونت سازنده »نزدیک«، 
آنا کاتز سازنده »سگی که ساکت نمی ماند« 
و ســانتیاگو میتره کارگــردان »آرژانتین، 
۱۹۸۵«.در سال ۲۰۲۲ اسکار از ۳۹۷ عضو 

جدید دعوت کرده بود.
با اضافه شــدن این اعضای جدید، آکادمی 
متشــکل از ۳۴ درصــد زن، ۱۸ درصــد 
از جوامــع متفاوت و ۲۰ درصــد از خارج از 

آمریکا خواهد بود.
نود و ششمین دوره جوایز اسکار، قرار است 

در ۱۰ مارس ۲۰۲۴ برگزار شود.
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میدان

رسانه های لهستانی اعلام کرده اند که کار علی قلی زاده 
با لخ پوزنان تمام شده و او به گران ترین خرید تاریخ لیگ 
این کشور تبدیل می شود. در شرایطی که علی قلی زاده 
چند وقتی است که به بلژیک بازگشــته تا در تمرینات 
شــارلروا شــرکت کند، اما اکنون برخی رســانه های 
لهستانی مدعی هستند که این وینگر ایرانی برای ادامه 
 gol24 فوتبالش، راهی تیم لخ پوزنان خواهد شد. رسانه
لهستان در مطلبی نوشته است: لخ پوزنان بازیکن ملی 
پوش ایرانی را می خرد. علی قلــی زاده برای این انتقال، 
۱.۸ میلیون یورو هزینــه خواهد داشــت، گران ترین 
انتقال در لهستان. در ادامه این گزارش آمده است: علی 
قلی زاده بازیکن جدید لخ پوزنان می شــود. ملی پوش 
ایرانی ۱.۸ میلیون یــورو برای لخ پوزنــان هزینه در بر 
خواهد داشت. هیچ باشگاه لهستانی تا به حال این همه 

هزینه نکرده اســت! این وینگر، جای میخال 
اســکوراش را خواهــد گرفت. ایــن بازیکن 
لهســتانی راهی لیــگ بلژیک شــد و وینگر 
ایرانی نیز از آنجا خواهد آمــد. کولجورز او را 
از شــارلروا خواهد خرید. لخ پوزنان تاکنون 
هیچ انتقالی در پنجره تابســتانی انجام نداده 
است. هواداران نگران این موضوع هستند اما 

ظاهرا دلواپسی آنها بی دلیل اســت. همانطور که مربی 
جان فن دن بروم اعــلام کرد، بازیکنــان جدید زیادی 
به تیم اضافه نخواهند شــد و در واقع تعــداد آنها اندازه 
انگشــتان یک دســت خواهد بود، اما هر کدام کیفیت 
بالایی خواهند داشــت. علی قلــی زاده، یک وینگر ۲۷ 
ســاله ایرانی اســت. او اخیرا به صورت قرضی در ترکیه 
بود. او بازی زیادی برای تیم کاســیم پاشا انجام نداد. او 

از اواسط سال ۲۰۱۸ راهی شارلروا شده و لخ 
پوزنان قصد دارد رکورد نقــل و انتقالات را با 
جذب او بشکند. ما در مورد ۱.۸ میلیون یورو 
صحبت می کنیم. برای مقایســه، لژیا ورشو 
حتی یک یــورو هم برای چهــار بازیکنی که 
در این پنجره به خدمــت گرفته، خرج نکرده 
اســت. علی قلی زاده این فرصت را داشــت تا 
در جام جهانی قطر حضور داشــته باشد و در دیدار برابر 
انگلیس یک پــاس گل داد. او در مجموع ۳۰ بازی برای 
تیم ملی ایران انجام داده و در حال حاضر در حال درمان 
آسیب دیدگی از ناحیه منیسک اســت و تا ۲ ماه دیگر 

آماده حضور در میادین خواهد بود. 
انتقال قلی زاده کــه مدت قرارداد آن تا ســال ۲۰۲۶ 
خواهد بــود، به گران ترین خرید تاریخ لیگ لهســتان 

تبدیل خواهد شــد. در زیر، لیست خریدهای پرهزینه 
لیگ را مرور می کنیم: 

۱.۸ میلیون یورو )به زودی( - علی قلی زاده از شارلروا 
به لخ پوزنان 

۱.۵ میلیون یورو - بارتوش اســلیز از زاگلبیه لوبین به 
لژیا ورشو 

۱.۵ میلیون یورو - مایک ناوروکی از وردربرمن به لژیا 
ورشو 

۱.۲ میلیون یورو - آفونســو ســوزا از بلننسس به لخ 
پوزنان 

۱.۲ میلیون یورو - آدریل با لــوآ از ویکتوریا پیلزنو به 
لخ پوزنان 

بیش از ۱ میلیون یورو - کریســتوفر ولده از هاگسوند 
به لخ پوزنان

میلاد محمدی مدافع چپ تیم ملــی فوتبال ایران در 
رادار سرمربی یونانی تیم گل گهر سیرجان قرار دارد.

تیم فوتبال گل گهر سیرجان بعد از جذب »مارینوس 
اوزونیدیــس« ســرمربی یونانــی کارش را در نقل و 
انتقالات تابســتانی آغاز کرده و چند بازیکن جدید هم 

به خدمت گرفته است.

در شرایطی که گل گهر برای پست دروازه، محمدرضا 
اخباری را جذب کرده است، رسانه های یونان از تلاش 
اوزونیدیس بــرای خرید »ســیابانی« دروازه بان تیم 

آریس یونان پرده برداشتند.
ســایت sportdog یونان در گزارشــی بار دیگر مبلغ 
بالای قــرارداد اوزونیدیــس در ایران را مورد اشــاره 

قرار داده و نوشــته اســت: »پس از عربستان سعودی، 
اوزونیدیس در ایران شــغلی پیدا کــرد و گل گهر در 
واقع به او یک قرارداد طلایی پیشــنهاد داد. این مربی 
برای ۱+۱ ســال با گل گهر قرارداد بســت و مجموعاً 
۲ میلیــون یورو دســتمزد گرفت کــه او را با اختلاف 
پردرآمدترین یونانی می ســازد!«در ادامه این گزارش 

به بازیکنان مدنظر اوزونیدیس هم اشــاره شده است: 
»به نظر می رسد اوزونیدیس برای خود هدف قرار داده 
اســت که یک بازیکن یونانی یا یک ایرانی از سوپرلیگ 
یونان بگیرد. اولین اسامی که شنیده می شود سیابانی 
)دروازه بان آریس( و دفاع چپ میلاد محمدی )مدافع 

ایرانی تیم آاک یونان( است.«

چهره

چهره

سپهر ســتاری  باشگاه پرســپولیس در 
همین ابتدای فصل نقــل و انتقالات با یک 

چالش جدی مواجه شده است.
 پرســپولیس لیــگ بیســت و دوم را بــه 
رویایی ترین شــکل ممکن به پایان رساند 
و جام های قهرمانی را یکــی پس از دیگری 
تصاحب کرد. قرمزهای پایتخــت ابتدا در 
لیگ برتر به مقام قهرمانی رسیدند و سپس 
با شکست اســتقلال در فینال جام حذفی 
قهرمانــی این مســابقات را هم به دســت 
آوردند. آن ها با توجه به کســب قهرمانی در 
لیگ برتر و جام حذفی بــه صورت خودکار 
قهرمان ســوپرجام هم شــدند تــا به یک 
سه گانه داخلی دست پیدا کنند. با وجود این 
عملکرد چشمگیر اما وضعیت پرسپولیس 
برای آغاز فصل جدید چندان مساعد به نظر 

نمی رسد.
سرخپوشــان پایتخــت قــرار بــود از روز 
چهارشــنبه تمرینات خود را آغاز کنند اما 
اعتصاب بازیکنان به دلیــل عدم پرداخت 
مطالبات این موضوع را بــه تعویق انداخته 
اســت. بازیکنان پرســپولیس بــه دلیل 
پرداخــت نشــدن مطالبــات مربــوط به 
فصل گذشــته از باشگاه شــاکی هستند و 
همین موضــوع برای رضــا درویش به یک 
چالش بزرگ تبدیل شــده است. مدیریت 
پرســپولیس تا امــروز موفق بــه پرداخت 
پاداش های مربوط به قهرمانی در لیگ برتر 
و جام حذفی نشــده اســت. گفته می شود 
مجموع پاداشــی که مدیریت پرسپولیس 
طبق آپشــن های قرارداد بازیکنــان باید 
پرداخت کند به حــدود ۶۶ میلیارد تومان 

می رسد که مبلغ قابل توجهی است.
پرسپولیسی ها در شرایط ملزم به پرداخت 
این مبلغ هنگفت هستند که حتی یک ریال 
هم بابــت قهرمانی های خــود درآمدزایی 
نداشــته اند. ســازمان لیگ فوتبــال ایران 
برخلاف دیگر کشــورها هیچ پاداشی برای 

تیم قهرمان در نظر نمی گیرد و این موضوع 
یک ضربه بزرگ به تیم هایی است که موفق 

به قهرمانی می شوند. 
در واقع قهرمانی در لیگ برتر ایران بیشــتر 
به ضرر تیم هاست و مانند پرسپولیس باعث 

دردسر می شود.
این در حالی اســت که در فوتبــال روز دنیا 
بین تیم ها تفاوت های مالــی زیادی وجود 
دارد. همان طور که در ایتالیا بین یوونتوس 
و کیه وو تفــاوت درآمدی وجــود دارد. در 
اســپانیا، آلمان و ســایر لیگ هــای معتبر 
جهــان نیز چنین شــرایطی وجــود دارد. 
پرداخت پاداش به تیم هــا در هر تورنمتی 

یک رسم عادی است.
در لیــگ برتر انگلیــس تیم ها براســاس 
محبوبیت و کیفیت تیمشــان درآمدزایی 
دارند. حتی بدترین تیم جدول نیز مطمئن 
است که درآمدی از این راه به دست می آورد 

و در کنار حق پخــش تلویزیونی، تبلیغات و 
فروشــگاه های گســترده و برپایی اردوها و 
بازی های دوســتانه درآمد کلانی به دست 
می آورند. منچســتر ســیتی قهرمان دوره 
گذشــته لیگ برتر ۳۸ میلیون پوند در کنار 
پاداش ۱۵۳ میلیــون پوندی دریافت کرد و 
این رقم برای تیم های دوم تا بیستم جدول 

هم با رقمی پایین تر وجود داشته است. 
منچســتریونایتد موفق ترین تیــم تاریخ 
انگلیس بیشــترین درآمد را از حق پخش 
تلویزیونــی بــه دســت مــی آورد. مبنای 
پرداخت حق پخش در انگلیس به موفقیت 
و محبوبیــت تیم برمی گــردد. یونایتد یک 
میلیارد پوند از این راه توانســت به دســت 
بیاورد و بالاتر از آرســنال، چلسی، لیورپول 

و منچسترسیتی قرار گرفت.
در فوتبــال ایران همیشــه گفته شــده 
که پاداش تیــم قهرمان از محــل درآمد 

باشگاه ها پرداخت می شود، به این صورت 
که ۵۰ درصد این درآمدها به طور مساوی 
بین همه باشــگاه ها تقســیم و ۵۰ درصد 
دیگر بســته به رتبه  تیم ها به آنها پرداخت 
می شــود که البته هیچوقت ارقــام آن به 
شکل شــفاف گفته نشــده و درصد بسیار 
کمی از هزینه های تیم ها را شامل می شود. 
محل درآمد باشــگاه ها هــم، حق پخش 
تلویزیونی و درآمدهای حاصل از تبلیغات 
محیطی اســت که در حــال  حاضر از حق 
پخــش تلویزیونی چیزی عاید باشــگاه ها 

نمی شود.
 قهرمانــی در فوتبــال ایران بــرای تیم ها 
بیشتر از اینکه ســود مالی داشــته باشد 
باعث افزایش هزینه های آن ها می شود. در 
قرارداد اکثر بازیکنان بندها و آپشــن هایی 
در خصوص پــاداش قهرمانی وجود دارد و 
اگر تیمی قهرمان شود مجبور به پرداخت 

آن اســت و اینگونه هزینه هایش زیاد هم 
می شود.مســئولان لیــگ عربســتان بعد 
از اینکه تصمیــم گرفتند تعــداد تیم های 
لیگ این کشــور را از ۱۴ به ۱۶ تیم افزایش 
دهند قرار شــد تیم قهرمان ۵ میلیون ریال 
ســعودی معادل )۱.۳ میلیون دلار( پاداش 
دریافت کند. به عبــارت دیگر پاداش تیم ها 
در عربستان شــش برابر شده است. پیش تر 
رقم پاداش به تیم قهرمان در عربستان ۷۵۰ 

هزار ریال سعودی بود.
در لیــگ ژاپن کــه می تــوان آن را برترین 
لیگ قاره آسیا نیز دانست، تیم قهرمان ۱.۵ 
میلیارد ین پاداش دریافت خواهد کرد. تیم 
نایب قهرمان ۷۰۰ میلیون ین، تیم ســوم 
۳۵۰ و تیم چهارم ۱۸۰ میلیون ین دریافت 
می کنند. همچنین پاداش جداگانه دیگری 
برای تیم های دیگر وجود دارد. تیم قهرمان 
۳۰۰ میلیون ین و تیم هــای دوم تا انتهای 
جدولی نیز به ترتیب پاداش خود را که سیر 
نزولی دارد دریافت می کنند. حتی قهرمانی 
در جام حذفی و رقابت های دسته یک ژاپن 
نیز پاداش هایی را بــرای تیم ها در پی دارند 
که بیشــتر این منایــع از طریــق تبلیغات 
محیطی و حق پخــش تلویزیونــی که در 
اختیار شــبکه های ماهواره ای است تامین 

می شود.
خود باشگاه پرســپولیس بابت دو بار صعود 
به فینال لیگ قهرمانان آســیا پاداش های 
دلاری خوبی دریافت کرد که هنوز بخشــی 
از آن به دلیل تحریم ها به حساب این باشگاه 
واریز نشده اســت. در تورنمنت هایی چون 
لیــگ قهرمانان آســیا و اروپــا تیم ها بابت 
برد و مســاوی و صعود به مراحل مختلفی 
مبالغــی را دریافت می کننــد که خودش 
انگیزه مهمی برای موفقیت اســت. در لیگ 
برتر ایران اما کســب عنوان قهرمانی صرفا 
به اعتبار باشــگاه ها می افزاید و از نظر مالی 

هیچ حسنی ندارد.

کار وینگر ایرانی با لخ پوزنان تمام شده است

میلاد محمدی در رادار سرمربی گل گهر

»در استقلال سقف قرارداد نداریم«

واکنش نکونام به جذب عزت اللهی و مذاکره با مدافع تیم ملی
خریدار  سرمربی اســتقلال با بیان اینکه 
برای این تیم چیزی تحت عنوان »ســقف 
قرارداد« وجود ندارد، به مذاکره با ســعید 
عزت اللهــی و مجیــد حســینی واکنش 
نشــان داد و توضیحاتی دربــاره وضعیت 

سیدحسینی حسینی ارائه کرد.
جواد نکونام در حاشــیه نخســتین جلسه 
تمرینی پیــش فصل تیم اســتقلال که در 
کمپ مرحوم ناصر حجازی برگزار شــد، در 
جمع خبرنگاران حضور یافت و به سئوالات 

آنها پاسخ داد.
نکونــام در ابتدا گفت: اول از همه دوســت 
دارم از این هواداران تشــکر کنم که از روز 
اول تا امــروز حمایت کردند و خدا را شــکر 
می کنم چنین هواداران خوبــی داریم که 
امید و گرما را به ما می دهنــد تا در ادامه راه 

موفق باشیم و بدانیم چه کار سختی داریم.
وی در خصوص اهدافش در استقلال اظهار 
کرد: هدف همه مشخص است. همه تیم ها 
برای قهرمانی می جنگند تا جام به دســت 
بیاورند. ما هم بــرای موفقیت می جنگیم. 
امروز کارمان شــروع شــد و تــا روز آخر 

می جنگیم.
ســرمربی اســتقلال درباره احتمال جذب 
سیدمجید حسینی مدافع تیم ملی تصریح 

کرد: اســم بازیکــن نمی آورم ولــی داریم 
صحبت می کنیم بازیکنان مدنظر را جذب 

کنیم.
»آیا امیدوار هستید مثل زمان بازی در تیم 
ملی، برای استقلال هم رکورد بزنید و حالا 
حالاها در این تیم بمانید؟« نکونام در پاسخ 
به این سئوال گفت: روزی که فوتبال ملی را 
شروع کردم، به فکر رکورد زدن نبودم. این 
رکوردها در ادامــه راه بوجود آمد. اینجا هم 
تلاش می کنم در برنامه دو ســاله با باشگاه، 
حداکثر موفقیت را به دســت بیاوریم تا این 
هواداران که مرا شرمنده کردند، خوشحال 

کنیم.
سرمربی استقلال در واکنش به اینکه گفته 
می شــود از رونــد نقل و انتقــالات تیمش 
راضی نیست، یادآور شــد: این طور نیست. 
راحت و شفاف می گویم؛ باید بهترین نقل و 
انتقالات را داشته باشیم. باید بهترین نفرات 
را بگیریم. این هواداران از مــن و تیم توقع 
دارند. باید بهترین نفرات را جذب کنیم تا در 

طول فصل بهترین نتیجه را بگیریم.
نکونام دربــاره کمبودهــای تیمش برای 
نقــل و انتقالات گفت: کمبــود در ادامه راه 
مشــخص می شــود. ۳۵ روز تا شروع لیگ 
داریم. این چیزی نیســت کــه امروز یا یک 

ساعته آن را بگویم. در این چند روز که وقت 
داریم، باید برنامه ها را یکی، یکی جلو ببریم.

وی در خصوص لیســت خروجی تیمش و 
بازیکنان مازاد اظهار کــرد: هر بازیکنی که 
جذب کنیم، نســبت به آن خروجی داریم. 
امروز همه بازیکنان هستند. باید بازیکنان 

جدید را بگیریم و سپس تصمیم بگیریم.
سرمربی اســتقلال در واکنش به وضعیت 
پست دروازه تیم و همچنین احتمال ادامه 
کار با سیدحســین حســینی گفت: سعی 
می کنم بهترین تصمیم را برای تیم و بازیکن 
بگیرم. در همه پستها برنامه ریزی می کنیم 

تا بهترین نفرات را جذب کنیم.
نکونــام درباره عملکــرد نقــل و انتقالات 
تیم هایی مثل ســپاهان و تراکتور و جذب 
بازیکنــان مختلف و تعلل اســتقلال گفت: 
خیلی از تیم ها از سال گذشته شروع کردند 
که با بازیکنــان تمدید کردنــد و با نفرات 

مدنظرشان مذاکره داشتند.

وی ادامــه داد: نکتــه مهم این اســت که 
می گویند اســتقلال ســقف قرارداد دارد. 
نه؛ این برای ضربه زدن به اســتقلال است. 
تیم هایی که دارند بازیکــن می گیرند، این 
اتفاقات رعایت نمی شــود. اینها برای ضربه 

زدن به باشگاه و تیم ما است تا نفرات مدنظر 
را نگیریم. همه حــق دارند بهترین نفرات را 
بگیرند ولی کسی باعث نشــود که به تیم ما 
ضربه بخورد. وظیفه ام اســت از تیمم دفاع 

کنم. این حرف ها همه برای بیرون است.
ســرمربی اســتقلال درباره پلن های نقل 
و انتقالاتــی و جــذب نفراتی مثل ســعید 
عزت اللهی خاطرنشــان کرد: با یکسری از 
بازیکنــان صحبت کردم که بــه ایران نمی 
آیند بازی کنند. یکســری ها را باید جذب 

کنیم. به باشگاه گفتم و باشگاه هم آمادگی 
دارد. یکسری صحبت ها هســت که باعث 
می شــود بازیکنان از ما دور شوند. تا با یکی 
صحبت می کنیم، ســریع دوستان می آیند 
و صحبت می کنند و بازیکن دور می شــود. 
ســعی می کنیم بهترین نفــرات مدنظر را 

جذب کنیم.
»آیا اســتقلال برای جذب بازیکن مشکل 
مالی دارد؟« نکونام در پایان در پاسخ به این 

سئوال گفت: هنوز کسی را نگرفته ایم.

باوجود دو پله صعود
جامانده از رده ایران در فیفا

تیم ملی فوتبال ایران در شــرایطی در آخرین رده بندی اعلام شــده 
فدراسیون جهانی فوتبال دو پله صعود کرد که نتیجه بازی با ازبکستان 

در فینال کافا در این رده بندی لحاظ نشده است.
جدیدترین رده بندی فوتبال جهان روز گذشته از سوی فیفا اعلام شد 
و تیم ملی ایران با دو پله صعود، در جایگاه بیســت و دوم دنیا و دوم آسیا 

قرار گرفت.
ایران در این مــاه در تورنمنت کافا شــرکت کــرد و با پیــروزی برابر 
قرقیزستان، افغانستان و ازبکستان به عنوان قهرمانی این رقابتها دست 

یافت.
با این حال پیــروزی ۱ بر صفر ایران مقابل ازبکســتان در فینال کافا در 

رده بندی فیفا لحاظ نشده است.
طبق اعــلام »فوتی رنکینگیــز« در این پنجره از »فیفــادی«، نتیجه 
حداکثر دو بازی از یک تیم ملی در رده بندی ملاک بوده است. به همین 
خاطر برای ایران، امتیاز بازی با افغانســتان و قرقیزستان لحاظ شده و 
دیدار با ازبکستان که روز ۲۰ ژوئن برگزار شــد، در این رده بندی دیده 

نشده است.

مسابقات کبدی قهرمانی آسیا؛
شکست کبدی ایران در فینال پرتنش

تیم ملی کبدی ایران در دیدار فینال مســابقات کبدی قهرمانی آســیا 
برابر هندوستان شکست خورد و از رسیدن به عنوان قهرمانی بازماند.

 دیدار فینال نهمین دوره مســابقات کبدی قهرمانی ۲۰۲۳ آســیا به 
میزبانی بوســان کره جنوبی روز جمعه بین تیم های ایران و هند برگزار 
شد؛ دیداری که در نهایت با نتیجه ۴۲ بر ۳۲ به سود هند به پایان رسید.

ایران که روز گذشــته در مرحلــه گروهی برابر هند شکســت خورده 
بود، امید داشــت در دیدار فینال برنده از زمین خارج بشود با این حال 
هندی ها که با تیم کامل و قدرتمند خود در مســابقات قهرمانی آســیا 
شــرکت کرده بودند، در این دیدار هم برنده از زمین خارج شدند و برای 

هشتمین بار عنوان قهرمانی آسیا را به دست آوردند.
در نیمه اول این بازی، هند بسیار سر حال در زمین حاضر شد و با نتیجه 
۲۳ بر ۱۱ بازی را به ســود خود تمام کرد. شاگردان غلامرضا مازندرانی 
در تیم ایران در نیمه دوم عملکرد بهتری داشتند و در بعضی از مواقع به 
هشت امتیازی حریف هم رسیدند اما هند، پرافتخارترین تیم قاره کهن 

اجازه جبران امتیازات را به ملی پوشان کشورمان نداد.
این بازی حساس و هیجان انگیز بدون حاشــیه هم نبود و در لحظاتی، 
تنش و درگیری بازیکنان دو تیم را بر سر محاســبه امتیازات به دنبال 
داشــت؛ از جمله در دقایق ابتدایی نیمه دوم که باعــث ورود داوران و 

سرداور بازی به این درگیری ها شد.

تیم هنــد در فینــال بازی های آســیایی ۲۰۱۸ اندونــزی برابر ایران 
شکســت خورده بود و با پیروزی امروز موفق شــد انتقام آن شکست را 

بگیرد.
تیم ایران در مرحله گروهی مســابقات قهرمانی آسیا برابر چین تایپه، 
هنگ کنگ، کره جنوبی و ژاپن پیروز شــده و برابر هند شکست خورده 
بود. باخت در فینال، دومین شکســت تیم ایران در مسابقات قهرمانی 

آسیا برابر هند بود.

اتحاد پرسپولیس نباید خدشه دار شود
مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس با اشــاره به روند نقل و انتقالاتی 
جاری فوتبال ایــران گفت: بعضی ها طــوری بازار گرمــی می کنند 

احساس می کنیم »لیونل مسی« آمده است.
 بازار نقل و انتقالات تابســتانی فوتبال کشــور در حالی آغاز شده است 
که هنوز اســم ویژه ای در جابجایی بازیکنان به چشم نمی خورد. اکثر 
باشــگاه ها به تازگی تکلیف ســرمربیان خود را روشــن کرده اند تا با 
تیم هایی که ثبات در کادر فنی را به هر تغییــری ترجیح داده اند برای 

فصل پیش رو آماده مبارزه شوند.
در این بین پرسپولیس که بالاخره کارش را با یحیی گل محمدی برای 
یک فصل دیگر ادامه خواهد داد هنــوز بازیکن جدیدی را جذب نکرده 
اســت و برای تمدید قرارداد بازیکنان فصل گذشــته نیز دچار مشکل 

شده است.
ناصر ابراهیمی پیشکسوت پرسپولیس و مربی پیشین این تیم در گفت 
و گو با خبرنگار مهر، درباره جابجایــی بازیکنان لیگ برتری در روزهای 
ابتدایی نقل و انتقالات تابســتانی و همچنین تعویق شــروع تمرینات 

پیش فصل پرسپولیس صحبت کرد که در پی می خوانید:

جابجایی باید روی اصول باشد
سرمربی پیشــین تیم ملی فوتبال ایران در خصوص جابجایی مربیان 
لیگ برتری گفت: اسم ها همان اسم هاســت اما نقش ها را باید جست و 
جو کرد. این موضوع به دیدگاه مدیران هر باشگاه ربط دارد. باید بدانند 
از یک مربی بازیکن ســازی می خواهند یا نتیجه گیری در کوتاه مدت 
و دراز مدت. هر مربی فلســفه خودش را دارد اما اگر باشــگاه ها برنامه 
دوراندیشانه ای نداشته باشند با هر فرد داخلی و خارجی نیز نمی توانند 

موفق شوند. جابجایی مربی باید روی اصول و قاعده باشگاه داری باشد.

»مسی« آمده است؟!
او درباره جابجایی بازیکنان در روزهای نخســت نقل و انتقالاتی لیگ 
برتر افزود: من داخل باشگاه ها و تفکرات مربیان آنها نیستم. نمی توانم 
انتخابی را زیر ســوال ببرم. فقط برایم ســوال اســت چرا باید بعضی از 
بازیکنان فارغ از ارقام عجیبی که می شــنوم باید جابجایی آنها در بوق و 

کرنا شود. 
گاهی اوقات احساس می کنم ستاره فوتبال دنیا را به جای عربستانی ها 

آورده ایم. شاید لیونل مسی هستند و من خبر ندارم.
او ادامه داد: احترام ویژه ای برای بازیکنان ایرانی قائل هســتم اما تجربه 
به من نشــان داده اســت تمام این ســر و صداها بی معنی است و همه 
چیز واقعاً در زمین مسابقه مشخص می شود. حق بازیکن پول قراردادی 
است که می نویسد اما قرار نیســت روی همان بازیکن با تبلیغات بیجا 

فشار مضاعف بیاید و نتواند عملکرد همیشگی اش را داشته باشد.

اتحاد پرسپولیس رمز موفقیت است
ابراهیمی درباره عملکرد خنثی پرســپولیس در نقل و انتقالات تاکید 
کرد: دلیلش را باید از مدیران باشــگاه پرســید. نباید بیهوده هم به آب 
و آتش زد. نــگاه کادر فنی اهمیت ویژه ای دارد. امیدوار هســتم اتحاد 
پرســپولیس از بین نرود. این تیم با همین هدف مشترکی که در کادر 
فنی، بازیکن و مربی داشت توانست پارسال قهرمان شود. حالا هم باید 

همین دیدگاه را ادامه دهد.



اصفهان-مریــم مومنی  بــا حضور 
دکتر جعفری معاون وزیــر و رییس هیات 
مدیره و مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی 
عمران شــهرهای جدید، اعضــای هیات 
مدیره این شــرکت و سرپرســت و اعضای 
هیات مدیره شــرکت عمران شــهر جدید 
بهارستان، عملیات احداث بیش از ۴۰۰۰ 
واحد مســکونی در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن توسط شرکت عمران بهارستان در 
۱۲۷ هکتار از اراضی این شهر جدید، آغاز 

شد.
دکتر جعفری معاون وزیر راه و شهرسازی 
و رییس هیات میره و مدیرعامل شــرکت 
مادرتخصصــی عمران شــهرهای جدید، 
در حاشــیه آغاز عملیــات اجرایی بیش از 
۴ هزار واحد نهضت ملی مســکن مســکن 
در شهر بهارستان اظهار داشــت: با توجه 
تحقق به شــعار نهضت تولید یک میلیون 
مسکن ملی در ســال رویکردهای مختلف 
دارد کــه یک بخش آن مربــوط به تحویل 
زمین به متقاضیانی اســت که در آن شهر و 

کلان شهر دارای زمین هستیم.

وی افــزود: بســیاری از شــهر و کلان 
شــهرهایی اصلی ما که شــهرهای جدید 
بالغ بر ۶ شهر اســت که بهارستان جزو آنها 
محســوب می شــود، به دلیل محدودیت 
زمین و تقاضای زمیــن و تحویل آن برای 
واحدهای یک طبقه حیاط دار امکان پذیر 
نبوده و برنامه ریزی ما بــرای واحدهای ۴ 

طبقه و ۷ طبقه است.
علیرضــا جعفــری معــاون وزیــر راه و 
شهرســازی و مدیرعامل شرکت عمران 
شــهرهای جدید در حاشــیه کلنگ زنی 
بیمارســتان شــهر جدید بهارســتان با 
اشــاره به پیگیری های انجام شده توسط 
زهرا شــیخی نماینده مــردم اصفهان در 
مجلس شــورای اســلامی اظهار داشت: 
وزیر محترم راه و شهرســازی دســتور 
دادنــد کــه هماهنگی هــای لازم جهت 
انجام کار با مشــارکت وزارت بهداشــت 
و درمان پروژه بیمارســتان شــهر جدید 
بهارســتان و بــه نمایندگــی شــرکت 
عمران بهارســتان اجرا شــود. وی افزود: 
با بررســی های انجام در منطقــه و رویت 

نقشه ها و مجوزهای صادر شده کلنگ آغاز 
فرآیند ساخت بیمارستان است.

معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل 

شــرکت عمران شــهرهای جدید تصریح 
کــرد: عملیات مقدماتی پیــش از عمرانی 
است که باید تفاهم نامه با وزارت بهداشت 

و درمان انجام گیــرد و انتخاب پیمانکاران 
نهایــی شــود و با نهایی شــدن نقشــه ها 

پیمانکار کار عمرانی را شروع کند.

قزوین -مریم نقــدی    مدیرعامــل نیروگاه 
حرارتی شــهید رجایی قزوین با اشــاره به ظرفیت 
۲۰۴۰ مگاواتی ایــن واحد تولیدی نیــروی برق، 
گفت: هم اکنــون ۳.۵ درصد از تولید برق کشــور 

توسط این نیروگاه تامین می شود.
ابوالفضــل موتابهــا  تصریح کرد: ظرفیت اســمی 
منصوبه تولید برق در کشــور ۹۱ هزار مگاوات است 
که ۷۴ هزار مگاوات، یعنی ۸۲ درصد از قدرت تولید 
توســط نیروگاه های حرارتی صورت مــی گیرد تا 
برق پایدار و مســتمر را در شــبکه سراسری شاهد 

باشیم.
به گفتــه وی، نیروگاه شــهید رجایی ســومین با 
ظرفیت تولیــد ۲۰۴۰ مگاوات، ســومین نیروگاه 
بزرگ کشور محسوب می شــود اما به لحاظ تولید، 

دومین نیروگاه حرارتی به حساب می آید.
وی با اشــاره بــه اینکه بیش از ســه دهــه از عمر 
فعالیت این مرکز تولید برق می گذرد، خاطرنشــان 
کرد: خوشــبختانه با تلاش مســتمر و شبانه روزی 
کارکنان این مرکز، شــرایط نیروگاه طوی بوده که 
همه برنامه های تعمیراتی، حفظ و نگهداری به طور 
دقیق و منظم صورت گرفته و بهره برداری نیز طبق 
دســتورالعمل های موجود به بهترین شکل ممکن 

صورت می پذیرد.
موتابها اضافه کرد: با توجه بــه تکنولوژی های روز، 
پایش تجهیزاتــی نیروگاهی با اســتفاده از ابزارها 
و امکانــات موجود به درســتی صــورت می گیرد 
تا جایی که نیروگاه شــهید رجایی امــروز با همان 
راندمان اولیه ۳۱ ســال پیش خــود در حال تولید 

برق است.

وی با بیان اینکه همه ســاله برنامه های تعمیراتی 
واحدهای ســیزده گانه ایــن نیــروگاه از مهر ماه 
آغاز و تا اردیبهشــت ماه ســال بعد ادامه پیدا می 
کند، افزود: یعنی همه ســاله و در یــک بازه زمانی 
هشــت ماهه، ۱۷ برنامه تعمیراتــی در قالب برنامه 
های تدوینــی صورت می پذیرد تــا جایی که هفته 
ها و ماه ها تلاش مســتمر برای آن است تا سه واحد 

همزمان، تحت برنامه های تعمیراتی قرار بگیرند.
وی اضافه کرد: پس از برنامه های تعمیراتی اســت 
که نیروگاه با حداکثر آمادگی خــود تمام ظرفیت 
های تولیدی خود را به کار مــی گیرد تا در خدمت 

شبکه برق سراسر کشور باشد.
مدیرعامل نیــروگاه شــهید رجایی یادآور شــد: 
ســال گذشــته نیز همانند دوره های قبل، برنامه 
های تعمیراتــی این نیروگاه آغاز و تــا قبل از پایان 
اردیبهشت ماه امسال توانستیم تمامی برنامه های 
تعمیراتی خود را پایان دهیم و اکنون نیز با حداکثر 

ظرفیت تولید برق به کار خود ادامه می دهیم.

اســتاندار  جباردخــت    ارومیه-رحیــم 
آذربایجان غربی نقــش آفرینی آذربایجــان غربی با 
توجه به زیرساخت ها و وجود مرز طولانی در این حوزه 
افزایش می یابد کــه در این خصــوص، اقداماتی هم 

صورت گرفته است.
محمدصــادق معتمدیــان ۶تیرماه در جلســه میز 
کشوری ترکیه در ارومیه با اشاره به اینکه ما تنها استان 
دارای مرز مشــترک با ترکیه هســتیم، گفت: باید با 
قدرت و سرعت به سمت روان ســازی مبادلات با این 
کشور حرکت کنیم که ســاماندهی مرزها مهمترین 

گام در این بخش است.
وی با بیان اینکــه ترکیه جایگاه ســوم تجارت ایران 
را دارد، اظهار کرد: باید برای ارتقای ســهم این کشور 
در حوزه تجارت به ویژه صادرات، زمینه ارتقای سهم 
اســتان در حوزه تصمیم گیری های تجاری در مرزها 

بیشتر فراهم شود.
استاندار آذربایجان غربی درخصوص  زیرساخت های 
توسعه استان ادامه داد: بیش از ۲۵ درصد از پایانه های 
مرزی کشور در این استان وجود دارد، زیرساخت های 
تجاری استان ما تاریخی اســت و علاوه بر وجود مرز 
بــازرگان که از بزرگترین مرزهای کشــور اســت، ۹ 

گمرک دیگر هم داریم.
مرزهــای  مشــکلات  درخصــوص  معتمدیــان 
آذربایجان غربی گفت: مســیر نامناسب در مرزهای 
مختلف بویژه بازرگان، مشــکلات مربــوط به حوزه 
حمل و نقل ریلی و نبود زیرســاخت های حمل و نقل، 
نداشــتن قدرت رقابت برای تولیدکنندگان استان به 
دلیل بالا بودن قیمت تمام شده و کرایه، تمرکزگرایی 
و تصمیم گیری در خصوص حوزه های تجاری مرز در 

مرکز از جمله این مشکلات است.
وی اضافــه کرد: البته مــا بدنبال چهــار بانده کردن 
همه  مســیرهای منتهی بــه پایانه های مــرزی در 
آذربایجان غربی هســتیم که در این خصوص مسیر 
منتهی به مرز ســرو در ارومیه به اتمام رسیده و زیربار 

ترافیک رفته است.
معتمدیان یادآور شد: در مســیرهای بازرگان، رازی و 
تمرچین هم اقدامات لازم صورت گرفته و سعی داریم 
تا پایان این دولت، این مسیرها هم ساماندهی شده و 

چهاربانده شود.
استاندار آذربایجان غربی تاکید کرد: ما باید به سمت 
روان سازی مبادلات حرکت و توجه داشته باشیم که با 

ساماندهی مرزها بسیاری از مسائل حل می شود.
معتمدیان اشــاره به تجربه خوب در حوزه تســهیل 
مراودات با اقلیم کردســتان عراق گفت: سال گذشته 
بیش از یک میلیارد دلار صادرات به این منطقه از مرز 
تمرچین  داشتیم که بیشتر از صادرات ما به ۲۷ کشور 

اروپایی بوده است.

وین قز آذربایجان غربی

تامین ۳.۵ درصدی تولید برق کشور
وین  وگاه شهید رجایی قز  در نیر

آذربایجان غربی نقش  استاندار: 
 در مراودات تجاری با ترکیه افزایش می یابد

با حضور معاون وزیر راه و شهرسازی:

آغاز عملیات احداث  بیش از ۴ هزار واحد نهضت ملی مسکن
 در شهر جدید بهارستان

نایب  رئیس شورای اسلامی شهر:
تعداد ناوگان جدید حمل و نقل عمومی اصفهان  

به ۶۰۰ دستگاه می رسد

اصفهان-مریم مومنی   نایب رئیس شــورای اسلامی شهر اصفهان 
گفت: طی دو سال گذشته موفق شدیم ۱۸۵ اتوبوس جدید را خریداری 
کنیم که به مرور به ناوگان حمل ونقل عمومی اضافه می شود، همچنین 
با ســایر شــرکت های تولیدکننده اتوبوس نیز وارد گفت وگو شــدیم و 

امیدواریم این تعداد را تا پایان سال جاری به ۶۰۰ دستگاه برسانیم.
ابوالفضل قربانی  اظهــار کرد: کمبود اتوبوس در ناوگان درون شــهری و 
برون شهری وجود دارد و برای اینکه حمل ونقل عمومی در اصفهان دچار 
اختلال نشود، مجموعه مدیریت شــهری از ابتدای دوره ششم، یکی از 

اولویت های خود را تأمین اتوبوس قرار داد.
وی افزود: طی دو ســال گذشــته موفق شــدیم ۱۸۵ اتوبوس جدید را 
خریداری کنیم که به مرور به ناوگان حمل ونقل عمومی اضافه می شود، 
همچنین با ســایر شــرکت های تولیدکننده اتوبوس نیز وارد گفت وگو 
شــدیم و امیدواریم این تعداد را تا پایان ســال جاری به ۶۰۰ دســتگاه 

برسانیم.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان خاطرنشان کرد: با پیگیری های 
انجام شده، مجوز وارد کردن اتوبوس به ناوگان حمل ونقل عمومی شهر 
اصفهان از وزارت کشــور دریافت شــده اســت و با توجه به مصوبه اخیر 
مجلس شورای اســلامی، پیگیری خواهد شــد. امیدواریم در حل این 
بحران که کل کشور را تحت تأثیر قرار داده است، مشکل خاصی نداشته 

باشیم.
وی با بیان اینکه طبق مصوبه مجلس، اتوبوس هــای کارکرده با کمتر از 
عمر مفید پنج سال وارد کشور خواهد شــد، تاکید کرد: متصور هستیم 
که در ماه های آینده گشایشی در زمینه تأمین اتوبوس ایجاد شود که در 
همین راستا اعتباراتی برای خرید این ناوگان در بودجه ۱۴۰۲ شهرداری 

اصفهان دیده شده است.

با حضور استاندار کردستان؛
وه بهره برداری شد 72 واحد مسکن ملی در قر

ســنندج-فاطمه ملایی با حضور استاندار کردســتان و جمعی از 
مسئولان استانی و شهرســتانی ۷۲ واحد مسکن ملی در قالب ۲۴ بلوک 

در قروه افتتاح شد.
سعید رســولی مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی کردستان در 
افتتاحیه  ۷۲ واحد مسکن ملی در قروه، اظهار کرد: بنیاد مسکن در چهار 
محور نهضت ملی شامل مسکن روستایی با ۴هزار واحد، شهرهای زیر ۲۵ 
هزار نفر، شــهرهای زیر ۱۰۰ هزار در قروه، دهگلان، کامیاران و بیجار در 

مجموع ۳ هزار و ۴۰۵ واحد را تعریف کرده است.
وی با بیــان اینکه پروژه ۷۲ واحــدی اولین واحد نهضــت ملی، در حال 
ساخت است که در اســتان به بهره برداری می رسد، گفت: تسهیلات هر 
واحد مسکن ۳ میلیارد ریال اســت که در قالب گروه های ساخت ۳ نفره 
با اعتبار  ۴۷۵ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومــان در ۷ هزار و ۹۲۰ مترمربع 

احداث شده است.
مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی کردســتان  از قروه به عنوان 
شهرســتان پیشــران و موفق در اجرای طــرح نهضت ملی نــام برد و 
خاطرنشان کرد: مســئولان بصورت جهادی و با کار مضاعف در راستای 

عملیاتی کردن برنامه های این طرح تلاش می کنند که قابل تقدیر است.
رسولی اضافه کرد: همراهی دستگاه های خدمات رسان در این شهرستان 
در تامین و واگذاری انشعاب ها و زیرساخت قابل تقدیر بوده و کوچکترین 

مشکلی نداشته ایم.
وی با بیان اینکه در فاز نخست اجرای طرح مسکن ملی در مجموع ۷۸۴ 
واحد برای متقاضیان احداث می شود، عنوان کرد: متقاضیان از سال ۹۹ 
واریز وجه داشته و خوشــبختانه با تامین به موقع زمین عملیات اجرایی 

۷۱۲ واحد از مجموع ۷۸۴ واحد در این شهرستان آغاز شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کردستان افزود: تامین و واگذاری 
زمین، نقشه برداری طراحی، پیگیری کمیسیون ماده ۵ و تحویل قطعات 
بر اساس قرعه کشی، معرفی به شهرداری و اخذ پروانه ساخت و معرفی به 
بانک و نظارت بر اجرای طرح از اقدامات بنیاد مســکن در اجرا و عملیاتی 

شدن طرح مسکن ملی در سطح استان است.

راه اندازی خط جدید تولید فولاد یزد
 تا پایان امسال

یزد-دره شیری مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر گفت: خط 
جدید تولید فولاد یزد تا پایان امسال راه اندازی می شود.

سید مازیار حسینی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر در بازدید از 
شــرکت فولاد آلیاژی یزد گفت: فولاد آلیاژی ظرفیت اسمی تولید ۵۰۰ 
هزار تن فولاد در سال را دارد و در حال حاضر ظرفیت تولید این مجموعه 

بیش از ظرفیت اسمی است.
او از بهره برداری خط جدید فولاد یزد یک تا پایان ســال با ظرفیت تولید 
۷۰۰ هزار تن در مجموعه فولاد آلیاژی یزد خبر داد و اظهار داشت: با بهره 
برداری از این خط تولید، ظرفیت اسمی تولید فولاد به یک میلیون و ۲۰۰ 

هزار تن در سال می رسد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر با اشــاره به اینکه فولاد آلیاژی با 
فولاد ساختمانی تفاوت چشمگیری دارد، بیان داشت: انواع فولاد آلیاژی 
در این مجموعه تولید و با تولیدات منحصر بفرد فولاد در این مجموعه نیاز 

تخصصی صنایع خودرو سازی رفع می شود.
حســینی از ایجاد و ســاخت صنایع تکمیلی و پایین دست در مجموعه 
فولاد آلیاژی یزد تا ســال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: همچنین قرار اســت 
نیروگاه تولید برق در مجموعه به زودی به بهره برداری می رسد که برای 

تاب آوری تولید با توجه به مشکلات موجود انرژی برق استفاده شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه    10 تیر      1402    شماره 1354

ساری- امیری فر   عملیات گازرسانی به روســتا های صعب العبور 
بابل در ارتفاع ۲۵۰۰ متری در حال اجراست.

مایلی رســتمی مدیرعامل شــرکت گاز مازندران گفت: در نخســتین 
مرحله از طرح بزرگ گازرســانی به مناطق بالادســت شهرستان بابل، 
۲۲ کیلومتر لوله گذاری خط تغذیه ۱۲ اینچ و خط توزیع ۱۶۰، ۱۲۵، ۹۰ 
و ۶۳ میلی متر است که از روستای ســماکوش محله تا روستای موزیرج 

بابل در حال اجراست.
او اعتبار ایــن پروژه را ۳۳میلیــارد تومان و زمان اجرای ایــن قرارداد از 
ســوی پیمانکار را  ۴۵۰ روز اعلام کرد و افزود: عملیات اجرایی توســط 

پیمانکار از اوایل خرداد ماه شروع شده است.
مدیرعامل شرکت گاز مازندران ادامه داد: مرحله دوم طرح گازرسانی به 

روستا های کوهستانی بابل نیز به طول ۲۲ کیلومتر است که از موزیرج تا 
روستای لهه منطقه شیخ موسی بابل اجرا خواهد شد.

مایلی رســتمی با بیان اینکه اجــرای طرح های گازرســانی در مناطق 
کوهستانی موجب می شود که محیط زیســت و جنگل ها تخریب نشود و 
افراد بومی کمتر درختان را برای مصرف روزانه قطع کنند، گفت: ۲ هزار 
و ۶۵۰ روستا در استان تاکنون از نعمت گاز برخوردار شدند و حدود ۴۰۰ 
روستای باقی مانده که امســال ۲۰۰ روستا و ســال بعد نیز۲۰۰ روستا 

دیگر گاز رسانی خواهد شد.
او افزود: حدود هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار امســال برای گازرسانی 
در نظر گرفته شده است و همه روستا هایی که قابلیت گاز رسانی دارند تا 

سال آینده از نعمت گاز بهره مند خواهند شد.

متری  ۲۵۰۰ ارتفاع  در  بابل  العبور  صعب  وستا های  ر به  گازرسانی  عملیات  اجرای 
مازندران

کرمانشاه-حسنا فخارزاده    مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
کرمانشاه در بازدید از مراکز خرید  تضمینی شهرستان کرمانشاه گفت : کشاورزان 

استان کرمانشاه دغدغه تحویل گندم به مراکز خرید تضمینی را ندارند .
دکتر حیدری مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان کرمانشاه ، در صدر 
هیاتی متشکل از اعضا کارگروه بازرســی از مراکز خرید تضمینی گندم در بازدید 
سرزده از مراکز خرید تضمینی شهرستان کرمانشاه بر مراحل خرید تضمینی این 

محصول ارزشمند و استراتژیک نظارت کرد . 
در این بازدید که با حضور شــریفی معاون زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان 
، صفر پور مشــاور بازرگانی مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اســتان کرمانشــاه 
، عزیزی معاون اداره کل تعاونی روســتایی اســتان و عظیمی مســئول اتحادیه 
تعاونی های روستایی استان کرمانشــاه و با هدف نظارت دقیق بر مراحل خرید 
تضمینی و صیانت از حقوق کشاورزان هم اســتانی  انجام شد ، پراکنش مناسب 

مراکز خرید تضمینی در سطح شهرستان ،  بهداشت محیط مراکز خرید تضمینی 
، کالیبراسیون باسکول و سایر دستگاه های آزمایشگاهی ، دوربین های مدار بسته 
، دیوار کشی و حفاظت فیزیکی مراکز خرید تضمینی ، نحوه افت زنی محموله های 

گندم ورودی به مراکز خرید تضمینی ، مورد نظارت قرار گرفتند . 

دکتر حیدری در پایان این بازدیــد ضمن ابراز رضایت از عملکــرد مراکز خرید 
تضمینی گندم ، گفت : پراکنش مناسب مراکز خرید تضمینی ، حضور نیروهای 
عامل تشخیص و ذیحساب ، بهداشت مناســب محیط ، دقت در اندازه گیری افت 
مفید و غیر مفیــد محموله های گندم ، اندازه گیــری رطوبت محصول به منظور 
جلوگیری از ورود محموله های با درصد رطوبت بالا به کندوهای ذخیره ســازی ، 

حسن برخورد با کشاورزان و ..... از جمله نکات قابل توجه در این بازدید بود .
دکتر حیدری به عنــوان نماینده قوه قضاییه در این کارگروه بازرســی همچنین 
اظهار داشت : عملیات خرید تضمینی گندم در اســتان کرمانشاه به عنوان یکی 
از قطب های مهم تولید و تامین گندم کشور  همواره از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است و و تمامی مسئولین استانی در تلاشند تا کشاورزان زحمت کش هم استانی با 
کمترین مشکل ، با کیفیت ترین محصول را تولید نمایند و دغدغه ای بابت تحویل 

محصول خود به مراکز خرید تضمینی نداشته باشند .

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان:

کشاورزان کرمانشاه دغدغه تحویل گندم به مراکز خرید تضمینی را ندارند

کرمانشاه



 مسکو، تهران و پکن مقابل دالان تورانی
 تجزیه ارمنستان

   ادامه از صفحه 2
در چنین شــرایطی اردوغان به دلیل حمایت های ناتو و انگلســتان از 
دالان تورانــی ناتو و همچنین تبدیل شــدن دولت باکــو به یک دولت 
تحت الحمایه آنکارا، امیدوار اســت با گشــایش کریدور جعلی زنگزور 
یک گام جدی به ســوی تحقق امیال نئوعثمانی و جبران شکست های 
سیاســت خارجی خود بردارد، اما »این ره که تو می روی به ترکستان 
است« و امکانی برای تحقق آن وجود ندارد، آن هم به یک دلیل روشن، 
چون هم ایران و هم روسیه و چین فرق »کریدور ترانزیتی« را با »دالان 
تورانی ناتو« یا »خط اتصال قومی استانبول به مناطق ناراضی اویغوری 
چین« می دانند. اگرچه »چین، روســیه و ایران« بــا »کریدور میانی« 
به عنوان یکی از گزینه هــای البته »فرعی اتصال شــرق به غرب« آن 
هم به شــرط »عدم پیگیری تغییرات ژئوپلتیکی در منطقه« و اجرای 
آن از همان مســیر فعلی »اتصال آســیای مرکزی به دریای کاسپین و 
از آنجا به جمهوری آذربایجان و گرجســتان« )از طریق خط آهن باکو- 
تفلیس- قارص موســوم به خط آهن ابریشــمی( مخالف نیستند، ولی 
آنجا که »کریدور میانی« از مســیر طبیعی خود خارج شود و وارد حوزه 
امیال تغییرات مرزی و ژئوپلتیکی شود و به عنوان پیوست »سازمان به 
اصطلاح کشورهای ترک« و بســتر »ناتوی ترکی« عمل کند، تردیدی 
نیست که هر سه کشور مذکور در مقابله با آن عزم جدی داشته و دارند و 

ترکیه هم به خوبی از این موضوع آگاه است.

فقط 2/5 میلیون رأی بیشتر
این تصور که نتایج انتخابات ریاســت جمهوری و پارلمانی اخیر ترکیه 
پشــتوانه ای برای ماجراجویی های احتمالی اردوغان در قفقاز اســت، 
اشتباه می باشــد. نتایج انتخابات ریاســت جمهوری ترکیه که در آن 
سیاســت خارجی اردوغان به ویژه در حوزه قفقاز و غرب آسیا به شدت 
در معرض انتقاد مخالفان قرار گرفت، نشان داد با دوقطبی شدن جامعه 
ترکیه، مخالفت های جدی در میان مــردم ترکیه با رویکردهای حزب 
عدالت و توسعه وجود دارد. اردوغان تنها حدود ۲/۵ میلیون رأی بیشتر 
از قلیچداراوغلو کسب کرد و مخالفان معتقدند پیروزی اردوغان نتیجه 
» فرایند مهندسی انتخابات« بوده اســت که اجزای آن شامل »حذف 
رســانه های اصلی مخالفان و تخریب آنها، پرونده سازی برای اکرم امام 
اوغلو، حذف انتخاباتی محرم اینجــه، مدیریت پدیده اوغان با همکاری 
باکو، اعطــای تابعیت بــه ۳میلیون پناهنده ســوری و غیرســوری و 
عدم مشارکت ۸میلیون نفر در انتخابات به دلیل باور آن ها به مهندسی 
انتخابات« بود. عدم استقبال بازارهای مالی ترکیه از نتایج انتخابات نیز 

گواه دیگری بر جایگاه حزب عدالت و توسعه در این دوره است.
اگر واقعاً اردوغان به دنبال اتصال پکن به اســتانبول و لندن اســت این 
اتصال در حال حاضر از دو مســیر یعنی کریدور میانی )چین، آســیای 
مرکزی، دریای کاسپین به خط آهن باکو- تفلیس- قارص( و همچنین 
مســیر اقتصادی و به صرفه ریلی »چین - قزاقســتان- ترکمنستان - 
ایران-ترکیه« برقرار است. همچنین اگر اردوغان واقعاً به دنبال اتصال 
صرف ترانزیتی جمهوری آذربایجان به نخجوان است، علاوه بر خطوط 
مواصلاتی عادی هوایی و ریلی از ارمنستان، ســه دهه است که به رغم 
ناسپاســی باکو، جمهوری آذربایجان بدون هیچ مانعی از طریق خاک 
ایران به نخجوان متصل است، ضمن اینکه تفاهمنامه تقویت این مسیر 
از طریق بزرگراه ۵۵ کیلومتری زنگیلان به نخجوان اسفند ۱۴۰۰ بین 
تهران و باکو امضا شده اســت، بنابراین مانعی در منطقه برای ارتباطات 
ترانزیتی وجود ندارد و تنها مشــکل، طرح های فتنه انگیز ژئوپلتیکی و 
قومی ناتو )با محوریت انگلستان( و رژیم صهیونیستی است که در حال 

حاضر باکو و آنکارا نقش پیمانکاری برای آن ها را ایفا می کنند.
نکته پایانی در خصوص اظهارات اردوغــان اینکه وی طی دو دهه اخیر 
به ویژه پس از ماجرای »وان مینوت« )یک دقیقــه( در ژانویه ۲۰۰۹ و 
کودک کش خواندن شــیمون پرز در داووس سوئیس و ماجرای حمله 
رژیم اســرائیل به کاروان آزادی غزه )۲۰۱۰(، ســعی کرده اســت در 
قامت یک رهبر اسلامی مدافع فلسطین ظاهر شــود، بنابراین سؤالی 
که می توان از اردوغان پرسید اینکه آیا خبر دارد در نتیجه حمایت های 
وی از الهام علــی اف - که اندیشــکده های امریکایی نظیــر »امریکن 
اینترپرایــز« و چهره هایی مانند »مایکل روبیــن«، احتمال آینده وی 
را با »صدام حســین« مقایســه کرده اند- پرچم های رژیم کودک کش 
صهیونیســتی در سراســر خــاک اســلامی جمهوری آذربایجان به 
اهتــزاز درآمده اســت؟ و برخلاف قاعــده قرآنی »نفی ســبیل« و در 
ســایه خیانت های خاندان علی اف، صهیونیســت ها بر بسیاری از امور 
زیربنایی جمهوری آذربایجان تســلط پیدا کرده اند؟ اردوغان یا از این 
موضوع خبر ندارد یا اینکه اشــغال امنیتی، سیاســی و اقتصادی کل 
جمهوری آذربایجان توســط رژیم صهیونیســتی را بهتر از اشغال ۲۰ 
درصد این کشور توسط جدایی طلبان ارمنی می داند؟ اگر اردوغان واقعاً 
به همان عثمانی گری هم معتقد باشــد، باید منش مثال زدنی سلطان 
عبدالحمیدعثمانی را در مواجهه با صهیونیست ها در پیش می گرفت، 
اما وی اســفند ۱۴۰۰ و به اصطلاح برادرش الهام علی اف - که در سفر 
اخیر اردوغان به باکــو در قامت راننده وی ظاهر شــد ۹ خرداد جاری 
و همزمان با تشــدید زمزمه های شکســت طرح آبراهام )عادی سازی 
روابط رژیم صهیونیستی و اعراب(، هر دو میزبان هرتزوگ رئیس رژیم 
کودکش صهیونیســتی بوده اند. امروزه بر کسی پوشــیده نیست که 
آنکارا برای به دســت آوردن امتیاز انتقال گاز رژیم صهیونیســتی )گاز 
غصب شده فلسطینی ها( از ترکیه به اروپا حاضر است گام های بیشتری 
را برای پشت کردن به آرمان فلســطین بردارد، بنابراین ادامه این روند 
نه تنها کارنامه شکست های سیاست خارجی ترکیه را بیشتر می سازد 
بلکه بر وجهه ترکیه در جهان اسلام خدشــه جدی وارد می کند، اما آن 
بخش که مربوط به ایران می شود، این اســت که چنانچه عادی سازی 
روابط ایران و عربستان ســعودی نشــان داد تهران به دنبال توســعه 
مناسبات با همه همسایگان خود است، اما اگر همسایه ای با اشتباهات 
محاسباتی ناشی از تحریم و مشکلات اقتصادی در ایران، تصور کند که 
می تواند فتنه های ژئوپلتیکی ضدایرانی را در منطقه اجرا کند، ســخت 
در اشــتباه به ســر می برد، البته که تجربیات مختلف از جمله »تجربه 

سوریه« پیش روی این طیف قرار دارد.

نحوه خرید ارز مسافرتی در پیام رسان بله
کاربران نسخه اندروید پیام رسان بله می توانند ارز مسافرتی خود را به 

راحتی از طریق این پیام رسان خریداری کنند.
به گزارش اخباربانک بــه نقل از روابط عمومی بانــک ملی ایران، برای 
خرید ارز مســافرتی در بله کافی ســت وارد زبانۀ »بانک من« شــوید، 
روی نشان »ارز مســافرتی« بزنید، مشخصات فردی  )شــامل نام، نام 
خانوادگی، نام پدر، شــماره شناســنامه، کدملی، کدپســتی، شماره 
گذرنامه و تاریخ تولد( را وارد کنیــد، تعهدنامه را تأیید کرده و با انتخاب 
تاریخ پرواز، نام فرودگاه و کشــور مقصد، انتخاب نــوع ارز و تعداد ارز 
درخواستی  وارد مرحله بعد شوید. ســپس پرداخت را انجام و با شناسه 
فروش در تاریخ مشــخص  شــده به فرودگاه رفته و ارز خود را دریافت 

کنید.
خرید ارز مسافرتی تنها در صورتی ممکن است که شماره تلفن حساب 
کاربری بله و صاحب حساب متعلق به یک کدملی باشد.همچنین با هر 
شــماره همراه بله فقط یک بار امکان خرید ارز وجود دارد و اگر پس از 
تاریخ ســفر ارز را دریافت نکنید، حداکثر ۱۰ روز بعد از تاریخ سفر برای 

ابطال فروش ارز و استرداد وجه ریالی پرداختی فرصت وجود دارد.

وزیر نیرو مطرح کرد
وستا دارای تنش آبی هستند ۱۰هزار ر

 وزیر نیرو در بم گفت: از ۱۰ هزار روســتای دارای تنش آبی در کشــور 
مشکلات مردم سه هزار روستا تاکنون حل شده و رفع مشکل بقیه هم 

در دستور کار است.
»علی اکبر محرابیان« در آیین افتتــاح طرح ها و پروژه های صنعت آب 
و برق اســتان کرمان که با حضور رئیس جمهور برگزار شد، مهم ترین 
مساله رشد و توسعه اســتان کرمان را »آب« برشــمرد و گفت: استان 
کرمان برای رشــد و توســعه ظرفیت های بســیاری دارد که از جمله 
می توان به منابع انسانی خوب و ارزشــمند، مدیران شایسته، پتانسیل 

معادن و صنایع و نیز کشاورزی استان اشاره کرد.
وزیر نیرو با تاکید بر اینکه در مســیر توســعه موضوع »آب« باید مورد 
توجه قــرار گیرد، افزود: اســتان کرمــان از ایام گذشــته در خصوص 
بهره مندی از منابع آب با کمبودهای بســیاری مواجه بوده و امروز نیز 
با توجه به رشد و پیشــرفت این اســتان به فقر آبی آن افزوده می شود. 
بنابراین لازم اســت امروز تدبیر جدی برای برطرف کردن این مســاله 
لحاظ شود که با حمایت دولت و مصوبات سفر اول ریاست جمهوری در 

دولت سیزدهم این مهم آغاز شده است.
وی با اشــاره به چهار برنامه دولت برای تحقق این امر، اظهار داشــت: 
نخست اینکه از ذخایر آب های سطحی و ســدهای این استان بتوانیم 
حداکثر فایده را ببریم، پروژه هایی در شرق، جنوب و دیگر نقاط به این 
منظور ) برای انتقال آب سدها به شــهرها( تعریف شده است که امروز 

یکی از این پروژه ها با حضور رئیس جمهور افتتاح شد.
محرابیان تصریح کرد: همین موضوع در ســد جیرفت، سد بافق و سد 
شهیدان امیر تیموری پیش بینی شده که برخی در مراحل نهایی است و 

برخی نیز نیاز به حمایت و تامین اعتبارات کافی دارد.
وزیر نیرو استفاده از بهترین منبع آبی یعنی شیرین سازی و انتقال آب 
دریا را موضوع دوم برشمرد و ادامه داد: عملیات اجرایی این کلان پروژه 
در ســال ۱۳۸۹ آغاز شــد و با حمایت دولت وقت و در ادامه با حمایت 
مدیــران و دولت های یازدهــم و دوازدهم و در انتها بــا حمایت دولت 
ســیزدهم این اقدام به خوبی پیش رفت به طوری که در دولت مردمی 
پیش بینی شــد عملیات اجرایی خط دوم همین مســیر آغاز شود که 

کلنگ این امر توسط رئیس جمهور زده شد.
وی به برنامه ریزی بــرای احداث خط انتقال آب اصفهان اشــاره کرد و 
خطاب به رئیس جمهور گفت: در طول حدود سه ماه در طرح اصفهان، 
بیش از ۳۵ درصد پیشــرفت حاصل شده اســت؛ در همین راستا ۶۰۰ 
کیلومتر مســیر آماده، ۳۰۰ کیلومتر کانال کنی و ۱۰۰ کیلومتر در این 

بازه زمانی لوله گذاری انجام شده است.
وزیر نیــرو اضافه کرد: مســیر شــرق بــرای تامین آب اســتان های 
سیستان وبلوچســتان، خراســان جنوبی و خراســان رضوی در حال 
پیشرفت اســت که این طرح حدود ۱۰ درصد پیشرفت دارد، در همین 

رابطه، خطی هم مختص استان فارس در حال احداث و پیشرفت است.
محرابیان یادآور شد: برای تامین آب شرب استان کرمان به ویژه مناطق 
شمالی این اســتان برنامه های مفصلی را پیش بینی و در همین راستا 
تخصیصاتی را صادر کرده ایم به ویژه برای شــهرهای شــمالی کرمان، 
سیرجان، رفســنجان، انار و زرند تا از این مسیر بتوانیم تامین آب شرب 
و پایدار داشته باشــیم؛ عملیات اجرایی این امر ۲۰ بهمن ماه آغاز شد و 
امروز مراحل پیشرفت آن ملاحظه می شود، این پروژه با روند پیشرفت 

خوبی در حال اجراست.

وزیر نیرو ضمــن ابراز امیدواری بــرای تامین منابع مالــی اجرای این 
پروژه ها در این سفر، اســتفاده از ظرفیت پساب برای تامین آب صنعت 
را موضوع سوم عنوان کرد و بیان داشت: ما در استان کرمان برای حفظ 
منابع آب راهی جز ای نداریم که به برداشــت آب از چاه ها دقت و رحم 
کنیم؛ در برخی از مناطق استان، ســالانه با ۱.۵ متر کاهش ارتفاع آب 
سفره های آب زیرزمینی مواجه هستیم که بسیار خطرناک است. باید 
برداشــت آب از چاه ها را تا حدود بسیاری با اســتفاده از آب سطحی، 
آب دریا و ظرفیت بازچرخانی آب بهداشتی تصفیه شده در فاضلاب ها 

مدیریت کنیم.
وی با بیان اینکه آب تصفیه شــده از پســاب آب پایدار است و هیچ گاه 
دچار نوسان نمی شود، ادامه داد: با اجرای این برنامه های مهم در طول 
مدت عمر دولت مردمی می توانیم مســائل آبی شــرق، شمال، جنوب 
و تمام نقاط اســتان کرمان را با حمایت قاطع دولــت و به ویژه حمایت 

مدیران و استاندار و نیز استفاده از ظرفیت عظیم معادن مرتفع کنیم.
محرابیان به طرح های افتتاحی اســتان کرمان اشاره کرد و افزود: طرح 
انتقال آب از سد نسا از جمله این ســدهایی است که کیفیت آب بسیار 
مطلوبی دارد. دارای ای سی )EC( ۴۳۰ بوده که از بهترین کیفیت های 
آب کشور محسوب می شود. خط انتقال این طرح برای تامین آب شرب 
بم و بروات فراهم است و در سفر مصوب شــد این آب را به شرقی ترین 
نقاط اســتان انتقال دهیم؛ این پروژه، پروژه با اهمیتی است چرا که آب 

را از سخت ترین و پرتنش ترین نقطه استان به ثمر رساندیم.
وی اضافه کرد: پروژه فاضلاب شــهر ســیرجان نیز پروژه دیگری است 
که در کنار آن دو نیروگاه ســیکل ترکیبی را در حــال بهره برداری و دو 
نیروگاه سیکل ترکیبی را در حال اجرا داریم، همچنین دو پروژه تولید 
برق از انرژی خورشــیدی و تجدیدپذیر وجود دارد که دوشهرک انرژی 
را شامل می شود. جزو افتخارات دولت محســوب می شود و می توانیم 

موضوع ناترازی برق را به واسطه اجرای این پروژه ها مرتفع کنیم.
محرابیان به پیشــرفت طرح جهاد آبرســانی در اســتان کرمان اشاره 
و تصریح کرد: در اســتان ۶۶۹ روستا را شناســایی کردیم که در تنش 
آبی به ســر می بردند، در اطراف بروات ۱۲ روســتا وجود داشت که در 
شرایط بســیار بدی در تامین آب به ســر می برد، با کار جهادی که در 
سراسر کشور آغاز شد و استفاده از ظرفیت نهادها، سپاه، بسیج، خیران 
آبرســان، پیمانکاران بخش خصوصی و گروه های جهــادی عملیات 
اجرایی آبرسانی به ۱۰ هزار روستا در سراسر کشور را آغاز کردیم و ۶۶۹ 
روستا در استان کرمان در این طرح قرار داشت که ۱۴۰ روستا به طول 
کامل به اتمام رسیده است؛ متوسط پیشرفت طرح در استان بالغ بر ۳۷ 
درصد است و امید است تا پایان دولت مردمی عملیات آبرسانی در ۶۶۹ 

روستا به طول کامل انجام شود.
وی گفت: همچنین طرح های آبی و برقی خوبی در حال افتتاح اســت 
که بعداز ظهر امــروز نیروگاه گازی بوتیا افتتاح می شــود، این نیروگاه 
یک نیروگاه کلاس F با بالاترین ســطح راندمان افتتاح می شــود. وزیر 
نیرو با اشاره به افتتاح پست ۱۳۲ جیرفت، بیان کرد: با افتتاح این پست 
ضمن تقویت افت ولتــاژ در این منطقه، ظرفیت تامیــن برق نیز برای 
سرمایه گذاران به ویژه اهالی مســکن ملی فراهم شده است؛ همچنین 
خط ۴۰۰ ولت بسیار مهم بم - جیرفت به طول ۹۰ کیلومتر، خط ۴۰۰ 
کیلوولت ارزوئیه افتتاح شد و شرکت های توزیع برق در شمال و جنوب 
استان پروژه های ارزشــمندی را در پســت های توزیع توسعه شبکه، 
تبدیل سیم به کابل، برق رسانی روستایی، تامین پنل های خورشیدی 

برای عشایر غیور استان کرمان به مرحله افتتاح رساندند.
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رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

رشد ۸۵ درصدی اعطای تسهیلات به دانش بنیان ها 
در سه ماه گذشته

خریدار  رئیــس کل بانــک مرکزی بــا اعلام 
افزایش اعطای تســهیلات ریالی به شرکت های 
دانش بنیــان، از تخصیص خط اعتبــاری ۵۰۰ 
میلیون دلاری برای تامین نیاز ارزی شرکت های 

دانش بنیان در سال جاری خبر داد.
 »محمدرضــا فرزیــن« در دیــدار و نشســت 
معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور و جمعی 
از تشــکل ها و شــرکت های پیشــرو در حــوزه 
فعالیت هــای دانش بنیــان با تاکید بــر حمایت 
همه جانبه نظام بانکی از این شــرکت های موثر 
گفت: به منظور حل مشکلات ارزی شرکت های 
دانش بنیان و در راســتای حمایت عملی از آنان، 
خط اعتباری ۵۰۰ میلیون دلاری در سال جاری 

برای این بخش اختصاص می یابد.
رئیس کل بانــک مرکزی با اشــاره به تشــکیل 
کمیته تامین و تخصیــص ارز در بانک مرکزی با 
حضور وزارتخانه های صنعت معــدن و تجارت، 
بهداشــت درمــان و امــوزش پزشــکی و جهاد 
کشــاورزی گفت : در این کمیتــه نیازهای ارزی 
سالانه بخش های مختلف براساس منابع، تعیین 
و سهمیه هر یک از بخش ها برای گشایش اعتبار 

مشخص می شود.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی با توجه به ضرورت 
توجه جدی به شرکت های دانش بنیان و به منظور 
تســریع در حل نیاز ارزی فعالان این بخش، بانک 
مرکزی امسال جدای از سهمیه این بخش، ۵۰۰ 
میلیون دلار خط اعتباری جدید به آن اختصاص 

می دهد.
فرزین در ادامه تاکید کرد: شــرایط تخصیص این 
خط اعتباری هم بــا همکاری معاونــت عملی و 
فناوری ریاســت جمهوری و وزارت صمت تعیین 
می شــود. البته در همیــن راســتا، نمایندگان 
این شــرکت ها نیز می تواننــد در کمیته تامین 
و تخصیص ارز مشــارکت و حضور فعال داشــته 

باشند.
رئیــس کل بانــک مرکزی گفــت: بــا توجه به 
گشــایش هایی که در حــوزه ارزی در راه اســت 
خط اعتباری ویژه شــرکت های دانش بنیان در 
سال های آینده قابلیت افزایش نیز خواهد داشت.

به گفته دکتر فرزین، در راســتای برطرف کردن 
نیاز شــرکت های دانش بنیان بــرای حضور در 

نمایشــگاه های صادراتی با هدف بازاریابی، این 
شــرکت ها همچنیــن می توانند ارز مــورد نیاز 
خــود را در این زمینه از محل ســرفصل نیازهای 

خدماتی از سامانه مربوطه تامین کنند.
در این نشســت با توجه به مشکلات شرکت های 
فعال درحوزه شرکت های دانش بنیان برای تامین 
نقدینگی و سرمایه در گردش و همچنین ضرورت 
تسریع در تامین به موقع نقدینگی این شرکت ها، 
رئیس کل بانک مرکزی دســتور داد تا کمیته ای 
برای تدویــن آیین نامه تســهیلات ریالی مورد 
نیاز شــرکت های دانش بنیان با مشارکت بخش 
اعتبارات بانک مرکزی و معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری تشکیل شود.

رشد 85 درصدی اعطای تسهیلات به 
دانش بنیان ها فقط در سه ماه گذشته

دکتر فرزین خاطرنشــان کرد: در ســال گذشته 
۱۸۷ هــزار میلیــارد تومــان تســهیلات برای 
شــرکت های دانش بنیان اختصــاص یافت که 
رشــدی معادل ۱۶۵ درصد داشت. همچنین در 
دو ماهه ســالجاری نیز ۲۰ هــزار میلیارد تومان 
تســهیلات در این بخــش پرداخت شــده که از 

رشدی معادل ۸۵ درصد برخوردار است.
رئیس کل بانک مرکــزی در ادامه این نشســت 
ضمن تاکید بــر حمایت جدی شــبکه بانکی از 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه ارتباطات 
بانکی نیز گفت : توسعه روابط بانکی با کشورهای 
همسایه از اولویت های اصلی بانک مرکزی است 
و در این راســتا اســتفاده از خدمات شرکت های 

دانش بنیان داخلی قطعا استفاده خواهد شد.
دکتر فرزین افزود: هم اکنون ارتباط شبکه کارتی 
شتاب ایران با میر روســیه در حال اتصال است و 
برقرار این ارتباط با چین و ترکیه نیز در دســتور 

کار قرار دارد.
رئیــس کل بانک مرکــزی در بخــش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به گلایه برخی شرکت های 
دانش بنیــان از روند طولانــی تامین و تخصیص 
ارز و وجــود برخــی تخلفات در شــبکه صرافی 
کشــور تاکید کرد:  برخورد با تخلف وظیفه ذاتی 
نهادهای حاکمیتی اســت و از تمامی فعالان این 
بخش تقاضا می کنم در صورت مشــاهده هرگونه 

تخلف در شبکه صرافی مصادیق را با بانک مرکزی 
منعکس کنند. قطعا بانک مرکــزی با متخلفین 
برخورد قاطــع خواهد کرد و مجــوز صرافی های 
متخلف کــه از متقاضایــان ارز، زیرمیزی طلب 

می کنند باطل خواهد شد.
فرزین برگزاری جلســات مشــترک بــا فعلان 
بخشهای مختلف تولیدی به منظور حل مشکلات 
آنــان را از اولویت های کاری خود عنــوان کرد و 
گفت: در همین راســتا تاکنون جلسات متعددی 
با فعالان صنعت دارو برگزار شده که نتایج خوبی 

هم داشته است.
بر اســاس این گزارش، دکتر دهقان معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهور هم با ارائه گزارشــی در 
خصوص ظرفیت شــرکت های دانش بنیان گفت 
: هم اکنون ۸۶۰۰ شــرکت دانش بنیان در کشور 
فعال هســتند که ارزش فــروش محصولات این 
شرکتها ســالانه بالغ بر ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
است. این شرکتها با ارز بری سالانه حداکثر ۵۰۰ 
میلیون دلار نزدیک به یک میلیارد دلار ارز آوری 
دارند و ســالانه بالغ از ۵ میلیارد دلار برای کشور 

صرفه جویی ارزی ایجاد می کنند.
وی تصریــح کــرد: شــرکت های دانش بنیان از 
ظرفیت بســیار خوبی در زمینه کمک به شــبکه 
بانکی و ارتقای سیستم های پرداخت و ارتباطات 
بانکی دارند که در صورت نیاز شبکه بانکی امکان 
توسعه همکاری در این زمینه بانک مرکزی وجود 

دارد .
گفتنــی اســت در ایــن نشســت نمایندگان 
شــرکت های دانش بنیــان نیز به بیان مســائل 
و مشــکلات خود در حوزه تامین ارز و نقدینگی 
پرداختند که زمان بر بودن تامیــن ارز، در الویت 
قرار گرفتن شــرکتهای دانش بنیان در دریافت 
تسهیلات ریالی، تخلف برخی صرافی ها در زمینه 
دریافت زیرمیزی و ضرورت تســهیل در تامین به 
موقع نیاز ارزی از جمله محورهای مطرح شده در 

این نشست بود.
در پایان این نشســت، مقرر شد بسته ای جداگانه 
برای شرکت های دانش بنیان به صورت مشترک 
بین معاون علمی وفناوری ریاســت جمهوری و 
بانک مرکزی تهیه و راهکارهای حل مشــکلات 

براساس تفاهمات به عمل آمده اجرایی شوند.

تسهیلات

بانــک مرکزی به عنــوان مرجع 
بــرای  تصمیم گیــر  و  ناظــر 
اعطــای تســهیلات خُــرد، ۶ 
اقدام برای حمایــت از این وام ها 
ازجمله افزایش ســقف وام، رفع 
محدودیــت ترازنامــه و ذخیره 
عمومی و پوشــش بیمــه ای را 

پیش بینی کرده است.
 یکی از انواع تسهیلات بانکی که 
شــبکه بانکی به افــراد پرداخت 
می کند وام خرد بانکی است. این 
تســهیلات با مقاصد غیرتجاری 
و برای رفــع نیازهــای ضروری 
متقاضیــان وام و در چارچــوب 
دســتورالعمل اجــرای اعطای 
تســهیلات خــرد به مشــتری 
بانک ها اعطا می شــود. ســقف 
و درصد ســود تســهیلات خرد 
مشــخص اســت و افــراد بدون 
نیــاز به ضامــن و مطابــق مبلغ 
وام با کمــک تضامینی همچون 
سفته، چک ضمانت و سند ملک 

تسهیلات خرد دریافت کنند.
بانک مرکزی اخیرا ۶ اقدام برای 
حمایــت از اعطای تســهیلات 
خرد و تسهیل آن به افراد در نظر 

گرفته است.

نخســتین اقدام برای 
حمایت از تســهیلات 
خرد ایــن اســت که 
قــرض  تســهیلات 
 ۲۰۰ از  را  الحســنه 
میلیون تومان به ۳۰۰ 
میلیون تومان افزایش 

داده اســت. همچنیــن وام خرد 
برای شرکت های کوچک از ۵۰۰ 
میلیون تومان بــه ۷۰۰ میلیون 
تومان رسانده اســت و آیین نامه 
مربوطه ان یک ماه پیش به شبکه 
بانکی ابلاغ شــد تا فعالیت قرض 
الحســنه توســعه یابد و با وجود 
تورم سطح پوشــش متقاضیان 

نیز افزایش یابد.
بانک مرکزی همچنین در اقدام 
دیگری که بخشــنامه آن هفته 
گذشته به شبکه بانکی ابلاغ شد 
سقف تســهیلات کارت اعتباری 
مرابحــه را از ۲۰۰ میلیون تومان 
به ۳۰۰ میلیون تومــان افزایش 

داد.
یکی از سیاســت های پولی بانک 
مرکزی برای کاهــش نقدینگی 
محدودیت ترازنامــه ای بانک ها 
اســت. امــا با توجــه بــه اینکه 

تسهیلات خرد اهمیت 
بســازیی در زندگــی 
افراد جامعه دارد، بانک 
مرکزی تصمیم گرفته 
تشــویقی  سیاســت 
بــرای بانک هایــی که 
تسهیلات خرد خود را 
افزایش می دهنــد در نظر بگیرد 
و محدودیــت ترازنامه ای را برای 
آنها کاهــش دهد و مقرر شــده 
این دستورالعمل طی ماه جاری 
به شــبکه بانکی ابلاغ شود که در 
صورت اجرایی شــدن آن اعطای 

وام خرد رشد خواهد داشت.
براســاس ایــن گــزارش، بانک 
مرکــزی ۱.۵ درصــد ذخیــره 
عمومی را شــبکه بانکی دریافت 
می کند که به منظــور حمایت از 
تســهیلات خرد در نظر دارد این 
ذخیره عمومــی را کاهش دهد. 
آیین نامــه مربوطه طــی دو ماه 

آینده ابلاغ می شود.
افزایــش فعالیــت صندوق های 
قرض الحســنه تک شــعبه ای 
در شــبکه بانکی یکــی دیگر از 
حمیات هــای بانــک مرکــزی 
در اعطای تســهیلات خــرد به 

متقاضیان است.
همچنین بانــک مرکزی درصدد 
اســت به کمک بیمــه مرکزی 
سبد اعتباری تســهیلات خرد را 
افزایش دهد و تسهیلات را بیمه 
کنــد. در این طرح تســهیلات 
به گونــه ای بیمه خواهد شــد تا 
بدهکار تسهیلات خرد به نحوی 
از پوشــش بیمه ای نیز برخوردار 

شود.
به گونه ای که بدهکار تسهیلات 
خــرد از پوشــش بیمــه ای هم 

برخورد باشد.
مطابــق آخریــن آمــار بانــک 
مرکزی، در ســه ماهه نخســت 
امســال ۲۹ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
پرداخت شده اســت که نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل هشت 

درصد رشد داشت.
همچنین از ابتدای ســال ۱۴۰۲ 
تا ۲۸ خردادماه مبلــغ ۷.۶ هزار 
تســهیلات  تومــان  میلیــارد 
فرزنــدآوری پرداخت شــده که 
بیانگر رشد حدود ۱۳۳ درصدی 
نسبت به مدت مشــابه سال قبل 

است.

۶ اقدام بانک مرکزی برای تسهیل در پرداخت تسهیلات خُرد

یادداشت

بله
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